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On Sekizinci

Baro Başkanları Toplantısı

Birinci Oturum

Oturum Başkanı
Av. Berra Besler

(Türkiye Barolar Birliği Başkan Yardımcısı)



Av. Berra BESLER (Türkiye Barolar Birliği Başkan Yar- BERRA

dımcısı): Türkiye Barolar Birliği'nin önceki dönem baro ba ş- BESLFRIN

kanlanm, önceki dönem Disiplin Kurulu üyelerim,. Disiplin KONU ŞMASI

Kurulu sayın başkanlarım, değerli baro başkanlanm, sayın
meslektaşlarım; 18. Baro Başkanlan Toplantısı için yaptığımız
çağrıya duyarlılık göstererek buraya geldiğiniz için sizlere te-
şekkür ederek sözlerime başlıyorum. Bizleri onurland ırdınız,
hoş geldiniz; ancak buraya gelemeyen çok değerli baro baş-
kanlanm var.

Gelemeyen baro başkanlanrmzın gelemeyiş sebepleri,
maalesef önüne geçilmeyen bir sebep, hava muhalefeti. Dün
İzmir ve İstanbul seferleri, hepimizin bildi ği gibi, maalesef
sis yüzünden buraya değerli başkanlarımızm gelmelerine en-
gel oldu. Çok uzaktan gelen başkanlarını, bu hava muhale-
feti ve şartlar nedeniyle, katılarnadı, ama her birinin telefon-
la bu toplantıya başarı dileklerini iletmemizi istediler. Biz de
iletiyoruz. Mazeretleri kendilerinden kaynaklanan bir maze-
ret değil, bir dahaki toplant ıda, onlarla da birlikte olaca ğımı-
zı umuyorum.	 -

Değerli başkanlarım, bugün hep birlikte, çok önemli, ve-
rimli çalışmalar yapacağımıza içtenlikle inanıyorum. Çal ış-
malanmıza başlamadan önce barolarımızda Ekim ayı içeri-
sinde Bilecik, Kırklareli, Mardin, Mu ş ve Hakkari'de yapılan
seçimler sonucu baro başkanhiclarına, yönetim kurulu üye-
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SFRRA liklerine ve diğer organlara seçilen çok değerli meslektaşları-
BESURIN mı kutluyor, hukuk ad ına, mesleğimiz adına, etkin çalışmalar

KONU5M4SI yapacaklarına inartarak kendilerine ba şar ılar ve başarilar ırun
devamını diliyorum. Yeni seçilenlere hoş geldiniz, göreve de-
vam edenlere de yollar ı başarıl ı ve açık olsan diyorum.

Sizlere yap ılan çağrı yazımızda, bugünkü toplant ı gün-
demimiz, her ne kadar ülkemizde son geli şen olaylarla ilgi-
li çalışma olarak belirlenmişse de, kuşkusuz görüşlerin topla-
nacağı ve üzerinde çalışılacak olan önemli ve öncelikli konu-
lar hukuk devletinin en önemli özelliği olan yargı bağımsızl ı-
ğının siyasi iktidar ın keyfi uygulamalar ıyla aldığı onarılmaz
yaralarla, Anayasa ve insan haklar ı ihlali niteliği taşıyan giz-
li telefon dinlemeleri ve konuyla ilgili hukuka ayk ırılıklard ır.

Değerli başkanlarım, toplumdaki düzenin vazgeçilmez
kaynağı hukuktur. Hukukun olmad ığı, hukuk kurallar ının
doğru ve durustçe uygulanmad ığı bir toplumda, düzen ola-
maz. Bu nedenledir ki, Cumhuriyetimizin temel organların-
dan yargı erkinin kurucu unsuru savunmamn temsilcisi olan
biz avukatlar ve meslek örgütlerimiz, Türkiye Barolar Birli ği
ve barolarınıız, Cumhuriyetimizin niteliklerinden olan hukuk
devletine çok çok önem veririz.

Ülkemizde hukuk devletinin i şlerlik kazanmas ı ve yaşa-
ması için her türlü mücadeleyi yapmaktan ve devam ettirmek
kararhlığımızdan vazgeçemeyiz. Hukuk devletinin en önemli
özelliği olan yargı bağıms ızlığının özenle, dikkatle korunma-
sını isteriz. Örselenmesine de müsamaha gösteremeyiz, çün-
kü savunmanm temsilcisi olan bizler, yargı bağımsızlığının
olmazsa olmaz ı, temel ta şıyız.

Bu anlayışla, ülkemizde hukukun doğru ve dürüstçe uy-
gulanmasma katk ı sağlarız. Bu anlayışla hukuka aykırı lıkları
izleriz, bu anlayışla hukuk sistemimizdeki eksiklikleri tespi-
te çalışırız ve hiçbir önyargıya kapılmadan, ne kabul ederiz,
ne de reddederiz.
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• 1136 sayılı Avukatl ık Kanunu'nda belirlenen görev ve so- BERRA

rumluluk anlayışınıızda ülkemizde bu hukuk bilincinin yer- BESLERIN

leşmesiııi sağlamaya ve hukuka aykırı lıklar karşıs ında kamu- KONUŞiMSI

oyunu bilgilendirmeye çal ışır ve hukuk tanımayanları da hu-
kuk zenıiııine gelmeye davet ederiz.

Sayın başkanlarım, konuşmamın başında da belirttiğim
ve hep birlikte üzüntüyle izledi ğimiz son olaylar, yarg ı ba-
ğıms ızlığını yok etmeye yönelik uygulamalar, Anayasa ve in-
san haklar ı ihlali niteliğini taşıyan eylemler, parlamenter de-
mokratik sisteme dayal ı devlet yapınuzda; yurutme lehine
erkler aras ı bozulan dengeler, toplumda huzur bırakmamış,
halkın yarg ıya güven duygular ını temelinden sarsan boyut-
lara ulaşmıştır.

Türkiye Barolar Birliği bu durum karşısında, hepinizin
bildiği gibi, 16 Kasım 2009 tarihinde kamuoyuna bir açıkla-
ma yapmıştır. Türkiye Barolar Birli ği gazetelerde ilan yoluy-
la yaptığı bu duyuruda yer alan her kelimenin arkas ında dur-
maya ve gerekeni de yapmaya kararl ıdır.

Gelişen olaylar karşısında Ankara ve Çorum barolannuz
bas ın açıklamalar ıyla tepkilerini göstermişlerdir. Bursa, An-
talya baroları kendi illerinde, İstanbul Barosu da 46 baromu-
zun katı l ımıyla İstanbul'da yap ılan yürüyüş ve bas ın aç ıkla-
malarıyla görüşlerini kamuoyuyla paylaşmışlardır.

Türkiye Barolar Birliği yaşanan bu olaylar ve devam ede-
ceği de aç ıkça görülen hukuka aykırılıklar ve hak ihlalleri kar-
şısında barolanmızla dayanışma ve birlik içinde, nasıl bir or-
tak tavır alınması gerekeceği konusunda bu toplantıda görüş-
leriııizin al ınmas ının doğru olacağım düşünmektedir. Barola-
nmız ve Türkiye Barolar Birli ği bağıms ızlılclarınıngereği ola-
rak, elbette gerekli gördükleri çal ışmaları yaparlar. Ancak ba-
rolarıntız arzu ettiği takdirde, Türkiye Barolar Birliği'nin ev-
velce olduğu gibi, bundan sonra da birlikte harekete haz ır ol-
duğunu bir defa daha bilgilerinize sunmak isterim.
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BERRA	 Değerli başkanlarım, ülke gündeminde yer alan, toplumu
BESIER' İN korkuya sevk eden, huzuru bozan, gizli telefon dinlemeleri,

KONU Ş Sl yüksek yargı makamlarına, Cumhuriyetin ba şsavc ılanna, ik-
tidarm hoşuna gitmeyen kararlar alan yarg ıçlara, yargı ala-
nındaki meslek örgütlerinin yöneticilerine ve halkın hak ara-
ma özgürlüğünün sesi ve Avukatl ık Kanunu'nda belirlendi-
ği üzere, sır saklama yükümlülü ğü içinde bulunan avukatla-
ra kadar ulaşmıştır.

Anayasamızın 22. maddesinde yer alan ve gizliliği esas
olan haberleşme özgürlüğü, tarafı olduğumuz Avrupa İnsan
Hakları Sözleşmesi'nirı 8. maddesinde konınan hak ve özgür-
lükler elbette sınırsız değildir. Hangi hallerde telefon dinle-
meleri yap ılabileceği bellidir. Şayet bu dinlemeler, Cumhuri-
yetin •• • ter yapısını ve insan haklarına dayanan laik, demok-
ratik ve sosyal hukuk devleti niteliklerini koruma amac ıyla
yapı lıyorsa, bu durumda söylenecek herhangi bir şey olamaz.
Ancak, bu dinlemeler Cumhuriyetin temel organlannda gö-
rev yapanlara yönelik ve hukuk düzenimizde belli usul ve
esaslara uyulmadan ve hukuk kurallar ı göz ardı edilerek ya-
pılıyorsa, o zaman durum çok ciddidir, vahimdir ve üzerinde
mutlaka durulmand ır.

Değerli başkanlarım, bugünkü toplant ımıza konu olan
olaylar hakkında gerek iç hukukumuzda, gerekse èvrensel
hukukta yer alan hukuki düzenlemeler hakk ında siz değerli
başkanlarırmn bilgi binikimlerinin oldukça zengin oldu ğunu
biliyorum. Bu nedenle, o konulara ili şkin hatırlatma yapmayı
da gerekli bulmuyorum.

Türkiye Barolar Birli ği ve barolarımız, Cumhuriyetin ka-
zanımlarının ve hukuk devletinin sars ılmaz tarafı ve bekçisi-
dir. Ülkemizde her şeyin hukuk düzeni içinde ve hukuk ku-
rallarına uygun olarak ya şama geçirilmesini ve yürütmenin
yargıya müdahalelerinin artık son bulmas ım bir defa daha
vurgulayarak, beni dinlediğiniz için sizlere teşekkür ediyor
ve saygılarımı sunuyorum.
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Değerli basm mensupları, toplantımıza ilgi gösterdiniz, BERRA

hoş geldiniz. Bundan sonra gündemirnizle ilgili olarak çal ış- BESIER'iN

malarımız başlayacaktır. Ben sizleri teşekkür ederek uğurla- KONUŞA% İ

mak istiyorum. Bu toplantının sonucunda alınacak ortak ka-
rarlarla ilgili, herhangi bir gelişme olur ve Başkanlar Kuru-
lumuz bunun sizlere iletilmesini isterse, aninda sizlere haber
vereceğimizi de söz vererek, teşekkür ediyorum ve sizleri ge-
çirmek üzere ayağa kalluyorum.

Av. Berra BESLER: Değerli başkanlarım, demin bir dil
sürçmesine maruz kalmışım, özür diliyorum. Tabii ki, Kı-
nkkale Baro Başkanımızı ve yönetiınimizi kutlamıştım. Ben
Kırklareli demişim, onun da şu anda uyarıldığım zaman far-
kına yard ım. Bu hatamı düzeltiyonım ve Kırıkkale Baro Baş-
kanımıza ve değerli çalışma arkadaşlanna bir defa daha kut-
layarak başarılar diliyorum.

Değerli başkanlarını, bu toplantılarda her zaman oldu-
ğu gibi, siz değerli başkanlarımızın görüşleri belirlenecek ve
daha sonra bir ortak irade belirlenebiir, istekleriniz olabi-
lir. Bunun doğrultusunda çalışmalarımız yuruyecektir. Gün-
den-de ilgili söz almak isteyen de ğerli başkanlanmız isimleri-
ni bildirirlerse, saym genel sekreterimiz s ıraya alacaklar, on-
dan sonra konu şmalara, çalışmalara, görü şmelere başlayaca-
ğız.

Efendim, söz almak isteyen değerli başkanlanmızm not-
lan ulaşırken, zamanı iyi kullanmak bakımından biz görüş-
melere başlayalım ve Kars Barosu saym Başkanı Av. Cevdet
Ucungan, buyurun efendim.

Av. Cevdet UCUNGAN (Kars Barosu Başkanı): Efendim, CEVDET

teşekkür ederim. Sayın Türkiye Barolar Birliği yönetimi, de- U(UNGAN'IN

ğerli baro başkanı arkadaşlarım; dinleme olayları, özellikle KONUŞ!MSI

Sayın Türkiye Barolar Birliği Başkan Yard ımc ımın da belirt-
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CEVOH tiği gibi, gizli telefon dinlemeleri yeni de ğildir. Bunlar bizim
UCUNGAN'IN işinıizden dolayı hepimizin malumu, birço ğu şimdiye kadar
KONU5?5I defalarca mahkeme ilaııılarma, hükümlerine gerekçe olmu ş-

lard ır. Elbette ki, bugün geldiğimiz durum, yargının, yargı
mensuplarının dinlenmesi, hoş bir durum değildir. Bağıms ız
ve tarafsız yargıya her zaman, herkesin ihtiyac ı vard ır.

Ancak, gizli telefon dinlemelerinin, yasaya ayk ırı telefon
dinlemelerinin sadece yargı mensuplar ına yönelik olduğun-
da bu denli gündeme gelmesi kanaatimizce yanl ış . Hukuk
herkes açısından hukuk olmal ı, vatandaş açıs ından da giz-
li telefon dinlemeleri veya yasal telefon dinlemeleri. Bir k ı-
s ım medyada da yer ald ı, iktidara mensup ki şiler de beyanda
bulundu, dinleme kararlarını verenler de yarg ı mensupları .
Hepimizin malumu, birçok yarg ı mensubu kendi hakkmdaki
dinleme kararın ı da kendisi verdi. Kanaatiniizce, bu konuda
CMK m. 135'te yeni bir düzenlemenin getirilmesi gerekiyor,
yap ılmas ı gerekiyor. Anayasa Mahkemesi'nin esastan görü ş-
meye aldığı CMK m. 135 konusunda gerek barolar ın olsun,
gerekse Barolar Birliğinin olsun, yasal düzenlemenin de ğişti-
rilmesi yönünde bir çalışma yapması gerektiği kanaatindeyiz.

Bu aşamada söyleyeceklerim bu kadar. Beni sab ırla dinle-
diğiniz için teşekkür ediyorum. Sadece bir sonuç bildirisi fa-
lan yay ınlanacaksa, yargıçlara yönelik dinlemeler gündeme
getirilmesin, ülke genelinde yap ılan ve birçok yargıcın hatay-
la vermiş olduğu, mevcut yasal düzenlemeye bile ayk ırı din-
leme kararlar ı veriliyor ve bunun adı yargıçların verdiği din-
leme karar ı oluyor. Bunlar da sonuç bildirisinde açıklansın,
hepinize teşekkür ederim.

Av. Berra BESLER: Teşekkür ediyoruz efendim. İkinci s ı-
rada Bingöl Barosunun Say ın Başkanı Avukat Erdal Aydemir
var. Buyursunlar efendim.
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Av. Erdal AYDEMİR (Bingöl Barosu Ba şkanı): Efendim ERDAL

ben özellikle tüm Türkiye Barolar Birli ği Yönetim Kurulu ve AYDEM İ R' İ N

hazırda bulunan bütün baro ba şkarılarmı saygıyla selamlaya- KONU Ş SI
rak konuşmama girmek istiyorum.

Sanırım dinlerımelerle ilgili bir gündem belirlendi. Biz-
ce ve birçok baroca veya bölge barolarmca, elzem, öncelik-
li bir şekilde, henüz Türkiye gündeminden düşmemiş, tüm
Türkiye'nin kurum, kurulu ş, kişileriyle birlikte tartışma gün-
demine giren Kürt sorunuyla ilgili, Kürt çözümüyle ilgili bir
gündemin oluşturulması gereğini burada ısrarla belirtiyo-
rum. isterdik ki, gerek Türkiye Barolar Birliği, gerekse diğer
barolar ülkemizin tarihsel ve olmazsa olmaz, şu anda da gün-
demine girmiş, birincil derecede demokratikleşme ve hukuk
problemi halini almış, siyasal niteliği olan Kürt sorunu da bir
günden-le Türkiye Barolar Birli ği'nin alması ve ilgili tüm ba-
roların da bu konuyla ilgili görü şlerini belirtmeleriydi. Maale-
sef bu hususu da bir ele ştiri olarak Türkiye Barolar Birli ği'ne
sunma gereği zaruri olmuştur.

Yine Türkiye Barolar Birliği ve bazı barolar son yüksek
yargı, yargıç ve savc ıların dinlenmesiyle ilgili, dinlenme ya-
kasıyla ilgili acil bir şekilde bir toplantı tertip edildi. Baz ı ba-
rolar yürüyü şlerle, basın bildirileriyle tepkilerini dile getirdi-
ler, ortaya koydular. Benim sorum şu olacak: Elbette ki huku-
ka aykırı bir dinlenme varsa, yarg ıçlar ve savc ılar kendi hak-
lar ım arayabilecek vas ıf ve donamıımlardad ır. Ondan daha
önemlisi, biz meslek kurulu şu olarak avukatlar kuruluşuyuz.
Ülkemizde binlerce, hukuka aykırı şekilde avukat arkadaşla-
rımız dinleıımekte.

Yine çok yakm tarihte Elazığ Barosu'na mensup Av. Me-
tin Can, faili meçhul bir şekilde öldürüldü. Yine, çok yakm
bir zamanda İstanbul Barosuna bağlı Av. Medet Serhat fai-
li meçhul bir şekilde öldürüldü ve yine geçen hafta ve geçn
ay içerisinde Ankara Barosu'na mensup Av. Filiz Ko şlan şu
anda Ankara Cezaevi'nde tutuklu bulunmakta, yarg ılamas ı
sürmekte. Örnekler binlerce çoğaltılabilir.
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ERDAl	 Yine binlerce avukat hakkında ipe sapa gelmez şekilde,
AYDEM İRIN basit isnatlarla Adalet Bakanlığı'ndan soruşturma izni istenil-
KONU Ş?MSl mekte ve bunlar bizim meslekta şlannuz, bu birliğin üyeleri.

Biz isterdik ki, Türkiye Barolar Birliği öncelikle kendi üyele-
riyle ilgili, kendi meslekta şlarıyla ilgili bu duyarlılığı ortaya
koysun. Yoksa hakim ve savc ılar ve yüksek yarg ıçların din-
lenmesiyle ilgili bu kadar duyarl ı olmayı ben hala anlamış de-
ğilim ve anlamakta da zorlan ıyorum ki, dinlenme talebinde
bulunan kişilerin listesine ve isimlerine bak ıldığı zaman, bir
şekilde haklarında baz ı soru işaretlerinin olduğu kişiler.

Nasıl? Hakimler Savcılar Yüksek Kurulu'nun yönetimin-
de olan baz ı yüksek yargıçlar, adeta bazı suçların işlenme-
si için azmettirici ve ortamı hazırlayıcı rol oynamışlardır. Bu
da zaten gündeme, kamuoyuna yans ınuştır, yani dönemsel
yüksek bürokratlık görevlerini ifa ederken yapmış oldukları,
cezaevi aralar ındaki nakillerden bu aç ıkça ortadad ır. Bu ko-
numda olan insanlarm Türkiye Barolar Birli ği ve muhtelif ba-
rolar tarafından korunmas ı ve bu konuyla ilgili basın açıkla-
malan yapılmas ı, bizce ne hukuki, ne adildir, ne de demok-
ratiktir.

Bu başlıklar altında, gerek Ahayasa Mahkemesi, gerek
Yargıtay, gerek Danıştay, gerek Hakimler Savc ılar Yüksek
Kurulu, yani çağın gereklerine, çağcil, demokratik, hukukun
ortaya koymuş olduğu çağımızdaki evrensel ilkelere uygun
bir şekilde yeniden yap ılandırılmalı, seçim ve seçilme biçim-
leri yeniden gözden geçirilmeli ve bu zorunluluk olarak orta-
ya ç ıkmıştır ki, bu bizce kesinlikle çözüme bağlanmal ıdır.

Ben bilmiyorum, kaç tane baroya gönderildi, Mu ğ-
la Barosu'nun yay ınlamış olduğu bir bildiri şu anda elim-
de, bu metinden bir parça okumak isterim de ğerli başkanla-
ra: Yine sorun Kürt sorununun güncellenmesiyle ilgili Mu ğla
Baosu'nun yaptığı bir değerlendirme:

"Sosyal barış istiyoruz deniliyor, herkes istiyor. Toplumsal kat-

man, tabaka, s ın ıf her türlü sosyal kategoriyi, her türlü siyasal e ğili-

mi Kürt etnik kimliği ortak paydas ında faaliyete geçireieksiniz, son-
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ra da sosyal banş istiyoruz diyeceksiniz. Bu durumda ortada sosyal ERDA[

ne kal ır? Türkiye'nin bütün güçlerinin buna karşı Türk ortak pay- AYDEM İ R'iN

das ında karşın ıza dikildiğini bir hayal edin. Vatan ım ıza, Kürtlere kONllŞ MSl

ve insanlığa ne büyük zararlar içinde olduğunuzu görün. Böyle bir
zihniyet olabilir mi arkada şlar?" Yani diyor ki, "Aman ha Kürt-
ler, hak talebinde bulunmay ın, kimliğinizi ifade etmeyin. Bunu ya-
parsan ız," devamında diyor ki, bu casusbeli, bunu savaş nede-
ni sayanz, sizi toptan imha ederiz. Ç ıkan sonuç bu arkada şlar.

Böyle bir hukukçuluk olur mu? Bu mu hukuk? Metin bu-
rada, tam barolarda da var. Bilmiyorum buradalar m ı kendi-
leri? Bu kabul edilebilir bir durum mudur ve bunu yapanlar
hukuk adma yap ıyor arkada şlar.

Ben ve barom ve bazı barolar ad ına isterdim ki, Türkiye
Barolar Birliği, tüm barolar, 28 Şubat'ta, 27 Nisan'da ve ya-
km tarihimizdeki tüm demokrasi ve hukuka müdahalelerde
de böyle duyarl ı, tepkici ve örgütlü bir şekilde durabilsinler.
Herkese teşekkür ederim.

Av. Berra BESLER: Çok teşekkür ediyorum Sayın Başka-
nım. Evet, Bolu Barosunun Sayın Başkanı Gazanfer Günler.
Sıra sizde efendim, buyurun.

Av. Gazanfer GÜNLER (Bolu Barosu Başkanı): Sayın GA?ANEER

Türkiye Barolar Birliği Başkanvekilim, sayın Türkiye Barolar GÜN[FRIN

Birliği Yönetimi, sayın baro başkanlarım; hukukun üstünlü- KONIJŞA% İ

günü ve insan haklar ını savunma yasal mükellefiyeti alt ında
bulunan barolanmızın değerli başkanlarmı bir arada görmek-
ten mutluluk duydu ğumu ifade ediyor ve hepinizi saygıyla
selamliyorum.

Ülkelerin tarihinde pek ender rastlanan ekonomik, siyasi,
sosyal krizler sürecinden geçiyoruz. Bu süreç, iyi kontrol edil-
mezse, iyi yönetilmezse, bir milli felaketle kar şı karşıya kal-
mamız kaçınılmazd ır. Çok aceleye getirilen, ön planlamas ı,
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ON SEK İ Z İ NC İ BARO BAŞKANLARI TOPLANTISI

GAZANFER hedefleri, kompiikasyonlar ı, riskleri ve yararları, toplumun
GÜNiER' İN reaksiyonlan hesaplanmam ış ve doğru ekiplerce yönetilme-

KONU Ş MSI yen açı lımların başansizlığa uğrama ihtimali çok yüksektir.

Süreçteki yanl ış uygulamalar, bin y ıll ık kardeşler aras ın-
da etnik ve mezhepsel bazda ayrışmalara yol açabilir. Devlet-
lerin stratejik güçleri, ekonomilerinin güçleriyle do ğru orarıtı-

lıdır. İçinde bulunduğumuz ağır dış ve iç borç yükü, giderek
artan işsizlik, ekonomik durgunluk ve giderek büyüyen gelir
dağılım adaletsizliği, sosyal barışı tehdit etmektedir. Böyle bir
ekorıomiyle içte ve dışta manevra kabiliyetimiz giderek k ıs ıt-
lanmaktad ır. Ermeni ve Kıbrıs aç ılımları, patrikhane aç ıhmı,
zaaf olarak yorumlanmakta, orant ısız, devletimizin ç ıkarla-
nyla bağdaşmayan talepleri cesaretlendirmektedir. Siyasi ik-
tidar bunca sorunla ba ş etmek yerine, kendi kurumlar ıyla ve
rejimle kavgay ı tercih etmektedir.

Cumhuriyetin ilanından bu yana 86 y ıl geçti, çok parti-
li sisteme geçişimizden bu yana 63 yıl geçti. Üç darbe, iki mü-
dahale yaşad ık. Daha çok demokrasi için mücadele verdik,
çile çektik. Geldiğimiz noktada hala adil yargılannıa hakkı-
nın ihlali, yargı bağımsizhğı, masumiyet karinesi, yargımn si-
yasallaştırılmas ı, yargıya siyasi bask ı, kişilerin korkusuz ya-
şama hürriyetinin ortadan kald ırılmas ını, delilsiz suçlama ve
tutuklamalar ı, haberleşme ve özel hayat ın gizliliğinin ağır bi-
çimde ihlalini konu şuyor ve tartışıyorsak, Allah yardımcınıız
olsun.

Bin türlü iddia ve ithama rağmen, Türk Silahl ı Kuvvetle-
ri, son anketlere göre güvenilirlik s ıralamas ında yüzde 85'le
en güvenilir kurum olurken, siyaset yüzde 17lerle en son s ı-
ralarda yer aliyorsa, siyasetçilerin ba şlar ına ellerinin aras ına
alıp, bir değil bin düşünmeleri laz ımdır. Demokrasiler fazi-
let rejimidir, durustlük rejimidir, ahlak rejimidir, güven reji-
midir. Yönetenlerin güvenmeleri ve güven vermeleri şarttır.
70 milyon yurttaşı dirıleyerek, avukatlar ı, savc ılar ı ve hakim-
leri dinleyerek boşa vakit kaybediliyor, ülkenin ve yönetenle-
rin enerjisi boşa harcanıyor.
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Bırakınız farklı düşünenler olsun. Mao rejimi tekdüzeli- GMANFER

ğe kaç yıl dayanabildi ve sonuçta ne elde edildi. Farkl ı düşü- GÜNIIR'IN

nenlerin dinlenerek, korkutarak önlenmesi mümkün müdür? KONU ŞÖ'MSI

Yönetenler için, demokrasiler için en büyük tehlike, tek sesli
meclis, tek sesli basın, tek sesli yayın ve farklı sesi bastınlınış
toplumdur. iktidar, toplumun tüm kesimlerini etnik, mezhep,
siyasi görüş ayrımı yapmadan kucaklad ığı, halkına güvendi-
ği ve güven verdiği ölçüde hukukun üstünlüğüne riayet et-
tiği ölçüde, birçok s ıkıntı çözülecektir. Hepinizi saygıyla se-
lamlıyorum.

Av. Berra BESLER: Te şekkür ederim saym Başkamm.
Efendim, dördüncü s ırada Bartın Baro Başkammız sayın Av.
Şeref Yıldız var. Buyursunlar, söz sizin efendim.

Av. Şeref YILDIZ (Bartın Baro Başkanı): Sayın Türki- Ş EREF

ye Barolar Birliği Başkanvekilim, sayıık yöneticilerim, sevgili YIID İİİ N

baro başkanlarım; Bolu Barosu Başkanımızın bu veciz konuş- KOHUŞ S İ

masından sonra, pek ilave edecek bir konu yok, aynen onun
konuşmalarına katılıyorum.

Ancak Bolu Barosu Ba şkanımızın değinmediği, Bingöl
Barosu Başkanımızın Kürt sorunu dediği, ama son günler-
de hükümetimizin demokratik aç ıl ım dediği konu üzerinde
gerek ben Bartın yöresinde, gerekse yazılı ve görsel bas ında
birçok endişe ve insanlarımızı huzursuz eden sözcükler duy-
maktayız, tavırlar görmekteyiz.

Öncelikle, üç aydır devam eden çeşitli konulardaki aç ı-
lımlar, değerli başkanlar maalesef halkımıza yeteri kadar izah
edilmediği, açıklanınadığı için, içi boş açılımlar veya teklif-
ler olarak yorumlanmakta. Bingöl Başkanınuzın Kürt sorunu
dediği olay, geçenlerde 34 PKK mensubunun ülkeye girişi sı-
rasında meydana gelen olaylarla kar şılaştınldığmda Kürt so-
runu mudur, PKK sorunu mudur şeklindeki anlayışınıızı bir
türlü çözümlemedi, biz çözemedik.
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Ş EREF	 Bingöl Barosu Başkanımızm Kürt sorunu sözcüğü, elbette
YILDIZ'IN ki, insanlanmızın tabii haklarının devamını özleme biçimin-

KONU ŞMSI dedir ve kabul ediyorum. Ancak, PKK nedir? PKK'n ın başın-
da olduğunu söyleyen Apo kimdir? Bugün kimdir? Apo bu-
gün ağırlaştırılmış müebbet hapse mahkum edilmi ş birisidir.
Dolayıs ıyla bugün itibanyla kişi değildir, vesayet altında bir
mahcurdur. Bu mahcurla nas ıl oluyor da yol haritas ı konu-
sunu konuşuyoruz? Nasıl oluyor da bizim hükümetiniize bu
mahcurun sözleri bir teklifmi ş gibi geliyor, değerlendiriliyor?
Neden hukukumuzu, hukuk düzenimizi bu kadar hiçe say ı-
yoruz ve değerli başkaplarım, bir mahcurun sözleriyle mi ha-
reket edecek bu ülke?

PKK mensuplarının bugün suç işlemediğini mi bize söy-
lemeye çalışıyorlar, aç ılımdan maksat bu mu? Kürt arkada ş-
larımın, Kürt kardeşlerinin, benim dostlarım olanlar ı, okul-
da arkadaşım olanları ve bir tane Kürt gelinim var Bart ın'da,
huzursuz olduğunu görüyor, biliyorum, ağlıyor kadmcağız.
PKK'yla hiç ilgisi olmadığım söylüyor bu bacım. PKK kendi
bildiğine dağa çıktıysa, suç işlemişse, hiç suç işlememişçesi-
ne, hatta basında geçenlerde de ç ıktı, ayrıca hakk ında tutuk-
lama kararı olan birisi de o arada saliverilmi ş. Bu ülkeyi ne
hale sokar, hukuk düzenini ne hale sokar, bunu bizler, baro
başkanları, Türkiye barolar ı, avukatlar, bu konunun üzerinde
durmayacaksaic, kim duracak, yani suç i şleyenleri, gel affet-
tik, beraber yaşayalım diyebilmemiz için, bunun içinin doldu-
rulması gerekirdi sevgili baro ba şkanlanm. Bu insanlar şu ne-
denlerle suç işlemişlerdir, şu nedenlerle bunlar dağa çıkmış-
lardır. Biz ç ıkartmışız gibi bir ikrarda bulunmal ıyız ki, ikna
etmeliyiz halkımızı .

Değerli başkanlarım, ben telefon dinlemeleriyle ilgili ko-
nularda diğer arkadaşlarımm sözlerine katıliyorum. Diğer
açıklamada bulunacak olan arkada şlar ım da vard ır. Bu duy-
gularla hepinize saygılanmı sunuyorum, te şekkür ediyorum.
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Av. Berra BESLER: Çok teşekkür ederiz efendim ve he-
men söz sırası Kocaeli Barosu Başkanımız, Say ın Avukat
Cumhur Arıkan'da, buyursunlar.

Av. Cumhur ARIKAN (Kocaeli Barosu Başkanı): Sa- CUMHUR

yin Türkiye Barolar Birliği Başkanvekilim, Türkiye Barolar ARIKAN'IN

Birliği'nin değerli yöneticileri, baro başkanlanm ve barolan- KONU ŞWSI

mızm temsilcileri; Kocaeli Barosu ad ına hepinizi saygıyla se-
lamliyorum ve bu toplantıdan ç ıkacak sonucun Türkiye'deki
diğer kurul ve kurulu şlar tarafından dikkate al ınmasını dili-
yorum.

Toplantı gündemimizi ağırlıkl ı olarak kamuoyunda "Te-

lekulak" ya da "Haksız Dinlenieler" diye adlandırılan, yargının
ve yüksek yargının telefoniarumı dinlenmesi oluşturacak gibi
gözüküyor. Gerçekten çok önemli bir konu ve üzerinde has-
sasiyetle durulması gereken konu ve bu konu üzerinde hassa-
siyetle dururken, öncelikle kendimizi ele ştirmeliyiz diyorum.
Tabii kendi eleştirimizi yapal ı m derken, ben barolan veya ba-
rolar birliğini kastetnıiyorum. Ben yargıyı kastediyorunı .

Acaba yargı savunmanın sesini ve sözünü şimdiye ka-
dar ne kadar dinledi? Hangi ko şullarda dinledi? Bunun da
bir muhasebesinin yapılması gerekir diye düşünüyorum. Biz
yıllard ır yargıya, hukuka uygun ve adil yargılamadan, yar-
gı bağımsızlığından, yargıç güvencesinden ödün vermemesi
gerektiğini, her koşulda hatırlatır dururuz. Bunun için yaz ı lı
basın açıklamalar ının yanında, binlerce meslektaşım görevini
yaparken, yani yargılama içinde savunma yaparken veya id-
diada bulunurken CMK ve Hukuk Usulü Muhakemeleri Ka-
nunu hükümlerine uygun yarg ılama yapılmas ını hatırlatmış-
lard ır.

Özellikle Türkiye'nin gündeminde olan ve bazen bir k ı-
sım çevrelere bu dava gündemde olmasaydı, sanki başka da-
valarda haksız uygulamalar yokmuş gibi olacaktı dedirten
Ergenekon davasında hukuka uygun olmayan, ko şulları ger-
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CUMHUR çekleşmemiş olan dinlemelere, aramalara, el koymalara, ifa-
AR İ KAN'IN de almalara dayalı yargılama yap ılmaması da gerek kamuo-

KONU Ş?.SI yuna, gerekse yarg ıya hatırlatılnııştı, ama ne yazık ki, sözleri-
niiz yargı tarafından ya dikkate al ınmad ı, ya da dikkate alına-
madı. Yalnız bu iki söz arasında fark var, yani al ınmamakla,
alınamamak. Bu fark ne? Sadece yarg ı bağımsızlığı kadar bir
fark diye düşünüyorum.

Bubaz ılar ı için önemli değil ki, ülke yargısı kendi kendi-
sini dinleyebiliyor. Kendi kendini dinleme karan verebiliyor,
verilen bu karann da çok rahat yasaya uygun oldu ğunu söy-
leyebiliyor.

Sayın meslektaşlanm, hukuk salt yasaya uygunluksa, ön-
celikle hukukun tanımında anlaşanııyoruz demektir. Yap ılan
dinlemelerin şeklen yasaya uygunluğu, o dinlemenin hukuka
uygunluğu anlamına gelmiyor. Dinlendiğini düşünen veya
zanneden bir hakim ya da savc ı veya avukat nas ıl görev ya-
pacak? Dinlendiğini düşünen veya zanneden bir vatanda ş na-
sıl huzur içerisinde yaşayacak?

Bu tüm soruşturmaları olumsuz yönde etkiler ve bundan
gerçekten demokrasi zarar görür. Memleket yönetimi, adalet,
hukuk, insan haklar ına saygı, demokrasi çocuk oyunca ğı de-
ğildir. Bu kurumlar ve fonksiyonlar, ciddi ve önem verilme-
si gereken kurum ve fonksiyonlard ır. Diyorlar ki, biz önleme
dinlemesi yapamayacak mıyız? Neyin önlemesini yapacak-
sınız, hangi koşullarda yapacaks ınız, öncelikle bunu biliyor
musunuz diye sorar ım ben de bu soruyu soranlara.

Mevzuatımızda haberleşmenin dinlenmesi de aynen ara-
ma ve el koyma gibi ikiye ayrılmış ve en genel anlanııyla bi-
rincisi önleme dinlenmesi, ikincisi de delil elde etme dinleme-
sidir. Önleme dinlemeleri, Polis Vazife ve Salahiyetleri Kanu-
nu, Jandarma Teşkilat Görev ve Yetkileri Kanunu, yine Dev-
let İstihbarat Hizmetleri ve Milli İstihbarat Kanununda dü-
zenlenmiş . Amaç ne? Amaç bazı tipteki suçlann işlenmeden
önce tespiti ve işlenmesinin engellenmesi. Nas ıl karar veri-
lecek? Öncelikle yargıç tarafından karar verilecek ve bu su-
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retle elde edilen kayıtlar suçun önlenmesi amac ıyla kullanı- CUMHUR

lacak. Önleme dinlemelerinde i şlenecek bir suçun önlenme- AR İ KAN'IN

siriin amaçlanmas ı ve öncelikle acele yapılması gereken işler ICONU Ş?MSI

olduğundan, ko şullar biraz daha esnek gibi görünüyor. Tabii
bu esneklik de ne derece doğru, bu da tartışıhr.

Diğer dinlemeninse koşulları ve suç tipleri CMK'nm 135.
maddesinde sayılmış olup en belirgin koşul da, kuvvetli suç
şüphesi ve başkaca delil elde etme olanağının olmamas ı ola-
rak tespit edilmiş . Yapılan dinlemelerde ve özellikle verilen
dinleme kararlarında bu gerekliliklere uyulmu ş mudur? Bu-
nun da tespitini yine yargının yapacağını söylüyorlar. Uma-
nm yargı bu tespih yaparken, bağıms ız olduğu bilincine uy-
gun davranır, bağımsız olduğunu hatırlar.

Tartışmanın en yoğun yaşandığı bir diğer husus, Adalet
Bakanlığı müfettişleri tarafmdan yap ılan yargıçlar hakkında-
ki dinleme talepleri. Bakanhktan gelen dinleme talebii ıi de-
ğerlendiren bir yargıç, nasıl bağımsız karar verecektir. Biraz
tersini düşünelim, diyelim M gerçekten dinlemeyi gerekti-
recek bir durum var ve Adalet Bakanlığı Teftiş Kurulundan
bu tür bir talep geldi, yani bu talep yerinde. Bu talep yerinde
dahi olsa, öncelikle yürütmenin yarg ıya baskısı gibi değerlen-
dirilecektir. Kald ı ki inceleyecek olursa, CMK ya da ba şka bir
yasayla değil, Adalet Bakanlığı Teftiş Kurulu yönetmeliğiyle
verilmiş bir karar, bir yetki bu. Yasada yer almayan, ama yö-
netmelikte yer alan bir durum, yani yine bir hukuk garipliği.

Acaba yönetmelikleri ç ıkartırken hiç mi bakmazlar ve
ne kadar yasaya uygun, ne kadar ayk ırı, bunu hiç mi değer-
lendirmezler? Normlar biyerar şisinden bihaberler mi, yoksa
buna dikkat mi etmezler bilemiyorum, yani yasanın uygulan-
masma yardımcı olan yönetmelikler öncelikle yasaya ayk ırı,
uygun olmas ı gerekirken.

Danıştay'da bu konuda açılmış bir dava olduğunu öğren-
dim. Umarım Danıştay bu iptal davasını bir an önce sonuç-
land ırır, biz de neyin doğru neyin yanlış olduğunu daha iyi
algılanz.
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CUMHUR	 Bu yüzden Adalet Bakanlığı 'nın yargıya karışması doğru
AR İ KANIN değil. Hakimler Savcılar Yüksek Kurulunda bakan ve müste-

KONU Ş MSI şarın yer almas ı sakıncah. Gerçekten karışmasalar dahi şeklen
sakmcalı, bu nedenle bu konudaki yasal düzenlemelerin der-
hal yapılmas ı ve doğru yapılmas ı gerekiyor.

Değerli rneslektaşlarım, kısaca hukukun üstünlüğüne ina-
nıyor muyuz, inanmıyor muyuz? Özel hayatm gizlili ğine, ha-
berleşme hürriyetine saygı gösterecek miyiz, göstermeyecek
miyiz? İnsan haklarına saygılı mıyız, değil miyiz? Anayasa'ya,
uluslararası sözleşmelere, yasalara uyacak mıyız, uymayacak
mıyız? Adil yargılanma hakk ına saygı gösterecek miyiz, yok-
sa ihlal edip Avrupa İnsan Hakları Mahkemesi'nden mahku-
miyet kararı almaya devam mı edeceğiz? Yargının bağıms ız-
lığmı, yargıç teminatını sağlayacak mıy ız, yoksa yakgıyı poli-
tikanın içine mi atacağız? Kısaca hukuk devleti mi olmak isti-
yoruz, polis devleti mi olmak istiyoruz? Buna tüm ki şi ve ku-
rumların bir karar verip, şapkalarını önlerine koyup, iyice dü-
şünmeleri ve ona göre davranmalar ı gerekir.

Beni dinlediğiniz için teşekkür ediyorum, sözümü uzat-
tıysam, affınıza sığınıyorum. Saygılar sunuyorum.

Av. Berra BESLER: Çok teşekkür ediyorum, Çanakkale
Baro Başkanınıız bir öneride bulundu. Bu önerisine ba şkan-
larımız ne derler acaba? Böyle bir komisyonu şimdiden teşkil
etmenin çahşmalar açısmdan yararl ı olduğunu ifade ediyor-
lar. Sizler de yararl ı görüyorsanız...

Av. Tülay ÖMERC İOĞLU (Çanakkale Barosu Ba şkanı):
Birçok arkadaşımız biraz önce de dile getirdi d ışarıda, hepiniz
biliyorsunuz, 15.00'te ayrılacak var, 16.00' da ayrılacak var, sa-
lon boşald ıktan sonra bir bildiriyi sunmanın veyahut da ona-
y ını almanın güçlülderini yaşamamak aç ısından ben bu öne-
ride bulundum, kendim de konuşma hakk ını almadan daha.

18



ON SEK İ Z İ NC İ BARO BAŞKANLARI TOPLANTISI

Av. Berra BESLER: Efendim öneri kabul edildi gibi geli-
yor bana. 0 zaman böyle bir komisyon...

Av. Cevdet UCUNGAN (Kars Barosu Ba şkanı): Saym
Türkiye Barolar Birliği Başkanvekilim, efendim, e ğer komis-
yon oluşur, oluştuktan sonra ortak bir bildiri bence tüm baro-
lara fakslanmal ı, barolar incelemesini yaptıktan sonra intzacı
olup olmad ıklarını belirlemeliler.

Av. Berra BESLER: Tabii ki bilgi d ışmda herhangi bir şey
söz konusu olamaz.

Av. Cevdet UCUNGAN (Kars Barosu Ba şkanı): Şu anda
hemen bir komisyon olu şturup bildiriyi basma duyurmak
doğru bir usul değil.

Av. Berra BESLER: Hayır, efendim, olur mu öyle şey? G ı-
yapta ben sizin yerinize, siz benim yerime birbirimize sorma-
dan bir beyanda bulunabilir miyiz? Bu en basit bir nezaket ku-
ralıdır, bundan hiç endişe etmeyin, ama bir çahşmanın yapıl-
mas ına başlanmas ı açısından bir komisyonun belirlenmesin-
de ben de yarar görürüm. 0 çal ışmalarım yapar, burada olan
değerli başkanlarımız, okuma fırsatını bulan değerli başkan-
lanmız okur, onay verirse, onaylar ı alinır. Daha evvel toplan-
tıdan aynlmak durumunda kalan bakanlarutızm da elbette
görüşlerine sunulur ve imzalad ıkları takdirde görüşü ortaya
çıkar veya "Hayı r, ben katılm ıyorum." der. Böyle bir haberle ş-
me olmadan, biz haberleşmeyle ilgili konuşuyoruz, kendimiz
bunu ihlal eder miyiz, böyle bir şey söz konusu değil.

Evet, buyurun efendim.
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H. HUU(İ 	 Av. H. Hulki ÖZEL (Mersin Barosu Ba şkanı): Sayın Tür-
ÖZELIN kiye Barolar Birliği Başkanvekilim, öncelikle bu toplantıda

XONU ŞPMSI mutlaka bildiri aç ıklamak durumunda ımyiz? Bize, davetiye-
de şu vardı : Son geli şmeler üzerine baro ba şkanlarının görüş-
lerini açıklaması .

Son gelişmeler içerisinde şüphesiz gündeme bomba gibi
düşen dinlemeler vard ı, ama başka şeyler de var. Ben başka
şeylerin konuşulacağını da düşündüm. Borçlar Kanunu Tür-
kiye Büyük Millet Meclisi'nde tartışılıyor, Hukuk Muhakeme
Usul Kanunu tartışılıyor, Ticaret Kanunu tartışılıyor, Tebligat
Kanunu tartışılıyor. Bizim sadece sorunumuz dinlemeler de-
ğil.

Bakın, öncelikle bir konuyu belirleyelim, yani biz karde-
şimin açıkladığı gibi Kürt aç ılımını da tartışacağız veya başka
konularda mı tartışacağız veya bildirimiz hangi konuyu içe-
recek? Öncelikle bunu bir bilmek gerekiyor.

Av. Berra BESLER: Efendim konuşman ın başında ben
öncelikli konular olarak bir çerçeve çizmeye çalışmıştım. Ta-
bii ki konular çok. Bugün konularmuzın tamamını görüşmek
için zamanın elvermesi mümkün değil, ama bu bir zincirdir,
devam edecektir elbette. Böyle bir bildiri mecburiyeti de yok,
arzu edilirse yapılır, arzu edilmezse yapılmaz. Buna karar ve-
recek olanlar da siz değerli başkanlarımızsınız.

Av. H. Hulki ÖZEL: Ben şöyle düşünmüştüm: Buraya
geleceğiz, herkes derdini, herkes eteğindeki taşı dökecek ve
Türkiye Barolar Birliği yöneticilerimize bu konuda bir görüş
açıklama ve bir program olu şturma fırsatı vereceğiz diye dü-
şündüm. Mutlaka ve mutlaka bir araya geldiğimizde bir bil-
diriye imza atmak, hele konularm bu kadar yoğun ve çeşit-
li olduğu bir şeyde çok gerekli olduğunu da düşünmüyorum
aç ıkçası .
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Av. Berra BESLEt Sayın Başkanım, böyle bir mecbu-
riyet söz konusu de ğil, ama Çanakkale Barosu Ba şkanımızın
böyle bir görüşü oldu. Bu görüşü ortaya koyduk, sizin de bu
konuda çok değerli bir görüşünüz belirdi. Say ın başkanları-
mız neye karar verirse onu yaparız.

Av. M. Emin AKTAR (Diyarbak ır Barosu Başkanı): Sayın
Türkiye Barolar Birliği Başkanvekilim, ben de Hulki bey gibi
düşünüyorum. Geciktiğim için de özür diliyorum, biraz tra-
fikte bir karışıklık yaşad ık. Evet, yani gelen yaz ıda bize son
günlerdeki ülke gündemini tartışmak üzere toplantıya çağı-
nlmıştık. Eğer salt dinlemeler üzerine olsayd ı, ben, yani prog-
ram- da yoğundu, gelmeyebiirdim aslında, yani herkes ken-
dince öncelikleri, ülke gündemindeki öncelikler farkl ı olabilir
her baromuzun. Bu açıdan da Hulki Beyin söylediği şekilde,
biz aslında burada Türkiye Barolar Birli ği yönetimin-izin han-
gi alanda ne tür girişimlerde bulunacağına ilişkin bir perspek-
tif kazandırmak, ülke gündeminde neler yoğunlaşmış bunu
tartışmak ve görüşlerimizi sunmak üzere geldik. Bu aç ıdan
ben de Hulki Bey gibi dü şünüyorum, yani bir sonuç bildirisi-
ne gerek olmadığım düşünüyorum.

Av. Berra BESLER: Peki, efendim bu konuyu ilerleyen sa-
atlerde de istekleriniz doğrultusunda...

Av. H. Hulki ÖZEL: Say ın Türkiye Barolar Birliği Baş-
kanvekilim, 78 baro ba şkanının 34'ü geldi. Türkiye Barolar
Birliği başkanlar aç ıklaması 35 kişinin geri kalanının iradesi
üzerinde veya bir gölge oluşturacak diye düşünüyorum. Ka-
tılımımız çok az, bence gerekli de ğil.

Av. Berra BESLER: Peki, efendim. Böyle bir görü ş de var
değerli arkadaşlarım, yani böyle bir şey şart değil. İsterseniz,
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oluşursa böyle bir şey, zaten saym başkanlar ım, s ırada İstan-
bul Barosu sayın Başkanı Muammer Aydın'm konuşmas ı var,
altmc ı sırada.

Av. Nuşirevan ELÇ İ (Şırnak Barosu Başkanı): Bir şey
söylemek istiyorum sayın Başkanım... Oylamaya getirmekle,
biz çoğunluktay ız, şöyle yapar ız, itediğimiz bildiriyi yayın-
larız şeklinde bir yaklaşım varsa, orada birli ğin ve altında im-
zası olan barolar ın ismi açıklans ın, çünkü aldığımız duyumla-
ra göre, şu an örneğin, en basiti İstanbul Barosu'nun yay ınla-
dığı bildiride, dünya kadar baromuz "Bizim imzaırnz yok, bizim

talebimiz yok, katıhm ım ız yok" diyorlar; ona rağmen yazılmış .

Eğer öyle bir şey olursa, bir bildiri yay ınlanacaksa, lütfen
imza koyan, özellikle Türkiye Barolar Birli ği ve altında imzası
bulunan baroların isimleri zikredilerek yaymlans ırı .

Av. Berra BESLER: Efendim, ben o zaman bir pratik çö-
züm getireyim: Hakikaten haklı başkarılarımız. Böyle bir bil-
diri yayınlanması hususunda çoğunluk görüşü olmadığını
hissediyorum ben. Böyle bir mecburiyet de yok. Hakikaten
konulanmız bir hayli fazla. Dolayısıyla sayın Çanakkale Ba-
rosu Başkanımız müsaade ederseniz bu toplant ının sonunda
bildiri yay ınlanmamasına, konuların çok geniş olmas ı itiba-
nyla ve sayımızın da az olması dolayıs ıyla böyle bir istek var.
Bu şekilde hareket edelim mi diye soruyorum. Siz ısrar edi-
yor musunuz?

Av. Tülay ÖMERC İOĞLU: Yok sayın Başkanım, biz za-
ten illerimizde kendimiz asl ında yay ınladık. Fakat burada or-
tak bir fikrin yaymianmas ı amac ıyla bu öneride bulunmuş-
tuk.
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Av. Berra BESLER: Peki, ü zaman hakikaten gündemimiz
çok geniş. Bu itibarla bunu daha sonraki çalışmalarımızda, is-
tediğiniz takdirde, gerekli gördüğünüz takdirde yapabiliriz.
Bu konuyu izninizle kapatıyorum. Teşekkür ediyorum ve sı-
radaki baro başkammız Saym Muammer Ayd ın'a söz veriyo-
rum. Buyurun efendim.

Av. Muammer AYDIN (İstanbul Barosu Ba şkanı): Teşek- MUMWER

kür ediyorum.	 AYDIN'IN

. .	 ...
Sayın Turkıye Barolar Bırlıgı Başkan Vekıl ım, degerlı Yo-

KONU ŞMASI

netim Kurulu üyesi arkada şlarım ve saym baro başkanı arka-
daşlarım; hepinizi sevgi ve sayg ıyla selamlıyorum.

Öncelikle bu son dönemde yeni seçilen baro başkam ar-
kadaşlanmı da seçimlerinden dolayı ve seçildiklerinden dola-
yı kutluyorum, bundan sonraki dönemde çal ışmalarında ba-
şarılar diliyorum.

Evet, ülke son dönemlerde önemli süreçlerden geçiyor.
Siyasi iktidar, aç ılım üstüne açılım getiriyor. Bir taraftan aç ı-
yor, bir taraftan dinliyor, açarken de ne söylediğini biz henüz
anlayamad ık. Sadece biz değil, ülkede birçok kesim, aç ı lım-
larla ilgili sadece ad ının konulduğu, ama içiııin boş olduğu-
nu ve net bir ifadeyle aç ılımların neyi ifade ettiğini henüz an-
layamad ı. Ülkede "Komşu/ana s ıfir sorun" iddias ıyla ortaya çı-
kan siyasi iktidar, henüz onu da sa ğlayamadığı gibi, ülkenin
içerisinde yeni yeni sorunlara .neden olmaktad ır.

Bu ülkede sosyal eşitliği sağlayamadığımız müddetçe ve
hukukçular dahi bir araya geldiklerinde birbirlerini anlaya-
madıkları, aynı sesle konuşamadıkları takdirde, bunun ad ı-
na ne derseniz deyin, birlikte hareket etmé imkan ımızın oldu-
ğunu düşünmüyorum. Çokseslilik mutlaka zenginlik getirir,
bundan hiç ku şku yok. Ancak, çokseslii ğin varacağı bir ortak
mutabakat noktasmı bulamadığınıızda, bunun da ortaya bir
sürtüşme getireceğinden hiç kuşku yok.
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MUMWER	 Öncelikle şunu belirtmek istiyorum ki, biz bu ülkede,
AYDIN'IN ülkenin her kanş toprağmda yaşayan her insan için mutlak

KONU ŞfMSI suretle barış, akıl ve özgürlüklerin sonuna kadar yaşanma-
sı noktasında dilekte bulundu ğumuzu ve bunu da sağlamak
için birincil görevin de hukukçular olarak bizlere dü ştüğü-
nü, savunmaya düştüğünü, çünkü avukatlar ın tarih boyun-
ca ve bu ülkede daima ve özellikle İstanbul Barosu'nun da
her zaman demokrasinin, demokratik haklar ın, insan temel
hak ve özgürlüklerinin koruyucusu ve savunucusu olduğunu
bir kez daha hatırlatıyorum. Ama içinden geçtiğimiz süreçte,
bu ülkede cumhuriyeti savunanlar ın, ortak akılla ortak hare-
ket edilmesi gerektiğini söyleyenlerin, birtakım soruşturma-
larda bir araya gelmeleri mümkün olmayan diğer ban insan-
larla bile yargılamaya tabi tutulmaları ve haklarmda ucu aç ık
soruşturmalara devam edilmesini hukukçu olarak kabul ede-
bilmek mümkün değil. Hele son geldiğimiz dinlemelerle ilgi-
li olayda hukukçuların mutlaka ama mutlaka tepki vermeleri
gerektiğini bir kez daha ifade etmek istiyorum.

Zira dinlemeler bugüne kadar özellikle avukatlarla ilgili
ve vatandaşlarla ilgili olarak daima gündeme gelmi şti ve hu-
kulcçular, barolar olarak bunlara tepki göstermi ştik. Ama son
gelinen noktada, yargıdaki hakim ve savcılann dinleniyor ol-
maları ve artık Yargıtay gibi bir yüksek mahkemenin santral ı
üzerinden 250 hakim ve savc ının dinleniyor olmasını bir hu-
kukçunun içine sindirebilmesinin münılcün olmadığım düşü-
nüyorum.

Istanbul'da bir başsavcmın, Adalet Bakanı'nın açıklama-
larından anlaşıldığına göre 56 hakim ve savc ının dinleniyor
olmas ı, ortaya bir suç şüphesi gelmeksizin yap ıliyorsa, ne ya-
saya uygundur, ne de hukuka uygundur. Özellikle müdafile-
rin görevlerini yaptıkları sırada hangi insan ı savunuyor olur-
larsa olsunlar, görüşü değil, temel hak ve hürriyeti savun-
duğunu dikkate ald ığımızda, savunduğu insanla özdeşleşti-
rilmesi ve hakk ında suç şüphesi olmaks ızın yasal işlem ya-
pılmasmı kabul etmediğinizi ve edemeyeceğimizi defalarca
söyledik. Bu ülkenin üstündeki her insan için, her meslekta-
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şım için düşüncemiz aym. Ancak, gelinen noktada yarg ı n ın MUW[R

içine düşürüldüğü bu pozisyonu tepkisel olarak ortaya koya- AYDININ

madığımız takdirde, yargının kurucu unsurlar ından olan sa- KONU ŞMASI

vunmaııın da bir öneminin kalmayaca ğın ı bir kez daha ifade
etmek istiyorum.

İddianın ve hükmün olmadığı yerde, tek ba şı na savun-
ma olamaz. iddia, hüküm, savunman ın birlikte yarg ı lama-
y ı gerçekleştiremediği, hukuka uygun, ulusal ve uluslarara-
sı her türlü norma uygun olarak yarg ılama yap ılmad ığı tak-
dirde, bir ülkede hukuka uygunluktan bahsedebilmek, temel
hak ve özgürlüklerin korunmas ını ve kollanmasın ı sağlaya-
bilmek mümkün değildir. Ne savc ılar, ne hakimler, bu ülke-
de kamu otoritesini korumak için görevlendirilmemi şlerdir.
Savc ı da soruşturmas ını yürütürken, lehe ve aleyhe delil top-
lamak zorundad ır. Ama, bugüne kadarki meslek hayat ımda
böyle davranan savc ıyı birkaç taneden öteye görmedik.

Hakimlerimizin de kararlannda el yordam ıyla karar ver-
dikleri ve birçok olayda kli şe gerekçelerle gerek tutuklama,
gerekse ret taleplerinde bulunduklar ını hepimiz biliyoruz.
Bunların hukuka uygun olmad ığını hep seslendirdik, bundan
sonra da seslendireceğiz. Verdikleri karariarda gerekli özeni
göstermediklerini hep ifade ettik, bundan sonra da ifade ede-
ceğiz. Bütün bunlar olurken, hakim ve savc ının elindeki işe iş
anlamında baktıklarını hep ifade ettik. Oysa alt ındaki insanı
görmeleri gerektiğini de defalarca söyledik. Evet, önümüzde-
ki dosya, hiçbirimiz için genel anlamda iş değil. Ad ına iş diye-
bilirsiniz, ama altındaki insanı gözden kaç ırdığmız müddet-
çe, bu toplum üstünde, bu topraklar üstünde ya şayan toplu-
mun birlikte hareket edebilmesine, özgürlükleri bütün vatan
sathına yaymaya imkan bulunmad ığmı düşünüyorum. 0 ne-
denle de, hakimlerin kararlarım verirken ellerindeki dosyala-
rm altında yatan insanı ve hakları görmesini bir kez daha söy-
lüyorum ve seslendiriyorum. Ama bütün bunlar, bizim yar-
gıya sahip çıkmamamız için neden değildir. Çünkü yargı, bu
ülkedeki anayasal erklerden biriyse, o da çökerse ya da yargı,
yasama ve yürütmenin müdahaleleriyle kendi görev alanla-
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MUM.WER rını kaybederse, o ülkede demokrasiden, hukuk devletinden
AYDIN'IN bahsedebilmek mümkün değildir.

KONU ŞM8SI 
Yanlışlar olabilir, ama önemli olan, yanl ışlar ı düzeltme

konusundaki iradenizdir. Kafamızm arkas ında başka düşü-
nüyor, ağzımızdan farkl ı sözler çıkıyorsa, o takdirde ne söy-
lediklerinıize inanıyor, ne de söylediklerimizi gerçekleştirme
konusunda hareket kabiliyetimiz oldu ğunu düşünmüyorum.
En önemli şey, ne düşünüyorsak onu ifade etmemizdir, ifa-
de ettiklerimizin de arkasında durmanuzdır ve ortak müca-
dele alanlarını birlikte yaratabilmemizdir. Eğer bu ülkede ya-
sama ve yürütme, yarg ının görev alanına müdahale ediyor
ve hukukçular sessiz kal ıyorsa, rahibin söylediği gibi, s ıra bir
gün bize geldiğinde de etrafımızda hiç kimse kalmamış ola-
cak. 0 nedenle, ben özellikle söylüyorum ki, bu ülkede ya-
salara uygun davranmayanlar, hukuka uygun davranmayan-
lar, eğer tepkilerini görmezlerse, özellikle hukukçular bu tep-
kileri vermezlerse, biliyorum ki önümüzdeki süreç bu ülke
için daha karanl ık olacak. 0 yüzden, bu sürecin de ğerlendiril-
mesinde hepimizin ortak ak ılla hareket etmemizde fayda ol-
duğunu düşünüyorum.

Ben, İstanbul'da yap ılan eylemle ilgili olarak somut bil-
gi vermek istiyorum. Geçtiğimiz hafta Cuma, Perşembe günü
al ınan karar doğrultusunda ben, Başkan Yardımc ım ve iki
Yönetim Kurulu üyesi, baro başkanlarınııza ilişkin listeyi bö-
lüştük, çabuk ulaşmak adına bölüştük. Hiç kimseye, kişiliğine
ya da kurumsal kimliğine saygısızl ık anlamında değil ve tüm
barolarmıızı arad ık. Buıılann içerisinden bir tek Kahraman-
maraş Barosu'nu atladığifmzı ifade ediyorum, çünkü, bana
Yönetim Kurulu üyesi arkada şım, Kahramanmaraş' ın onay
verdiğini söylediği için yazd ım. Çankırı Baro Başkanımızla
bizzat Başkan Yard ımc ımız görü ştü ve onayı olduğunu ifade
etti. Ancak, daha sonra yerine at ılan bir imzayla "Bizim ona-
yı mız olmadığı n ı ifade ediyoruz" dedi. Kendisiyle bizzat görüş-
tüm; "Benim onayı nı var, ama kendi ad ıma" diyerek düzeltti. 0
nedenle, Kahramanmara ş ' ın dışında hiçbir baro başkanımız-
da hataya dü şmedik. Yapılan etkinliği küçük görmek ya da
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küçük düşürmek adma ise, bunu kabul edebilmek mümkün MUMVAER

değil. Kaldı ki etkinliğin küçük olmas ı, büyük olmas ı önemli AYDIN'IN

değil. Önemli olan, bu gelinen durumda mutlaka ve mutlaka KONU Ş?MSI

tepki verebilmektir. Çünkü yap ılan hukuka uygun olmayan,
yasaya uygun olmayan bu davranışlar ve bu eylemler nede-
niyle az evvel de ifade etti ğim gibi, biz hukukçular sessiz ka-
lırsak, sıra bir gün bize de gelecek. Evet, yargının içerisindeki
en önemli unsurlardan biri olan s ıra bir gün bize de gelecek, o
zaman da tepki gösterecek hiç kimse bulamayacağız.

Biz İstanbul'da bu eylemi koydu ğumuzda, birçok mes-
lektaşımız karşı görüşte, farklı görüşte olabilir, ama ben ina-
nıyorum ki destek vermeliydi. Nitekim belki son 15 y ılda
Istanbul'da konulan, baro olarak İstanbul Barosu'nun koydu-
ğu ve diğer meslektaşlarımızın, diğer baroların da katkı ver-
diği en etkili eylemlerden birisi olmu ştur. İstanbul'da 5.000
kişi buna destek vererek basın toplantısındaki açıklama ve
yürüyüş sonucunda gerçekten önemli ses getirilmi ştir ve ilk
defa İstübul'da başsavcılar, hakimler arayarak, kat ılmamış
olsalar dahi, -ki katılmalarım tercih ederdim, göğüslerini gere
gere katılarak buna tepki göstermelerini tercih ederdim- te-
şekkür etnıişlerdir. Herkes ses çıkartmak istiyor, ama ç ıkara-
mıyor, sorun burada, bunu görmek laz ım. Eğer bunu göremi-
yorsak, ileride s ıra bize gelecek, mutlaka gelecektir.

Yasal süreçle ilgili olarak, özellikle Kocaeli Barosu Başka-
nımız yasal düzenlemeleri anlatt ı . Bugün ülkede önleme din-
lemeleri ve CMK'daki dinlemeyle ilgili değişik farklı düzen-
lemeler var, ama CMK m. 135'teki düzenlemenin nasıl oldu-
ğunu hepimiz biliyoruz. Önce bir suç şüphesi olacak, kuvvet-
li suç şüphesi, sonra da başka türlü delil elde etme imkan ı ol-
mayacak ve katalog suçlardan birisi olacak. Kald ı ki bütün
bunların varlığı halinde dahi, başka delillerle desteklenmedi-
ği takdirde, dinlemeler tek ba şına delil olarak işe de yaramı-
yor. Ama, gerek Ergenekon soruşturmas ında, gerek öncesin-
de, gerek sonrasmda bu ülkede insanları dinleyerek, son gel-
diğimiz noktada yargıyı dinleyerek, hele ki hakim ve savc ı-
larm üzerinde idari soruşturrnalarda kanundan almad ığı bir
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MU»iWER yetkiyle yaptığı yasal düzenlemeyle, yönetmelikle hakim ve
AYDININ savc ıyı dinlemeye alan, dinleme talebinde bulunan, mahke-

KONU ŞPMS İ me karar ıyla dinleyen anlay ışı hukukçu olarak kabul edebil-
mek mümkün de ğildir.

Hepimiz biliyoruz ki, hakim ve savc ılanmız, Adalet
Bakanlığı müfettişlerinden ürküyorlar, tavsiyelerir ıi dahi
Anayasa'mn 138. maddesindeki hükme ra ğmen dikkate alı-
yorlar. Buradan ç ıkan sonuç şudur ki, tavsiyeyi dahi dikka-
te alma anlay ışında olan Adalet Bakanl ığı müfettişinin soruş-
turmasından tabii ürkecektir, istendi ğinde gerekli özeni gös-

termeden tabii ki karar verecektir. Önemli olan, dik duran, bu
ülkenin değerlerini, insan haklarına ve temel hak ve özgür-
lüklere dayal ı olarak önündeki insanı görerek karar vermek-
tir. Hepimizin ortak iste ği budur. Ancak, bunu verebilecek
insan sayısı maalesef gün geçtikçe azalmaktad ır. 0 nedenle,
eğer biz destek vermezsek, eğer biz tepkilerimizi onlar ad ı-
na da, ülke ad ına da, kendi adımıza da göstermezsek, ortaya
gelecek önümüzdeki süreçteki tablo, bundan daha da vahim
olacaktır. 0 yüzden, benim somut önerilerim var.

Bugüne kadar yap ılanlarla ilgili herkese yaptıklarından
dolayı teşekkür ediyorum. Ancak, Yarg ıtay, Danıştay ve tüm
hakim ve şavcıfara, barolara ortak açıklamayı yapmak üzere,
ortak hareket etmek üzere bir eylem konulmas ını teklif ediyo-
rum. Yargıtay, Danıştay, tüm hakim ve savc ılar ve tüm baro-
larla ortak bir eylem öneriyorum. Bunun yap ılması halinde,
hiç olmazsa siyasi iktidarın bu ülkede "Ben yaptı m oldu" anla-
yışıyla bundan sonraki yapacaklar ına gerekli tepkiyi daha da
sert vermiş oluruz, daha da demokratik olarak vermi ş oluruz.
Çünkü biz kavga istemiyoruz, bunun üstüne basa basa söy-
lüyorum. Fikri kabul ettirmek için ya da dedi ğimi kabul ettir-
mek için değil, biz ilkeden hareket ederek, hukuktan hareket
ederek kavgamızı vermek zorunday ız. Kişisel kavgamız hiç
kimseyle yoktur, siyasi iktidarla hiçbir kavgarmz yoktur, ama
yapılanlan da hiç kimse bize kabul ettiremez. Hukukçu an-
layışımızla bu ülkenin her tarafında meydana gelen hukuka
aykınlıklan ve insan haklarını sonuna kadar telin ediyorum.
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Bir de bu sabah gelişen çalışma ortamımızla bir görüşü- MUMWER

mü paylaşmak istiyorum.	 AYDIN'IN

Değerli baro başkanlanm; hepimizin kişisel olarak farkl ı
 KONUŞMASI

görüşleri olabilir. Ancak, bunlar ı biz kendi barolanmızda ya
da kendi özel alanlarımızda seslendirebiliriz. Bugüne kadar
benim Türkiye Barolar Birli ği'nde bulunduğum süreç içeri-
sinde genel anlamda bu toplant ılar, önce Türkiye Barolar Bir-
liği Başkanı'nın aç ıklamasıyla başlar ve basın dışan davet edi-
lir, ondan sonra çalışma başlar. Daha önce de ifade etmiştim;
kol kırılır, yen içinde kalır. Biz burada birbirimize her şeyi
ama her şeyi söyleyebiliriz ve söylemeliyiz de, tart ışarak doğ-
ruyu bulacağız. Ancak, bas ınm önünde bu tür söylemleri ka-
bul edebilmem mümkün değildir. Kim olursa olsun, böyle bir
söylem, Türkiye Barolar Birliği'ne, barolara ve genel anlamda
da hukuka zarar verir. Bunu özellikle belirtiyorum, bundan
özenle kaçmak gerektiğini ifade ediyorum. Bunu sağlayama-
dığımız müddetçe, kendi ki şisel görüşlerimizi kabul ettirme
anlayışınuzla hareket etti ğimiz takdirde, bundan tüm kurum
olarak zarar göreceğimizi ve en çok da hukukun zarar göre-
ceğini bir kez daha ifade etmek istiyorum. t) nedenle, herkes
söylemlerini bir kez daha gözden geçirsin, herkes yaptığın
bir kez daha gözden geçirsin.

Hiçbirinüz, kişilerimiz adına hareket etmiyoruz. Ben Mu-
ammer Aydın olarak hareket edebilirim, ama İstanbul Barosu
Başkanı olarak hareket ediyorsam, beni seçen anlayışa, bana
oy veren-oy vermeyen herkese de ğer vermek zorunday ım. 0
nedenle de herkesin her yere aday olmas ı mümkündür. Ama
seçim bitti, artık el ele vermek zamanımızd ır. Bugün yapa-
cağımız eleştirileri basından sonra herkes sonuna kadar ac ı-
masız yapabilir, buna herkesin hakkı var, ama basının önün-
de bu toplantıy ı sıkıntıya sokacak bir aç ıklamaya benim ta-
hamrnülüm yoktur. 0 nedenle, özellikle rica ediyorum; • lüt-
fen mesleki dayanışmaya, hukuka ve hukukçu olarak bu du-
yarlılıkla birlikte hareket etme özenine uyarsak, ortaya gele-
cek tablo hepimizi daha memnun eder diye dü şünüyorum.
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MUMWER	 Son olarak da şu ana kadar görüşünü açıklayan baro baş-
AYDIN'IN kanlarıma bu görüşlerinden dolay ı teşekkür ediyorum. Özel-

KONU ŞMASI likle Bolu Barosu Başkanı'nın açıklamalarının altma imza atı-
yorum, sonuna kadar altına imza atıyorum. Bu ülkenin Kürt
sorunu bana göre yoktur; Kürt sorunu de ğil, insan sorunu
vard ır. Bu ülkenin her kar ış toprağındaki insanın hakk ı var-
d ır. Ben Karadeniz Bölgesindenim, Karadeniz'in üzerinde-
ki Allah'ın verdiği yeşili kald ırın, hiçbir şeyi yok; ne sanayisi
var, ne de başka bir şeyi var, ne de ticareti var. Tabiat verirse,
bir fmdığı olur, bir de çayı, başka da hiçbir şeyi yok, ama ora-
dada sorun var, oradaki insanın da sorunu var, Ege'nin da ğ
köyünün de sorunu var, ülkenin herhangi bir yerinde de so-
run var, ama hiçbirisi "Farkl ı bir yap ı kural ım" demiyor. Eğer
böyle bir yapı içindeyse talep, bunu kabul edebilmek müm-
kün değildir. Toprak talebi ise, bunu kabul edebilmek müm-
kün değildir. Ama feodal yap ının bozulması ise, sonuna ka-
dar arkanızday ım ve yanınızdayrm, çünkü asıl sorun bura-
dan gelmektedir. As ıl sorun, bu ülkede yarat ılan her ada-
letsizliğin sonuçta bir toplumsal s ıkıntıya neden olacağıdır,
bunu kabul ederek söylüyorum.

Ancak, yine aç ıklamada bulunan Bart ın Barosu Ba şkanı-
mın açıklamalarının da altına imza atıyorum. Bu iş, PKK ile
özdeşleşme sorunu değildir. Bu iş, PKK'nın ya da başında-
ki bugün cezaevinde olan ve cezas ını çekmekte olan insan-
dan gelecek olan ak ılla yap ılacak bir şey değildir. Hele onun
muhatap alınmasını önermek ya da kabul edebilmek hiçbir
türlü mümkün değildir. Dünyada birçok örne ği var, bu tür
ceza alanlarm hemen hemen hepsi tecrittedir. Tersini bir ta-
nesini gösterirseniz hukukçu olarak, ben de ba şımı önüme
eğerim. 0 nedenle, tabii ki insan haklarına aykırılıği anlarım,
ama bir ceza veriiniişse, o cezanm da uygulanma şekline in-
faz Kanunu gereğince, bugünkü meri yasa gereğince herkes
elinden geldiği kadar hukukçu duyarl ı lığıyla saygı gösterme-
lidir. Kald ı ki, bugün gelinen noktada da orada tecrit olmad ı-
ğını, televizyonuyla dahil olmak üzere, sa ğlığıyla dahil olmak
üzere, bugün bu ülkede hangi görü şte olursa olsun, sağlığmı

30



- ON SEK İZİ NC İ BARO BAŞKANLARI TOPLANTISI

yitiren, yaşamını yitiren insanlardan çok daha iyi koşullarda MUMWER

olduğunu hepimiz biliyoruz.	 AYDIN'IH

Biz Istanbul Barosu olarak Güler Zere'nin de arkas ında 
KONU ŞJbiASI

durduk. Biz İstanbul barosu olarak kişilerin değil, hakkın ve
anlayışm arkas ında durduk. 0 nedenle, bu söylediklerime bir
kez daha dikkat çekiyorum, dinlediğiniz için hepinize sevgi
ve saygılannu sunuyorum.

Av. Berra BESLER: İstanbul Barosu'nun değerli başkanı
saym Muammer Ayd ın'a teşekkür ediyonım. Efendim, Ağn
Barosu Başkanı Av. Timur Demir, buyurun.

Av. Timur DEMİR (Ağn Barosu Başkanı): Sayın yöne- I İ MUR

tim, değerli arkadaşlar; burada çok hızli bir davet usulüyle DEMIRIN

geldik, yani üç-dört gün kala bir davet aldık. Herkes öyle mi KDNUŞ?MSI

bilmiyorum, ama bize öyle geldi. 0 yüzden biraz apar topar
oldu, konuyu anlayıp, üzerinde kendi baromuzda bir görü ş-
me açıp böyle bir şey değerlendiip dolu gelmek gibi bir im-
kanınuz olmad ı, ama tabii ülkenin gündemini meşgul eden
bir sorunla ilgili olarak biz geldik san ıyorum. Bize o şekilde
bildirildi, yani ülkenin sorunu sadece birilerinin dinlenmesi
falan sorunu değil.

Biz eğer demokrasi hukuku, insan haklarını baz alırsak
ve bu noktada hareket edersek ki, bu ortak nokta olmal ıdır,
zaten bunlar olmayacaktı bugün. Herkes kendine Müslüman
olduğu için, herkes kendi demokrat olduğu için ve binleri-
ne dokunduğu zaman sadece ses çıkarıldığı için tabii ki böy-
le bölük pörçük karşı duruşlar sergileniyor. 0 anlamda doğru
olmamakla birlikte, herkes benim için önemli bir konuda siz
seyirci kald ınız, dolayısıyla benim böyle bir şeyden taraf ol-
mam ki, doğru gelmese bile mümkün değildir anlayışıyla ha-
reket ediyor.

31



ON SEK İ Z İ NC İ BARO BAŞKANLARI TOPLANTISI

T İ MUR	 Tabii bu çok doğald ır, ülkemiz gibi demokrasi gelene ği
DEM İ R' İN olmayan, gerçekten temelden bir halk demokrasisiyle gelme-

KONU Ş?MSI yen bir ülke olduğumuz için bu sorunlar ı yaşıyoruz, çünkü
bütün memleketlerde demokrasi gerçekten halkın büyük mü-
cadelesi sonucunda kurulmuştur, ama ülkemizde böyle bir
şey yok zaten, yani biz bir örnek alarak, şekil olarak koyuyo-
tuz ve herkes buna uymaya çalışıyor. Dolay ısıyla halkm de-
mokrasisi anlayışının bile oluşmadığı bir ülkede tabii ki, ger-
çekten biz birbirimize laf anlatmakta zorluk çekiyoruz.

Ben gerçekten bu toplant ının daha önceden yap ılmasını
isterdim. "Demokratik aç ıl ı m" veya "Kürt aç ı l ım ı ", neyse ad ı,
ne söylerseniz söyleyin adına, bu bağlamda bir toplantının ol-
mas ı gerektiğine inanıyorum. Çok önemli bir konu, ülkemi-
zin geleceğini ilgilendiren bir konu. Bana göre o konuda biz
hemfikir olabilseydik, sa ğlıklı bir duruş sergileyebilseydik,
zaten bugün bu sorunu da konu şmuyor olacaktık.

0 açıdan bizce biz tartışırken görüşlerimizde çok sami-
mi değiliz. Gerçekten demokrat değiliz, çünkü az önce say ın
baro başkanınıın dediği gibi, eğer biz Kürt sorunu yoktur der-
sek, o zaman bu ülkede gerçekten demokratl ık yok demektir.
Ona geleceğim.

Bu bağlamda şöyle bir giriş yapay ım: Baro başkam çok
önemli bir s ıfattır bana göre, çok büyük sorumluluklar gerek-
tiren bir sıfattır. Dolayısıyla ne konuşmak gerektiği konusun-
da da üç dü şünüp, beş düşünüp öyle konu şmamiz gerektiği-
ne inanıyorum. İstanbul Barosu'nım tertiplemiş olduğu yü-
rüyüş diyelim, etkinlik diyelim, tepki diyelim, eylem diye-
lim, bu noktada çok önemli de ğil tanımlaması, orada bir baro
başkanımıza uzatılan bir mikrofon vard ı muhabir taraf ından.
Aydın Baro Başkanınıız, kendisi şu anda burada mı bilmiyo-
rum, ama ben göremedim. Sümer beye "Dikkatimizi çekiyor,

Doğu ve Güneydoğu'dan hiçbir baro kat ılmadı bu etkinliğe. Bunun

sebebini söyleyebilir misiniz?" diye soruldu. Aynen cevap şu,
yani fazla, az varsa bilemiyorum ama: "Bubaiolar ülkenin bü-

tünlüğünden bahsediyorlar, ülkenin bütünlüğünden yana o1dukla-
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nın söylüyorlar, bölücü olmadıklann ı söylüyorlar, ama bugün bu- İİ MUR

rada yoklar. Bu çok anlaml ıdı r." dedi.	 DEMIRIN

Biz anlad ık ne demek istediğini asl ında, herkes de an la- 
KONU ŞMASI

nııştır. Bu sözleri söyledi, ben kendim izledim televizyonda.
Çok büyük tepki al ırd ı aslında, ama çoğu arkadaşımız izleye-
memiş, daha doğrusu bir kişi dışında kimse izleyememiş. Bu
çok ciddi bir olumsuz bakış aç ısı . Biz kimseye kendimizi an-
latmak zorunda de ğiliz. 0 yüzden meslekta şım olmakla bir-
likte biz hakkında bir bas ın açıklamas ı da yapmadan, asl ında
yasal yollara da başvurmadan ki, bize göre bu hakkımız da
var, ben burada gündeme getirmek istedim. Diğer arkadaş-
larımla gerçekten özel anlamda payla şmadım. Bunu burada
sizlerle paylaşmak istedim, belki birçok insan bunu bilmiyor.

Bir baro başkanının diğer barolara bakış açısı çok üzücü.
Biz kimseye kendimizi kanıtlamak zorunda değiliz. Hiç kim-
senin vataıiseverliğinin bu ülkenin bütünlü ğünden yana ol-
masının ölçüsü yoktur. Bunu adarrun koltukalt ına derece so-
karak anlayamazs ınız. Gerçekten anlayamazs ınız, bunun bir
ölçüsü yoktur. Bunun ölçüsü Sümer bey hiç olamaz, yani biz
de çok farkli suçlamada bulunabiliriz, çok sert konuşabiliriz,
ama bu da bir nezaket kural ıd ır. Onur Öymen'in yaptığına
rağmen, yine nezaket içerisinde, olumlu anlamda tepkimizi
ortaya koyuyonız. Bunu burada kınıyorum, aç ık ve net söy-
leyeyim.

Bakın, bu bakış açısıyla ki, hepimizin kafasmın arkasın-
da bir şey var, dürüst olmamız gerekiyor, bu bakış açısıyla
çok şey paylaşamazs ınız bizimle, çünkü bu ülkenin bütünlü-
ğünden yana ne kadar olduğumuzu herkes çok çok iyi bili-
yor, dürüstçe bakan için söylüyorum.. Onu da savunmuyo-
rum. Ben burada bölücü de ğilim, ülkemden yanay ım falan
gibi, böyle bir şey söyleme gibi bir şeyim yok, savumnam yok,
yani öyle bir şey olamaz zaten. Eğer öyle olmasayd ı burada
olma.zd ık zaten.

Bunu neden söyledim? Bir hukuk adam ının bu şekilde
konuşmas ı gerçekten üzücü olduğu için bunu belirtmek iste-
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IİMUR dim. 0 noktada bu bakış açısıyla, ya da Onur Öynıen'in ba-
DEM İRIN kış açısı, çünkü bu bir zilmiyet ve anlayış sorunudur, tabii ki

XONU ŞMASI Kürt sorunu, tabii ki ülkemizde ya şanan bunca ölümlere rağ-
men, 30.000 fazla insanın ölümüne rağmen ki, bütünü de bi-
zim insanınazdır. Hala biz fmd ıkla fıstıkla bu sorunu kanştı-
rırsak, gerçekten idealimizdeki demokratik ülkeyi yakalaya-
mayız. Çok zor olur, payla şmamız da çok zor olur. Bu anla-
yışla, bu zilıniyetle biz birbirimize bakarsak, bu ülkeyi o za-
man gerçekten çok kötü günler bekliyor.

Ben ilk baro başkanhğına başladığım zaman şunu düşü-
nürdüm: Baro başkanları toplanır, sadece mesleki konulan
konuşurlar ve ilk "Ülke genelini ilgilendiren bir konuda da böyle

bir konuşma yapmak ne kadar gerekli ?" diye düşündüm ve şu so-
nuca yard ım: Çok gerekli. Çünkü bu ülkede yaşadığıımz mes-
leki sorunlar tamamen insan haklar ı, tamamen hukuk devleti
anlayışıyla ilgili sorunlardır. Bir avukatimız ın bir ifadeye ka-
tıhrken, ifadesi alman şahsın siyasi düşüncesiyle özdeşleşti-
rilmesi noktasında s ıkıntı yaşadığımız zaman böyle bir bağ-
lantı kurdum, çünkü siz avukat olarak o şahsm ifadesine giri-
yorsanız, ya da o hukuki adımda buluyorsanız, siz de onlar-
dasınız. Bu yaşadığımız bir şeydi. AKP yönetiminde olan bir
arkadaşımız, meslektaşınıız, DTP ilçe başkanının duruşmas ı-
na katıldığı için aynen şöyle söyledim kendisine: "Siz de mi, o

zaman biz size nas ı l inanacağız?" Bu nedir, çok birebir ya şad ı-
ğınıız sorunlar bunlar, yani Ankara'dan, Istanbul'dan ve tabii
ki plazalardan bu soruna bak ış açısı bu çözümü yaratamaz,
bu çok zor bir olaydır.

Bu bağlamda demokratik aç ıhnıı, içeriğini tartışabiliriz.
Doğru gelir, bize eksik gelir, fazla gelir, o çok önemli bir konu
değil, ama insanların daha fazla ölmemesi için, daha fazla ka-
nın dökülmemesi için bir insan, kim olursa olsun, bir şey yap-
ma çabasmdaysa eğer, peşinen, kerhen destek vermek gere-
kiyor diye düşünüyorum, çünkü insanlar ölmesin, bu ülkede
banş olsun demenin neresi kötü? Ben bunda bir şey göremi-
yorum, yani içerik olarak bu aç ılırnın içeriği tartışılabilir eni-
ne boyuna.
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Dolayısıyla, eğer biz demokratik aç ılım konusunda ki, bu- İİMUR

nuri öncesi de var, tavr ımızı gerçekten ortaya koyup, bir şey- DEMIRIN

ler tartışabilseydik, bugün bu olanlar olmayacakt ı . Bu ülke- KONU Ş S İ

de ilk defa binleri dinleniyormu ş gibi tepki gösterilmesi bana
çok abes geliyor açıkçası . Bu ilk defa olan bir şey değil. "Siya-
sal iktidar" diye tutturmu ş bazı arkadaşlarımız, siyasi iktidan
hedef haline getirip oradan ba şladığımız zaman biz yanlış so-
nuca varınz. Hukuk anlamında bugün o siyasi partinin men-
subu olup birçok şikayeti olan insanlar var, ama siz o hedef
tahtasmı yanlış seçtiğiniz zaman, etrafmızda çok kişi bulama-
yabilirsiniz. Açık konuşayım, avukatlara ilişkin en büyük la-
s ıtlamalar bu süreçte geldi. 2001 sürecini de biliyoruz, ama
siz sadece siyasi iktidar bu konuda yanl ış yaptı deyip, başka
amaçları da bu şekilde davranırsanız, tabii ki etrafı nızda çok
az insan bulursunuz. Ben onun için, orada yanl ışı bile bile bi-
rilerinin etrafında yer alırlar.

Dolay ısıyla, gerçekten İstanbul Barosu'nun dediği gibi,
sıra bize gelecek değil, sıra bize gelmi ş zaten, s ıra bizi de geç-
miş, biz farkında değiliz. Sıra bizi çoktan geçmi ş, biz başkala-
r ı savunuyoruz. Avukatlara yapılmayan kalmad ı bu nokta-
da. Bana söylenen şeylerin biri buydu. Biz sizin kaç nefes al-
dığınızı biliyoruz, yani bir baro ba şkanı olarak benim kaç ne-
fes aldığım biliniyorsa, o zaman bu s ıra ne zaman bize gele-
cek diye bir şey yok, Başkanın da dinleniyordur muhteme-
len, sıra kendisini çoktan geçmiştir.

Dolayısıyla, bu ilginçtir, bizim şu anda tepki gösterdiği-
miz kişiler, şahıslar bu sistemin, bu anlay ışın bir temsilcisi
olarak bizi de dinletmi şlerdir. Hatta fark ında olmadan kendi-
lerini de dinletmişlerdir, çünkü ezbere bir siyasi yönetime, ya
da bu ülkedeki sisteme tap ınma hukukudur bu. Bu başka bir
şey değil, yani tapmnıad ır bu. Hatta birçoğu önüne gelen ev-
rakı okumadan imzalamış, düşünebiliyor musunuz, böyle bir
şey olabilir mi? Bakın Başkanım, bu zihniyette olanlar, eğer
bir gün sıra bana gelir diye, düşünebilmiş olsalard ı, s ıra bize
de gelmeyecekti, onlara da geçmeyecekti s ıra, ama onlara ge-
lince bir velvele kopar ıyorlar, ondan sonra hadi avukatlar, ba-
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TİMUR rolar bizi savunsun falan. Çok da kimsenin o noktada onlar-
DEMIRIN dan bir beklentisi de yok. Yarın öbür gün bu sorun giderildi-

XONU Ş MS İ ği zaman, ilk tepemize binecek gene onlard ır, biz birbirimizi
iyi biliriz. Bakış açısını da çok iyi biliyoruz, yani herkes kendi
hukukunu korumaya kalkışırsa çok zor bir olay olur. Bu an-
lamda, tabii ki bu dinlemeyi hiç kimse tasvip etmiyor, herkes
aynı görüştedir, bu salonda ben görüşü ne olursa olsun, çok
farklı bir şey ç ıkacağma inanmıyorum zaten. Her şeyden önce
biz hukukçuyuz, hukukçuluk zor bir meslektir ve olumlu an-
lamda bakış açısını gerektirir.

Biz sorunları çok ortaya koyanz ve çok sorun söyleriz.
Aslında bize mikrofon uzatıldığında, bu sevdiğimiz huyları-
mızdan biridir, ama hiç kimse çözümü söylemiyor. Çözüm,
gerçekten bize, bize derken tüm halk ı kastediyorum, yargıç-
lan kastediyorum, bizi kastediyorum, bütün bunlan dayatan
bir sisteme karşı, bu mevcut statükoya kar şı, gerçekten sami-
mice, dürüstçe, demokratça bir karşı duruun olması gereki-
yor, yani hem sistemden yana olup, hem bu ele ştirileri yap-
mak çok doğru değil. Bizim bu sistemdir zaten, sistemin ta
kendisidir. Bir sistem demokratik de ğilse, bir Cumhuriyet de-
mokratik değilse, o zaman önce buradan ba şlaınamız gereki-
yor. Tek tek sorunlar ı tuttuğumaz zaman, bu ülkede sorun
bitmez, size 100 tane sorun sayay ım. Bir karakolda vatanda-
şm yerde sürüklenmesi, Engin Ceber Kürt oldu ğu için falan
öldürülmedi, yani çok da önemli bir konu değil bu, insan ol-
duğu için öldürüldü.

• Dolayısıyla, bir insan cezaevinde öldürülüyor, biz hiç
bahsetmedik. ilginçtir Sivas'taki toplantıda 1 Mayıs olaylarım
eleştiriyorum, bir meslekta şımın dediği şu, çok üzüldüm, hiç-
bir zaman unutmayacağım, bu şahıs hukukçu ve baro başka-
nı : "0 zaman onlar da gösteri yapmasayd ı ." Böyle bir bakış açı-
sı olabilir mi, bizim insanlarımız niye tepki göstermesin, niye
bir şey kutlamasm ken4ince? İki tane slogan atmakla bu dev-
let hiçbir yere gitmez, kimsenin devletin bir parças ını sırtına
alabileceği de yok. Artı o 1 Mayıs'ta sürüklenenler Kürt fa-
lan da değildiler. Siz, yani s ırf Kürt olabilir, bir şey olmaz fa-

36



ON SEK İ Z İ NC İ BARO BAŞKANI.ARI TOPLANTISI

lan hesabıyla ülke bölünüyor, biraz da sürüklesinler bunlar ı r İMUR

mantığıyla biz kar şı çıkmazsak, bilmiyorum biz nas ıl anlaşa- DEMIRIN

cağız, nasıl paylaşacağız bunu. Bu ülkeyi çok zor günler bek- KONU Ş!MSI

liyor gerçekten, ama biz demokratça davranmad ığımız süre-
ce, kendi insanınıızı sahiplenmediğimiz sürece gerçekten çok
çok büyük s ıkmtılar yaşayacağız. Cumhurbaşkanı Gül herke-
si eleştirebilir, ama "Biz bu sorunu çözemezsek, binleri çözecek"

diyor; biz çözemezsek binleri çözecek.

o yüzden bu ülkenin halkları arasında ben hiçbir sorun
olduğunu görmedim. Bütün halklarm sorunu, bu ülkede ya-
şayan herkesin sorunu ciddi anlamda bu sistemledir. Bu sis-
tem herkesi eziyor. Bak ın, bir savc ı ve hakimimiz sonuna ka-
dar bu sistemi savunuyor, ama sistemin ma ğduru olduğu za-
man da böyle şey olur mu, biz nas ıl dinlerıiriz falan. İyi de bu-
nun sözcülüğünü sen yap ıyorsun, yani sapma kadar da des-
tekliyorsun tabiri caizse, özür dilerim ama. Sana dokununca
niye rahatsız oluyorsun, kendin dinleniyorsun haberin yok,
ama başkalarını dinletince, ba şkalarının kaç nefes aldığım
söyleyince de, bir şey olmaz falan veya neyse, ona göre doğ-
rudur, çünkü ezilen halklar ın niteliğinde bu vard ır. Bir kol-
tuk verirsiniz kendisini devlet zanneder... Kendisini her şey
zanneder. Hakim, savc ılarımızın bize o koltuklardan bakışını
çok iyi biliyoruz. Niye bu amaçlara sahipler, çünkü sistem on-
ları öyle eğiliyor, diyor ki böyle yapın, çünkü bu ülkede hu-
kukun, demokrasinin, insan haklarının en büyük güvencesi
avukatlardır. Doğal bir insan haklar ı savunucusu, hukukçu
olan bir insan tabii ki bu sistemin baskıs ına maruz kalacakt ır.
Ben s ırf avukat olduğum için polisler bana tepki gösterdi, mi-
salen söylüyorum. Sırf avukat olduğum için, göi'ü ş falan, bir
şey gerekmiyor, çünkü siz orada birilerinin hakk ım savunu-
yorsunuz, insan olan birisinin hakkım savunuyorsunuz, bu-
nun adı da insan haklar ı oluyor.

Dolayısıyla, biz ortak noktalarda, gerçekten bu ülkenin
geleceği adına ortak şeyleri paylaşamazsak, çok samimi ol-
mazsak, birbirimize fınd ık fıstık bakış aç ısıyla bakarsak, eğer
insanları kamyondaki fındıklara benzetirsek, bu i ş daha çok
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T İMUR ceset götürür tabiri caizse. 0 yüzden sadece belli konular-
DEMIRIN da değil, gerçekten mesleki sorunlar önde olmak koşuluyla,

KONU ŞASI hepsini oturup bir şekilde konuşmanuz gerekiyor, birbirimizi
dinlemeniiz gerekiyor.

Bartın Baro Başkammız da öyle bir tablo çizdi ki, gerçek-
ten Sümer bey mantığı ortaya çıktı, bakış açısı ortaya ç ıktı ,
yani bir şeyler paylaşmak, sadece beraber bir çay içmek veya
burada bir kurabiye falan yemek de ğildir. Bizim birbirimizin
sorunların da paylaşmamız gerekiyor. Bu ülkede 30.000 in-
san ölmüş, ama Türkiye Barolar Birliği'nin bu konuda hiçbir
fikri yok, hiçbir şey söylenmemiş .

Demokratik aç ılımla ilgili herkes görüş belirtiyor, Türki-
ye Barolar Birliği'yle İçişleri Bakanımız görüşüyor, sayın Ata-
lay buraya kadar gelip görüşüyor, sayın Ahmet Türk buraya
kadar gelip görüşüyor, ama bir açıklama yok, yani iki satırlık
bir şey. Bunun içinde ne var, ne oluyoruz, mademki bir kar şı-
y ız, hani ben karşıyım, sen bölücüsün, sen bu ülkeyi ald ın git-
tin demek çok basit bir sald ırıdır, ama bir görüşünüzü ortaya
koymanız gerekiyor. Bu klasik muhalefet mantığıdır. Bu ül-
kede binleri ölüyor, bu işi çözelim diyen binleri, siz vatan ha-
misiniz, zaten çekin gidin hesabı bir bakış açıs ı, ama varsa bu
konuda bir görüşün, bir fikrin, çünkü medeni toplumlarda fi-
kirler paylaşılır. Varsa alternatif bir fikriniz, bunu ortaya ko-
yars ınız, bu tartışılır, tartışa tartışa doğru bulunur.

Şunu da çok aç ık ve net söyleyeyim: Değişimin karşıs ın-
da hiç kimse duramaz, çünkü değişim öyle bir şey ki, önüne
gelen her şeyi katıp götürür, sel gibidir. 0 yüzden, statüko-
dan yana tavırlan ben bir çırpmış olarak görüyorum ve Nike-
necektir de, yenilecektir de, aç ık ve net söyleyeyim. Bu ülke-
de birilerine rağmen, bir şeylere rağmen, belirli anlay ış, zih-
niyete rağmen, biz bu ülkede kardeşçe yaşamas ını öğrenece-
ğiz. Bunun bedeli de ödenmiştir, bundan sonra da ödenecek-
Ur diye düşünüyorum. Faturas ı belki daha çok bize çıkıyor,
ama ne yapal ım, bu ülkenin geleceği adına birilerinin fatu-
ra ödemesi gerekiyorsa, bedel ödemesi gerekiyorsa, daha çok
biz olacaksak, onu da biz öderiz.
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Dediğim gibi, biz bu bakış aç ısıyla çok fazla şey paylaşa- T İ MUR

cağımıza, çok fazla bir çözüm bulacağımıza da inanımyorum. DEMIRIN

Bu noktada yadırgadım İstanbul Barosu Ba şkanımızın Kürt KONU Ş?MSI

meselesini, 30.000 insanın öldüğü bir olay ı diyelim, Kürt de
önemli değil, adının Kürt veya Türk olmas ı çok önemli bir şey
de değil, ülkemizin sorunudur bu. Karadeniz'deki ye şillikler-
le, fmd ık fıstık olay ıyla karıştırmasıyla Bartın Baro Başkanı-
mızın kısmen yapmış olduğu değerlendirmeler olduğu süre-
ce de biz fındık fıstık yemekle kal ırız, çok fazla şey paylaşa-
mayız diye düşünüyorum. Hepinize teşekkür ediyorum, çok
sağ olun.

Av. Bern BESLER: Teşekkür ederiz say ın Başkan. Efen-
dim sekizinci s ırada Yalova Başkanımız sayın Cemal İnci var.
Kendilerini dinleyelim, ondan sonra şu ana kadar elimize ge-
len konuşma talebinde bulunan değerli başkanlarımızm sayı-
sı 18. böylelikle 8. ba şkanımızı dinledikten sonra yemek için
ara verebiliriz. Öğleden sonra da diğer başkanlarımızı dinle-
meye devam ederiz. Buyurun efendim.

Av. Cemal İNCİ (Yalova Barosu Başkanı): Efendim hepi- [EtME

nize saygılar sunuyorum. Çok ba şanl ı konuşmalar izliyoruz, İ N[ İ 'N İ N

ancak ben başkanımdan bir şey rica etmiştim, bir ara verin de KONUŞiMSI

sonra konuşalım, ama yine de saygılar sunuyorum.

Saygıdeğer başkaıılarım, toplantımızın başında bana göre
çok demokratik ve doğru bir tavnm, az da olsa tepkiyle kar şı-
landı. Bir kusurum varsa özür dilerim, ama ben o duruşumun
doğru olduğuna inanıyorum, öyle olmas ı gerektiğine inanı-
yorum. Bir birliğin basın açıklamas ı, bas ın toplantısı veya ba-
sma vereceği bilgiler, eğer bir başkanlar toplantısıysa, haz ır-
lannıış bir konuşma varsa, Türkiye Barolar Birli ği Başkanımız
veya onun yetkili kıldığı birisi tarafından bizlere fakslaııma-
lı veya dağıtılmalı, değilse, sonucunda bir aç ıklama yapılma-
sı, toplantmın genel gidişine yönelik bir aç ıklama yapılması
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CE?M[ daha doğrudur. Artı basından da gizlenmenin hiçbir sakınca-
İ NC İ 'N İN sı yoktur. Çarpık insanlar ı çarp ıtır, kendine güvenen hiç kim-

KONU ŞtMSI se, basının çarp ıtmas ırıdan korkmaz. Böylece konuşmama
başl ıyorum değerli arkadaşlarım.

Tabii ki çok ciddi bir sorun, yarg ının yargıyı dinlemesi,
dinletnıesi, özel hayata müdahale, yargının ihlali, çok geniş
kapsaml ı bir konu. Gündeme düştüğü için dikkatimizi çeki-
yor.

Saygıdeğer başkanlanm, her şeyden önce biz hukukçu-
yuz. Hepimizin de ayr ı ayrı dünya görüşleri olabilir, ama biz
ortak bir paydada buluşmuş, savunma örgütünün üyeleri ve
avukatlarıyız. Hukukçu gibi durmak, hukukçu gibi konu ş-
mak, evrensel hukukun savunuculu ğunu yapmaktan ba şka
bir yolumuz yoktur. Say ın İstanbul Başkanıınızm siyasi parti
kürsülerindeki konuşmasının çok çok daha güzelini yapma-
yı biliyoruz, ama biz burada bir yerlere mesaj de ğil, biz huku-
kun uğradığı erozyonun ihlalini, yine hukukçu duru şumuz-
la, hukukçu birliğimizle nasıl ortadan kaldırabiliriz, onun çö-
zümlerini aramak zorunday ız.

Bölgede yap ılan bir sürü toplantılara gidiyorum değerli
arkadaşlarım. Beni biliyorsunuz, ko şullarım elverdiği ölçüde
hep katılırım, giderim, hiçbir baro başkanı arkadaşımı yaptı-
ğı etkinlikte, eylemde, söylemde yalnız bırakmamaya çalışı-
nm. Bunlardan biri de İstanbul'da kat ıldığımız yuruyüş ey-
lemiydi.

Değerli arkadaşlar ım, 25.000 yakın üyesi olan bir barodur
Istanbul... Yani Türkiye Cumhuriyeti'nin avukatlar ının yüz-
de 50'ye yakını oradadır. Böyle olunca, o baronun eylemine,
söylemine gitmek, müdahale etmek, müdahil olmak hakkı-
mız vardır. Çünkü Türkiye Cumhuriyeti savunma örgütünü
bir yerde temsil ediyor o, ama hiçbir bo şluk birilerinin Tür-
kiye Barolar Birliği'ni bypass edip kendisi o ... görme hak
ve yetkisini kimseye vermez. Bizim başmdan beri izledi ğimiz
olayda, bizi rahatsız eden konu, böyle bir hareketin yans ımış
olmasıdır. Bizim Türkiye Barolar Birliğimiz vardır.
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Tabii ki seçim bitmiştir, o laf hiç ho şuma gitmemiştir de- CEL

ğerli arkadaşlarım. Beni tanırsmız, 7 ay geçmiştir, ne Türkiye İ NC İ'NIN

Barolar Birliği Yönetimine, ne di ğer arkadaşlarıma, oy versin KONU Ş %I

vermesin, herhangi bir eylem, herhangi bir sitem yapmanu-
şımdır, yapmam... Benim ki şisel ahlakım, hukukçu yapıma
hiç uygun düşmez. Ancak, Türkiye Barolar Birliğimizde bir
pasifik vard ır. Ben geçen 10 Ekim toplant ısında da dile getir-
dim. Dedim ki, bizi harekete geçirin, yani biz sizin yan ırtızda-
yız, bütün eylemlerinizin yanında olacağız, çünkü bizim Bir-
liğimizsiniz. Sizi seçmişiz, yürü deyin yuruyelim, amiyane ta-
bine öl deyin ölelim. Sizin yapacağmız eylem ve söylemleri,
görevleri bir başka baro üstlenemez. 0 kişiseldir, yöreseldir,
o bizim birlik anlay ışmuza büyük zede getirecektir ve onun
sonucu olarak da bakıyorum, barolar arası bildiri savaşı baş-
lamış . Herkes bir bildiri çıkarıyor bir olay sonunda, birbirine
fakslıyor, o onu eleştiriyor, bu bunu eleş tiriyor.

Değerli Türkiye Barolar Birli ği Yöneticisi arkadaşlarım,
ben tekrar istirham ediyorum: Bu birli ği bir arada tutmanın,
bir arada eyleme götürmenin tek yolu, hukukçu ortak pay-
dayı çok s ıkı geliştirmektir, yani Ağrı Baro Başkanı böyle bir
bölgeden geliyor diye, bu söylemi yaptı diye ona karşı dur-
mak değildir işimiz. Biz hukukçuyuz, avukatız. Bu toplantıda
dinleme olayından memnun olan bir tane avukat olabilir mi
değerli arkadaşlarım? "Oh ne güzel, beni dinliyorlar. Aman seni

dinliyorlar, beni din lemiyorlar." diyen bir hukukçu olabilir mi?
Nedir, evrensel konuda, evrensel hukukta bütün avukatlar o
paydada birleşecektir.

Arkamızda avukat sayısının ne kadar az olduğunu bana
göre hiçbir baro başkanı arkadaşım açıklamıyor. İstanbul yü-
rüyüşüne gittik, burada bir sürü arkada şım vard ı . 25.000 avu-
katı olan İstanbul Barosu, 300-500 ki şiyle İstanbul'da yürü-
yüş yaptı. Bu yapılır mı? Akşam televizyonlarda Baro Başka-
nınıızm yorumuna karşılık, başka bir muhalif grubun yorum-
ları doğru mudur yani? Kendi illerimize bakıyoruz, başkanlık
kadrosunun arkasmdaki avukat ordusu, hiç de sizin dü şün-
düğünüz gibi, yürü dediğiniz zaman, sizinle gelmeyecektir,
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CEMAL gelmiyor, çünkü diyalog yoktur, çünkü hukuksal durt ış yok-
İ NC İ 'N İN tur, çünkü onlar ın sorunlarıyla doğrudan doğruya ilgilenip,

KONU Ş MS İ onların sorunlarına çôzüm götüren bir tav ır sergilemiyoruz.
Biz belli siyasi görü şlerin kuyrukçuluğunu yapmaya kalkıyo-
ruz. İstanbul da bunlardan biridir. Ben orada cüppe giymeye
rahatsız oldum değerli arkadaşlanm.

Ben de o partinin üyesiyim. Bir kolumda il ba şkanı, bir ko-
lumda milletvekili olursa, bir baro başkanının o eylemin man-
dırıcılığı olur mu değerli arkadaşlarım? 0 eylemin hukukçu-
luğu olur mu? Bunun için avukat arkada şlarımız da bize küs-
kün. Barolarımızda biz yönetim olarak bir sürü fiziksel ey-
lem yapmaya çalışıyoruz. Inarun, ç ıkın kamuoyunu yoklaym,
avukat arkadaşlar umutlarını kesmişler.

Ben tekrar istirham ediyorum, say ın Türkiye Barolar Bir-
liği yöneticilerim, sizin başans ız olmanıza yönelik hiçbir ah-
lakdışı çalışma yapmam ben, ama siz proje üretin, bizden pro-
je isteyin, siz dik durun, avukatlarmıızın sorunlarma yönelik
çözümler getirin, bizleri harekete geçirin. Biz sizin yanmızda-
yız, biz sizinle beraberiz. Bir sürü olay oluyor, olayların sonu-
cunda birilerinin uyarısı, birtakım baroların harekete geçme-
sinden sonra Birliğiniiz bir harekete geçiyor.

Geç kalıyorsunuz. Geç kal ınca da kendisinde o yetkiyi
gören birtakım baro ve kuruluşlar oray ı doldurmaya kalkı-
yorlar. 0 da Birlik anlay ışını bozuyor. Türkiye'deki en güçlü
baskı grubuyuz biz, en saygın baskı grubuyuz biz. Farkl ı dü-
şünebiliriz, farklı konuşabiliriz, farkl ı söyleyebiliriz, ama hu-
kuksal eylemde, siyasete kaymadan, hukukçu duru şumuzu,
hukuk ihlalini düzgün savunup, meydanlara çıksak, eylem-
lere gitsek, tekliflere gitsek, TBMM'ye gitsek, bütün avukat-
lar da bizim yanımızda olacaktır, bütün baro başkanları da
bizim yanımızda olacaktır. Yoksa ben seçim kaybettim diye
ağlay ıp sızlamıyorum, sizinle de gurur duyuyorum. Her ar-
kadaşımla da gurur duyuyorum. Bir demokratik yar ıştır, ol-
muştur bitmiştir.
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Bölgelerden haberimiz yoktur, biz Marmara barolar ı ola- CE?M[

rak bir araya geldik, dedik ki, proje üretelim, buralar daha ola- İ NG'N İ N

nakli barolardır. Anadolu'ya gidelim, arkada şlannııza destek KONUŞMAS İ
olalım, onlarm etkinliklerine katılalım, yardımcı olalım, ama
sadece bu tarafta etkinlik, eylem, dayan ışma, kırmaz nıı bi-
zim Orta Anadolu'yu, Do ğu'yu, Güneydoğu'yu, Karadeniz'i
inmez mi, yalnız bırakmaz mı? Onları sahipsiz bırakmaz mı,
onları bu ülkeyi her türlü uçuruma sevk edecek siyasilerin
kıskacma itmez mi değerli arkadaşlarım?

Binleri geliyor teslim oluyor. Biz de buradan birlik olarak,
30 baro başkan olarak, Diyarbak ır Baro Başkanı'nın, Mardin
Baro Başkanı'nın yanına gidip, orada dikilsek, hukukçu gibi
duracaksm, biz senin yanmdayiz, hukukçu gibi savunacak-
sın, biz senin yanındayız dersek, o arkadaşım, hukukçu du-
ruşunu sergilemekten geri kal ır mı? 0 arkadaşım bu gücü gö-
rünce, bir başkasının baskısına boyun eğer mi? Niçin gidilme-
di oraya, niçin o destek verilmedi?

Çok acı bin şey söyleyeyim: Nisan ayında Şırnak yöresin-
de insanlık ayıbı işlenmişti. Bir baro başkanı ve bir savcının
gayretiyle faili meçhuller ortaya çıkarı lıyor. Insan kemikleri
torbalanıp çıkarılıyordu. Ben soruyorum: Bir gün o baro ba ş-
kanının yanında oldu mu benim Türkiye Barolar Birliği Yö-
netimim veya kendisinde duyarl ı lık hisseden bir avukat veya
bir baro başkanı? 0 insanl ık ihlali değil midir, o insanlık suçu
değil midir? Hukuksal dayanışma böyle olur. Nerede insan
haklar ı ihlal ediliyorsa, nerede hukuk ay ıbı işleniyorsa, nere-
de hak gasp ediliyorsa, barolar, Türkiye Barolar Birliği, baro
başkanları, avukatlar orada olmal ı .

Sayın Türkiye Barolar Birliği yöneticilerim, ben tekrar
sözlerimi size yönelik söyleyip konu şmamı bitirmek istiyo-
rum: Biz sizinle çal ışmak istiyoruz, sizin önderliğinizde çalış-
mak istiyoruz. Proje istiyorsanız üretelim, destek istiyorsan ız
hep yanınızda olacağız. Bu birlik ancak böyle dirliğe ulaşır.
Eğer bu aktivite geç kal ırsa, herkes kendisine bir bölge oluş-
turacak, herkes kendisine bir bildiri sava şı geliştirecek ve iste-
nen odur, Türkiye barolarmın gücünü kırmak, bölmek, pasif
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CEMAL hale getirmektir. Hepinize sayg ılar, sevgiler sunuyorum de-
İ NC İ'N İN ğerli arkadaşlanm.

KONU Ş MSI

Av. Berra BESLER: Çok te şekkür ediyoruz sayın Yalova
Baro Başkanımıza. Tabii ki projelerinizi de bekliyoruz. Bura-
daki konuşmanın bir vaat olarak alıyorum, en kısa zamanda
projelerinizi görmek ve değerlendirmek isteriz.

Değerli başkanlar ım, saat 12.25, onun için bir yemek ara-
sı verelim ve saat 13.30'da görüşmelerimize devam edece ğiz.
Buyurun efendim, afiyet olsun.
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On Sekizinci

Baro Başkanları Toplantıs ı

Ikinci Oturum

Oturum Başkanı
Av. Berra Besler

(Türkiye Barolar Birliği Başkan Yardımcısi)



Av. Berra BESLER: Değerli başkanlanm, anlaşıl ıyor ki, BERR4

bu toplantıları biz daha sık yapmal ıyız, çünkü dışarıda izle- BESILRIN

diğim bir şey var: Gerçekten birbirimizi özlemi şiz, sohbet de KONU ŞMASI

güzel, koyu. Onun için bu toplantıları daha sık yapacağız an-
laşılan. Bir 15 dakika gecikmeyle mikrofonu açtık, ama hakl ı
sebebimiz var, onun için özür diliyorum.

Efendim sekizinci konuşmayı Yalova Başkanımız Sayın
İnci yapmıştı. Dokuzuncu s ırada Niğde Başkarumız sayın Os-
man Çimen, salonda mı? Niğde Başkanınuz geldiler mi?

Niğde'den sonra, Zonguldak Başkanımız, sonra Çanak-
kale ve Hatay, Amasya, Batman, Samsun, Adana, Diyarbak ır,
Balıkesir ve Şırnak başkanlarımızı sırasıyla dinleyeceğiz. Bu-
yurun sayın Niğde Başkanımız.

Av. Osman ÇİMEN (Niğde Barosu Başkanı): Sayın Tür- OSMAN

kiye Barolar Birliği Başkanvekilim, Yönetim Kumlu üyesi ar- Ç1MEN'iN

kadaşlarımız ve çok saygıdeğer baro başkanlanm; gündemde KONUŞMASI

ilgili birkaç şey söyleyeceğim, ama daha önce Ağrı Baro Baş--
kanımızın bir konuşması oldu. Kendi görüşlerine fazla kabI-
mamalda beraber yüreğine sağlık diyorum, güzel bir konuş-
maydı .
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OSMAN	 Ancak kendisinden bu açil ımla ilgili olarak birkaç cüm-
ÇIMEN' İN le daha beklerdim. 34 tane teröristin Güneydo ğu'da sınıra ge-

KONU ŞMASI tirilip, oraya hakim, savc ı gönderilip orada yargılandıklanrıı
ve bu yargılamanın da ne kadar adil oldu ğu konusunda bir
görüş beyan etmesini isterdim. Bir cümle söyledi, hep kendi-
miz tarafından bakıyoruz diye, bu da Ağrı Baro Başkanınuz ın
kendi tarafmdanbaktığım gösteriyor. 0 yüzden...

Av. Timur DEM İR: (Ağrı Barosu Başkanı): Başkamm,
özür dilerim. Ben o konuda sizinle aynı fikirdeyim, onu söy-
leyeyiıtı, atlad ım belki, yani oradaki hukukun i şleyişi açısın-
dan aynı fikirdeyim.

Av. Osman ÇİMEN: (Niğde Barosu Başkan): Peki, çok
teşekkür ediyorum o zaman. Öncelikle bu konuya ben küçük
bir değinme de gene yapaca ğım, çünkü Kürt aç ılımı, arkasm-
dan demokratik açılım, adını bir türlü koyamadığınlız, içi boş
ve doldurulmas ı, daha sonradan doldurulduğuna inandığım,
bu benim şahsi kanaatim, öncelikle hükümet Kürt aç ıl ımı ya-
pacağız dedi. Tepkileri gördü, demokratik aç ılım yapacağım
dedi. Tepkileri gördü, daha değişik bir isim koydular hatırla-
mıyorum, milli açıhm dedi. Hep tepkilerle isim koydular.

En sonunda tepkilerle içini doldurdular ve tepkilerle aç ı-

lımın adım ortaya koyup içini doldurarak bir mecliste 10 Ka-
sım günü çok i ğrenç bir günde, iğrenç dediğim yanlış anla-
şılmasın gün olarak değil, maneviyatı olarak önemli olan bir
günde aç ılim ortaya konuldu. Bir gün sonraya ya da bir önce-
ye alamadılar ve bu gündemin içi bombo ştu arkadaşlar. Ad ı-
nı koydular, içine bir şeyler, biz tepki gösterdik, de ğiştirdiler.
Kürt kökenli arkadaşlarımız tepki gösterdiler, içini değiştir-
diler ve sonradan kendileri bir aç ılım adı altında meclise bir
gündem getirdiler.

Arkadaşlar, bu ülkede evet, bir şeyler yap ılsın, bir şeyler
söylensin, ama siz-biz de ğil, biz Türkiye Cumhuriyeti vatan-
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daşlarıyız. Biz hepimiz yıllardır bu coğrafya içerisinde birlik- OS!flN

te yaşıyoruz ve birlikte yaşamaya devam edeceğiz. Az önce ÇIMENİ N

fındık fıstıktan bahsedildi. Hayır, efendim öyle de ğil, ben Di- KONUŞİMS İ

yarbakır Bismil'de de yaşadım. Ben Diyarbakır Bismil'i de
gördüm, ben Niğde'de Orhanlı Köyü'nü de gördüm. Evet,
açlık, sefaletse aynı sefalet, aynı ekonomik kaygılar orada da
var. Belki sosyal olarak bask ı altında olunabilir, kabul ederim.
Bunu hep beraber, evet, beraber olal ım, birlikte çözelim.

PKK sorunuyla Kürt sorununu birbirinden mutlaka, ama
mutlaka ay ıralım. 34 tane FKK'l ıyı getirip de, yüz binleri gö-
türüp orada gövde gösterisi yap ıp, "Önderliğin ve Sayın Ab-

dullah Öcalan' ın talimatlan yin geldik." deyip, oradaki hakim,
savc ının talimatlarıyla serbest bırakılmasma Kürt açılımı, de-
mokratik aç ılım ya da milli aç ılım diyemezsiniz. Bunun ad ı
PKK'yı temizleme, Abdullah Öcalan'a kimlik verme aç ıhmı-
dır, bu böyle bilinsin. Bu konu hakk ındaki bilgilerim bu ka-
dar.

Diğer gündemle ilgili konuşmaya gelince, aslında çok
önemli şeyler söylediler, ben birçoğuna da katılıyorum zaten.
diıılemelerle ilgili bir anekdot sadece, biriyle telefonda konu-
şuyordum, bir konu anlatıyordum, "Ağabey yüz yüze konu şa-

lı m." dedi. "Niye?" "Dinleniyor." dedi. B ırakın dinleyen dinle-
sin dedim ben de, çünkü söylediğim her şeyin arkasmdayım.
Hiç hata yapmad ım, yapmıyorum da. 0 yüzden dinleyen
dinlesin, umurumda da değil, ama demokratik olarak dinlen-
mesi gerekli açıl ımlarm hepsini aç ıkladıkları için ben tek tek
açıklama yapmayacağım.

Sadece şunu istiyordum: Biz burada gündemlerle ilgi-
li eylem planlarının yapılmasını, gerekirse eylemlerin orta-
ya konulmasını Türkiye Barolar Birliği'nden sürekli rica ettik.
Barolar Birliği böyle bir eylem planı yapmadı, İstanbul Barosu
yaptı . İstanbul Barosu bunu yaptığı günde bize telefon edildi.
Ben de bu telefona karşılık olarak, evet, İstanbul Barosu'nun
bu eylemine biz katıl ıyoruz. Ancak ben çok rahatsız olduğum
için katılamayacağımı ve bildiriye imza atacağınıı söyledim.
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OSAN	 Bu şekilde olayla geliştikten sonra, sistematik olduğuna
ÇIMEN' İN inandığım, bakın, ısrarla söylüyorum, sistematik oldu ğuna

KONUŞSSI inandığım ve aynı anda bir medya kuruluşundan o gün gün-
demde imza atan arkadaşlann bürolarına muhabir gönderil-
di. Yanılmıyorsam dört veya beş baro başkanı arkadaşınun
bürosuna muhabir gönderildi. Bu olayın tamamen sistema-
tik olduğuna inanıyorum, çünkü orada bizim tepkilerimizin
ne olduğunu öğrenip, ona göre bir eylem, yazı yazacaklan-
nı düşünüyordum ve bunun da birilerinin düğmeye basarak,
hani şu meşhur düğme var ya, o düğmeye basarak yapıldığı-
na inanıyorum. Geldiler oturdular, "Hoş geldiniz." "Hoş bul-
duk, şu gazeteden geliyoruz, biz buran ın il temsilcisiyiz. Biz sohbet
edeceğiz." dediler. Dedim ki, "Hay, haç, röportajsa ona göre ko-
nuşalım." "Yok, biz sadece sohbet edeceğiz, çayın ız ı içmeye geldik."
dediler. Çay ısmarladık, beyefendiler oturdular. Bu bildiriye
neden imza attığımı söylediler, ya da dinlemelerin ne oldu-
ğunu söylediler. Ben de dinlemelerle ilgili olarak aynı Muam-
mer Başkanımın dediği gibi, kuvvetli suç şüphesinin bulun-
ması, ön dinlemelerin yapılabileceğini, mahkeme kararının
sınırlı süreyle yapılması gerektiğini ve ucunun açık olmama-
sı gerektiğini, hukukta asla bir şeyin ucunun açık olmamas ı
gerektiğini söyledim. Bu tür konu şmalar devam ederken, bir-
kaç da örnek verdim. Dediler ki, "Bu cümle sizin cümleniz mi?"
"Hayı r, Niğde Barosu 'nun, ama Niğde Barosu 80-85 kişiden oluşu-
yor. Belki 10-15 tane arkadaşım ız bu bildiriye imza atmaz, ama bü-
yük çoğunluk benimle beraber dü şünüyor." dedim. "Tamam." de-
diler ve konu uzadı orada.

Konu uzayınca dedim ki, "Sizin bugün Deniz Feneri olayın-
da acaba kaç kişinin telefonu dinlenip de orada delil olarak al ındı ?"
"Siz biz yok." dediler. "Hayı r efendim, sizin Deniz Feneriyle bera-
ber olduğunuzu biz biliyoruz. Deniz Feneri, Zahit Akman denilen
vatandaş yıllarca RTÜK başkanlığı yaptı . Acaba kaç telefon konu ş-
masina takı lıp, teknik takiple bu adam ın Almanya bağlantılan or-
taya çıkartıldı ?" diye sorduğumda, "Onlar bizi ilgilendirmiyor."
dediler. Dedim ki, "Bir gün sizin de yargıya, sizin de avukata ih-
tiyacın ız olacak ve o zaman siz benim ne demek istediğimi anlaya-
caksınız. Bugün hep tek taraftan baktı ğım ız ı ki, asla böyle tek taraf-
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tan bakmam, iki taraflı bakanm, siz tek taraflı bakıyorsunuz. 0 yüz- OS?MN

den bu cümlenin, bu yaz ın ın altına biz Niğde Barosu olarak imza ÇİMENİ N

atıyoruz. Ancak herkesin ad ına benim imza koymam gibi bir yet- KONUŞ?MSI

kim yok."

Aradan birkaç gün geçti, bir telefon, telefonda bir bayan,
Ray Sigorta'nın avukatı, "Başkan ım, madem böyle bir şey yap-
tın ız, niye arkas ından kızdın ız?" "Hayır efendim, ben k ızmadım.
Ne oldu?" "Açın gazeteyi oku yun." Gazeteyi okuyorum, Çank ı-
n Baro Başkam, Düzce Baro Başkanı, Niğde Baro Başkanı, ya-
nılmıyorsam iki baro başkanı daha var, aynen başlık şu: "Baro
başkanlanndan yürüyüşe tepki" ya da "Kızdılar" Yoktu böyle bir
şey. Biz bu yürüyüşe kızmadık, biz ülkemize ve yarg ımıza sa-
hip çıkan baroyuz. Özellikle bunu söylemek istiyorum. Za-
man gazetesindendir bu gelen muhabirler de ve e ş zaman-
lı olarak yapılmış bir olaydır. Artık ülkemizde teknik takip-
leri falan b ıraktım, her şey sistematik olarak bizim üzerimiz-
den de oynanmaya çal ışıhyor. Ben sadece şunu söylemek is-
tiyorum:

Anladığım kadarıyla, biz birlik olmak zorunday ız. Bunun
Kür'ü, bunun Türk'ü, bunun doğusu, bunun batısı yok. Biz
birlik olmak zorunday ız. Eğer biz bu birlik içerisinde çatışır-
sak ve birliğimizi çatırdatırsak, emin olun zaten bunu bekle-
yen çok büyük güçler var. Ben hepinize sab ırla dinlediğiniz
için teşekkür ediyorum, sağ olun.

Av. Berra BESLER: Te şekkür ederiz saym Başkan, ger-
çekten de son cümlenize yürekten katılıyorum. Efendim sıra-
da Zonguldak Baro Başkanımız saym İbrahim Kerem Ertem,
buyurun efendim.

Av. İbrahim Kerem ERTEM (Zonguldak Barosu Başka- IBRAH İM XEREM

nı): Saym Türkiye Barolar Birli ği Başkan Yardımcım, değerli ERTEMİ N

Türkiye Barolar Birliği yöneticilerim, baro başkanlarım, mes- KONU ŞMASI

lektaşlanm; son günlerde, son aylarda ülkemizde hukuk sü-
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İ BRAH İM KEREM rekli gündemde tutuluyor. Tabii ceza muhakeme hukukunun
ERTEM' İN hemen hemen her kavram ı tartışmalarla gündeme geliyor.

KONUŞ SI "Açık Öğretim Hukuk Fakültesi"ne geçti memleket.

Tabii biz her gelişen olaya karşı bir basın bildirisi düzen-
lemek ve görüşümüzü ifade etmekten de uzak durmaya çah-
şıyoruz, çünkü hukukçularm, benim bu şahsi düşüncem, baro
başkanlarının veya bu görevi yapmak üzere olanlann sürekli
gündemde belirli konularda aç ıklama yapmasının da zaman
içerisinde bir y ılgınl ık, bir bıkkınlık olduğunu düşünüyorum.
0 halde bu basın açıklamalan, bildiriler konusundaki rahat-
sızlığın ı da ifade edeyim:

Elbette hukuka, yarg ıya karşı girişilen ve hukuksuz oldu-
ğuna inandığınuz, hukuken tespit ettiğimiz gelişmelere kar şı
sesimizi ç ıkartınak, düşüncemizi kamuoyuyla paylaşmak ta-
bii ki mümkün ki, bu bizim avukatl ık kanunu da gereği yap-
mamız gereken bir görev. Ancak her olaya ili şkin bildiri ya-
yınlayacak mısınız, bir bildiri yay ınlayalım mantığını da ben
gerekli görmüyorum. Türkiye Barolar Birliği'nin çalışma ra-
porunu dikkatle okumuştuk seçim döneminde ve Türkiye
Barolar Birliği'ne yapılan birçok eleştirinin de haks ız olduğu-
nu veyahut da eksik oldu ğunu düşünenlerdenim. Gerçekten
bazı şeyler yap ıyorsunuz, ancak gerek ülke gündemi, gerekse
yapılan işin zaman neticeye ula şmanıza engel oluyor.

Dolayısıyla Türkiye Barolar Birli ği adı üzerinden hare-
ket edersek, bir birliğin tesis edilmesi ve birliğin temel ilke-
leri üzerinde artık tartışma yapılmamas ı gerektiğini düşünü-
yorum. Herhangi bir siyasi ve felsefi dü şünceye sahip olmak
tabii ki söz konusu, bu insanın tabiatı gereği ve bu ana kadar
konuşan baro başkanları da bu konuya değindiler. Dolay ısıy-
la üzerinde uzlaşmamız gereken zaten bir Anayasa var, ka-
bul edilsin, edilmesin merhi olan bir Anayasa var, Avukathk
Kanunu var. Bütün bu eksiklikleri bunlar üzerinden hareke-
te geçirerek, bir anlaşma zemini üzerinde yürütürüz diye dü-
şünüyorum.
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İ BRAH İM KEREM

E RT EM' İ N

KONU ŞMASI

Son olarak da, bu tartışmalar ülkenin hukuki gelişimi aç ı-
smdan büyük sakatlıklar, eksiklikler, yanlışl ıklar ortaya koy-
sa da, belki de farkl ı bir bakış aç ısı geliştirebilir miyiz ve bu
hak savunuculuğunu avukatlar, barolar ve Türkiye Barolar
Birliği olarak önümüze katıp götürebilir miyiz diye dü şün-
mekten de kendimi alamıyorum, yani bu gelinen noktada, bi-
zim hukukun öncülüğünü üstlenme görevine katk ı yapacak
bir durum söz konusu olabilir mi, bu durumu biz kendi lehi-
mize çevirebilir miyiz, bunun da dü şünülmesi gerektiğini dü-
şünüyorum.

Şu cümleyle sözümü bitiriyorum: Barolar olarak, avukat-
lar ve tabii ki üst kuruluşumuz Türkiye Barolar Birliği ola-
rak bir yol haritasının kesinlikle yap ılması gerektiğini düşü-
nüyorum. Artık herhangi bir baro başkanının temel noktalar-
da farklı düşünmemesi gerektiğini dü şünüyorum, mesleğe
ilişkin olarak. Diğer konularda tabii ki bir s ırıırlama yok, ama
mesleğin gidişatı, mesleğin ufku, mesleğin gelmesi gereken
nokta konusunda da asgari müşterekleri ortaya koymam ız ve
bu yol haritasını gerçekleştirmemiz gerekir diye düşünüyo-
rum. Hepinizi şahs ım ve barom adma saygıyla selaml ıyorum.

Av. Berra BESLER: Teşekkür ederiz say ın Başkanım.
Efendim, Çanakkale Barosu Ba şkanımız, say ın Tülay Ömer-
cioğlu sizi dinleyebilir miyiz?

Av. Tülay ÖMERC İOĞLU (Çanakkale Barosu Ba şkanı):
Teşekkürler Başkanım. Çok değerli Başkanım ve Yönetim Ku-
rulu üyelerimiz, buraya gelen tüm ba şkanlarım; hepinize ön-
celikle böyle mücadeleli bir günde burada oldu ğunuzdarı do-
layı şahsım adma teşekkür ediyorum.

Var olan konuşmalarda baz ı arkadaşlarımızın burada si-
zin, biz o fikre katılsaic da, siz bizim fikrimize katılmadığı-
nız takdirde, biz sizin fikrinize onay vermeyiz gibi görü şle-
rine sabahki oturumlarda, iki-üç baro ba şkanımızın görüşle-

TÜ 1M

ÖMERĞOĞIU'NUN

KONUŞMASI
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rülE rinden dinlemiş bulunuyoruz. Bu dahi demokratik bir yakla-
ÖMFRUOğ[U'NUN şım olmadığını ortaya koymaktad ır. Açılım var, aç ılımla ilgili

KONU ŞA% İ siz bize destek vermediniz. Biz de bu sorun hiç önemli de ğil,
özellikle de Ağrı Başkanırrıız dedi ki, bu konuda oldukça yo-
ğun bir şekilde bunu tanımladı. Bingöl Başkammız da yargıyı
boş verin gibisinden bir tanımlama kulland ı .

Bu yargıyla ilgili sorun, hepimizin sorunu olmakta. Ben
de ilk kar şılaştığımda, ilk düşüncem asl ında, bu işlerin yargı-
ya dayanmadan önce, hepimizin bildiği gibi, daha önceki ko-
nuşmasında da Bolu Başkanınuzın dediği gibi, adli yargının
işlevi, siyasallaşmamas ı, özel hayatın ihlal edilmemesi hu-
susunda baro ba şkanlarınıız da, Birliğimiz de, yargıya aya-
ğı dayanarıa kadar hepimiz çok bağırdık. Hiç kimse duyma-
dı, umursamadı .

Ancak yargıya gelmesi, bir anlamda bu ülkede bunun
tam su üzerine ç ıkması, alenileşmesi oldu. Belki biz sesimi-
zi çıkartt-ığımız, o duyulmad ı, ama şu anda hiç olmazsa ülke
kapsamında bu işin alenileştiği ortaya çıktı. Biz hukuk dev-
letine inanıyorsak, hukukun üstünlüğüne inanıyorsak, böyle
alenileşen bir hususta, burada, hep birlikte, güç birli ğiyle bir
görüş sergilememek bence ay ıptır.

Burada baştan beri açılıma destek olmad ığınıız, bir baş-
kanımız da dedi ki, orada kemikler topland ı, arkas ından
gitmedik, ama kemikler topland ığında, bas ında da izledi-
niz, bununla ilgili tam insan kemiği olduğuna dair herhan-
gi bir beyanat ç ıkmadı ve de aç ılmun asıl konusu PKK'nın ge-
lip Türkiye'de gösteriler yap ılması değildi. Aç ılımın konusu,
Kürt halkının daha iyi koşullarda yaşamasının sağlanmasıy-
dı. Hepimiz neden bu konuda arkas ında durmad ık? İşte şan-
lı şöhretli karşılamalar oldu. 30 binin insanın öldüğü bir or-
tamda, bir birlik PKK'ya karşı bir eylem olduğunda, ölü sa-
yısı artık olduğunda, birliklerimizi, şanlı şerefli karşılamaya
kalkarsak, kimin hoşuna gider veyahut da nerede bugüne ka-
dar bu yapıld ı?	 -
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Aynı şekilde bu ölümler neticesinde PKK'l ı olarak bilinen TÜLAY

kişilerinse Türkiye'ye gelişlerinde, İstanbul'da miting alanla- ÖMER ĞO ĞW'NUN

rmda toplanmalar gibi bir olay ın hangimizin içine sinece ğini KONU5!M5I

ben sizlere soruyorum. Hukuka kar şı olduğunu arkadaşımız,
Ağrı Baro Başkanımız biraz önce söyledi. Kendisine bu bu-
susta teşekkür ediyorum.

Diyoruz ki, asıl açılim nedir? Aç ılım PKK'yı kabullenme
değil, Şeref ağabeyimizin de söylemi ş olduğu gibi, aslında bu-
rada PKK ve Kürt sorununu birbirinden ay ırt etmemizle olu-
şacaktır. Biz Kütt halkının daha iyi koşullarda yaşamasını he-
pimiz isteriz. Hepimiz isterken, sizlere 2005 yılında meydana
gelen bir olay ı hatırlatmak istiyorum ki, orada Diyarbakır'da
fabrikalar kurmak üzere Fransa'dan heyet geldi. Devletle bir-
likte oraya geldi, hiç olmazsa bu bölgede biz fabrilcaian ku-
ralım, oradaki halka çalışma inılkan sağlayalım denildi, ama
o gün Diyarbakır'da birçok bölgede patlama oldu ğunu, bir
daha da o kişilerin Diyarbakır'a gelmesinin engellendiğini
sizler benden daha iyi biliyorsunuzdur.

Hepimiz, biz yüzy ıllardan beri Kürt'ü, Çerkez'i, Laz' ı bir-
likte yaşayan bir toplumuz. Benim üniversitede en yakın ar-
kadaşım Adıyamani ı bir arkadaşımdı, halen de görüşurum,
kendisini severim, sayanm. Biz orada her zaman için, her şe-
yin en iyisinin olmas ını istiyoruz. Ancak şunu da tekrar et-
mek istiyorum ki, benim Çanakkale'nin Lapseki Köyü'nde
bir vatandaşımız elektriğini ödemediğinde anında elektrik-
leri kesilir ve gelmez, ama Güneydo ğu'da elektrik kesilme-
si diye bir olayın olmadığım bizler duyuyoruz ve ya şıyoruz.
Olan yerlerde ödemenin de olmad ığım, bunların bali tarafın-
dan ödettirildiği de söyleniyor aynı şekilde.

Fabrika kurulmak için çok çabaland ı, fakat fabrikaların
kurulması kimler tarafından engellendiyse, bugün aym şekil-
de onlara sizlerin de tav ır göstermesini bizler istiyoruz. Hu-
kuka uygun olan davranışlar yanında, yanımızda olmanızı,
aynı şekilde hukukun olduğu ortamda da sizlerin arkan ız-
da olacağımızı her zaman için taahhütte bulunuruz, çünkü
Türkiye'de Türk, Kürt, Laz, Çerkez diye bir insan grubu yok.
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TÜLAY Bu etnik ayn şmalan yaptığımız takdirde, zaten Türk olmaz.

ÖMEUOLWNUN Ya Kürt olacak, ya Laz olacak, ya Çerkez olacak. Bu şekilde

KONU ŞfMSI bir ayrımcılik olduğunda da büyük merkezlerin "parçala-böl-

yok et" ideolojisini hep beraber gerçekle ştirmiş olacağız.

Bunun yanı sıra, ben bugün buradan ortak bir bildirinin
çıkmasını, yargıyla ilgili olay ın, hiç olmazsa ülke sorunu ha-
line, Kars Barosu Başknımızın da demiş olduğu gibi, bu-

nun ülkenin sorunu olduğu vurgulanarak, ülke sorunu oldu-

ğu, dinlemelerle ilgili Türkiye Barolar Birli ği'nin nezdinde bir

açıklamanın yap ılmasını gönlüm isterdi, ama gerçekle şmedi.

Ancak, bir tavsiye olarak bunu da söylemek istiyorum,
biz bunu aslında burada 2008 yılının başında toplanan baro
başkanlarımızdan bulunanlar hatırlarlar ki, bizler hepimiz
burada bunu kınamıştık. İlk defa barolarda bir çatlak ses
meydana gelmişti, 9 Ocak 2008 tarihinde burada toplantıda,

Birlik Başkanınıız bir açıklamada bulundu, aç ıklamanın arka-

smdan anında veryansınla bazı arkadaşlarımız, biz bunu de-

meyecektik, bunun arkasında şöyleydi. Bunu bilen arkada şla-

rımızm, bunu burada yapmamalan gerekti ği inancıyla, bun-
dan sonra hiç olmazsa hukuk üzerindeki birlik ve beraberliği-
mizi savunabilmek amac ıyla, burada, basın karşısında aynca-

lıklı, ayrıkç ı bir görüntü vermemeyi de hepinize temenni edi-
yorum. Hepinize te şekkür ederim.

Av. Berra BESLER: Çok teşekkür ederiz sayın Başkanım.

T İ MUR	 Av. Timur DEMİR (Ağrı Barosu Başkanı): Çok özür di-

DEM İ R' İN 
liyorum, bir konuda benim sözlerime sürekli vurgu yap ılm-

KONU ŞfMSI ca, o konuda mümkünse eğer ufak bir açıklama yapmak isti-
yorum:

Bu son geçtiği yıl olarak benim söylediğim şey tamamen
hukuki, objektif olarak, özellikle Silopi'deki yarg ılamanın
normal yargılama şeklinin dışında bir şey olduğunu, ben o
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anlamda söylemek istedim. Mevcut hukuk yap ırnız.a uygun T İMUR

değildir, ama şu aç ıdan eleştiriyorum bunu: Gerçekten bu i ş DEM İ R' İ N

yap ılmak isteniliyorsa bunun hukuki altyap ısının hazırlan- KDNU Ş?MS İ

ması ve ona göre yapılması gerekiyor her ne yap ılacaksa. Onu
kastettim sadece, yanl ış anlaşılmaya meyil vermemek aç ısın-
dan. Bazı meslektaşlarımız şunu özellikle vurguluyor, Kürt
kardeşim, Kürt gelinim, Kürt halam var, bunlar çok önem-
li şeyler değil, bunlar tamamen duygusal şeyler. Biraz daha
mantıklı, çözüme yönelik şeyler söylersek iyi olur diye dü-
şünüyorum. Yoksa ırk olarak Kürt olmamız, Türk olmamız,
kendi aç ımdan söyleyeyim, çok önemli bir mevzu değil.

Av. Bern BESLER: Peki, teşekkür ederim. Hatay Barosu
Başkanı sayın Sinan Akgöl sırada. Buyurun.

Av. Nuşirevan ELÇİ (Şırnak Barosu Ba şkan): Değerlen- NU Şİ REVAN

dirmeye çalışıyoruz. Emin başkanım da oradayd ı, ben de var- E İ 'N İ N

dım, Ayhan bey de vardı . Bizim dışımızda da 85 baro baş- KONU ŞMASI

kanı vard ı. Hatta demin Sinan Ba şkana da söyledim, Adalet
Bakanlığı'ndan bir randevu talebim var, sebebi Silopi Adli-
yesi.

Silopi Adliyesi' ııin iş yükü Türkiye'deki 50 ilden daha
fazla olmasına rağmen, üç-dört odada yedi-sekiz savc ısı,
yedi-sekiz hakimi, iki tane asliye cezas ı var. Asliye cezalan da
1 bölü 2 şeklinde, yoğun şekilde çalışmasına rağmen, dört-beş
odadan teşekkül bir adliye.

Bu şahısların adliyeye getirilip sorgular ının yapılmas ı
mümkün değildi. Y ıllard ır Habur'da Kaçakç ılık Büro Amir-
liği tarafından kolluk i şlemlerinin yapıldığı bina, altyap ısı fa-
lan da haz ırlanarak, sorgulan orada yap ıldı . Onun dışında,
söylenildiği gibi, "Önderliğin emriyle geldim, önderliğin şeyiyle

geldim." şeklinde herhangi bir ifade söz konusu değil.
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NUŞ iREVAN	 ifadeleri içerisinde şunu diyen var: "Ben ... bu konuda bir
RÇ İ 'N İN çağrıs ı vardı ." Yani o çağrı üzerine geldim olay ı yok. Onun d ı-

WNUŞA5I şmda, Diyarbakır özel yetkili mahkemelerinin, Silopi'nin iki-
üç yıldan beri, belki daha da fazla uygulamaları aynen bu 34
kişiye yapıldığı gibidir. Zaten muhtelif hocalarm televizyon-
larda açıklamalar ı da var. Fiili olarak, kendi iradesiyle gel-
mese, zaten maddeden yararlanmas ını sağlıyor. Onun dışın-
da tek farkı, bu şahısların alıp Silopi'ye getirilememesi, hem
maddi imkansızl ık, hem binanın yetersiz olmas ı, hem orada
insanların heyecana gelip, yüz bin insarun orada toplanma-
sı, vesaire, güvenlik sebebiyle, benzeri sebeplerle. Art ı ser-
best bırakılmaları da söylediğim gibi hem geçmi şteki uygu-
lamanın aynıs ıdır. Daha sonra da basma yans ıdı, 8 kişi daha
geldi teslim oldu, aynı uygulamaya tabi tutuldu ve ben bir
hukukçu olarak da çatışma ortamının eminim ki hepimizde
bitmesini ister, o şahısların geri gelmesini ister. 0 gelenlerin
büyük kısmı da zaten "Mahmur Kamp ı " dediğimiz, Birleşmiş
Milletler'in denetimindeki sivil vatanda şların kaldığı ve o si-
vil vatandaşIaı dan ibarettir, yani 8 ki şi militan şeklinde olan,
dağdan gelen insanlard ır.

Onun dışında da ben şahsen biraz da hayret ediyorum,
yani özellikle hukukçular aç ısından, hangimize sorsak, çat ış-
ma ortamının bitmesini isteriz deriz, ama buna bir ad ım atıl-
dığı zaman da panikleniyor, yani gerçekten bu biter mi? Çün-
kü şöyle bir gerçek var: Belki bu çatışma ortamı çok uzun sü-
relidir, 25 y ıldır, belki bizde alışkanlık yaptı, belki biterse ken-
dimizi bir bunalımda, bir boşlukta hissederiz diye dü şünü-
yorum. Onun için samimiyetimle söylüyorum, ben herkesten
çok çatışma ortamının bitmesini isterim. Niye isterim? Çünkü
ben gündüz saat 14.00'lerde eve kaçıp bodrumda saatlerce,
günlerce mahsur kaldığımı bilirim, canımdan çok sevdiğim
arkadaşlar ım bir hiç uğruna, bir sokak çatışmasmda vuruldu-
ğunu görmüşüm, ya da üniversitede okulunu terk etmi ş, s ını-
fımızın en çalışkanı olan öğrenciler, hukuk fakültesinde, lise-
de değil, okulunu bırakıp, bir ay sonra dağda öldüğünü duy-
muşuz, günlerce bunal ımını yaşamışız.
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Bir ara şey de söyledim, Ankara'da "Eksiksiz Demokrasi" NU Şİ REVAN

diye bir seminerimiz ve sempozyumumuz vard ı, her parti- ELÇ İ N İ N

den milletvekili vardı orada ve bir öneride bulundum. Siz bu KONU Ş?MS İ

kadar samimiyseniz, böyle tuzu kuru olarak konu şmak ko-
lay. Bir öneri verin meclise kabul görmesin, bu ülkede müs-
teşarlık, genel müdürlük, milletvekilliği, bakan, albay ve öte-
si, serveti 100 trilyonun üzerinde olan şahsiyetlerin çocukla-
rı Dersirn'de, Hakkari'de, Şırnak'ta askerlik yapma mecburi-
yetini getirin, çünkü şöyle bir şey var: Cam yanan çözüm is-
ter. Allah etmesin 25 y ıl değil, 250 yıl bu sorun devam etse, 40
bin değil, 40 milyon insan ölse, hiç kimse kusura bakmas ın,
ne buradakilerin ne ülkeyi yönetenin, hiç birinin çocu ğu, hiç-
birinin kardeşi ölmeyecek. Mademki bu kadar iyi niyetliyiz,
biz Türkiye Barolar Birli ği olarak, 78 baro başkanının önerisi,
mesela bir teklifte bulunal ım, o söylediğim şabıslara baro baş-
kanlarım da katal ım. Bu saydığım şahıslar ve baro başkanlan,
demek başkanlarının çocukları bu saydığım üç ilde askerlik
yapma mecburiyetini getirelim, bakalım çözümü var mı, yok
mu? Çünkü ate ş düştüğü yeri yakıyor maalesef.

Demin arkadaşlar anlatıyorlar, çözüm, aç ılım, açıl ımın içi
bomboştur, ben de boş diyorum, ama adının atılması önem-
li ve hepimizi de kırıyor. Ben çocukluğumdan beri sosyal de-
mokrat biriyim, sosyal demokrasinin de evrensel ilkeleri var-
dır. Ezilenin vesaire kitlenin yanında olması gerekiyor ve
bence şu an CHP, yani kimseyi suçlamak falan değil, kimse
CHP'li anlamında falan da söylemiyorum, AK Parti'nin be ş
ad ım ilerisinde olmas ı gerekiyordu. AK parti boş mu açtı, içi-
ni doldur, biz Türkiye Barolar Birliği olarak doldural ım.

Yok saymakla, inkar etmekle sorun çözülmüyor, yani he-
pimiz görüyoruz. Ben kendim için diyeyim, 80 öncesinde, ço-
cukluğumda hatırlarım, PKK'run başladıği 1984'ten günümü-
ze kadar da hatırlıyorum. Bunun yanında bununla çözüleme-
yeceğine göre, bu bir de sadece Türkiye'nin sorunu da de ğil.
İngiltere de çözdü, Fransa da çözdü. Biz İngiltere'den daha
güçlü değiliz ve gurur meselesi de değil, yani 40.000 kişi öl-
müş de, 40.000 daha ölsün diye diretmenin de bir anlam ı yok.
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NU ŞİREVAN Biz Türkiye Barolar Birli ği olarak, tamam Güneydo ğu Rapo-
ELÇiN İN n ı, güzel, ama çözüme ilişkin bir şey görmedim içinde. Oysa

KONU ŞMASI çok güzel bir şeyi söylüyor, Genelkurmay'm verdi ği ayaklan-
malar 17.

Şundan emin olalım, yarın PKK'yı yok ettik, Onur Öy-
men'in dediği gibi, herkesi biçelim, keselim, yok ettik. 20 y ıl
sonra CCK ç ıkacak, 30 y ıl sonra DDK ç ıkacak, yani bu şekilde
çözüm mümkün değil. Dediğim gibi, dünyada canl ı örnekleri
var, yakın tarihte çözümü getiren ülkeler var.

Bir de dış mihrak, doğrudur dış mihrak var. Bir aileyi dü-
şünelim: Karı koca kavgal ı . Bu iki şahsın ana babaları ailele-
rine müdahil olur mu olur, karde şleri de olur, komşuları da
olur, dostları da olur. Türkiye sorunu kendi içerisinde çözme-
diği sürece herkes müdahil olacak, ama demin ailede örnek
verdiğim gibi, kan koca ho şbeş olsa, sorunlar ı olmasın ikisi-
nin babası bile müdahil olamaz. Ben öyle dü şünüyorum.

Onun dışında, dinlenmeye ilişkin, ben hukukçu olarak
hiçbir şekilde, yasal olarak da dinlenmeye kar şıyım. Ben biri-
nin benim telefonumu dinlemesini istemem, ho şuma gitmez.
Başka delillerle tespit etsin benim suçum varsa. Buna temel-
den karşı çıkmak doğru bir şeydir, ama dinleme yeni olan bir
şey değil. Sevgili Timur Başkanınıın da dediği gibi, bu sistem
sorunudur, yani bu AK Parti döneminde de dinlenn ıiş, CHP
döneminde de dinlenmiş, SHP döneminde de, Doğru Yol dö-
neminde de, ANAP döneminde de. Yar ın AM' gidecek, her-
hangi bir parti gelecek yine dinlenecek.

Biz Türkiye Barolar Birli ği olarak bu yasal düzenlemeler
için bir şeyler yapmamız gerekiyor. Biz buna çözüm üretebil-
mek için, yasal mevzuatı değiştirmek için önerilerde buluna-
lim. Yargıyı korumak tabii ki hepimizin görevi... Bizde Kürt-
çe bir söz var, "Tuz her şeyin ilacıdır, tuzun kendisi bozulursa

ilacı yoktur." Sağlıklı bir yargı varsa Türkiye'de ordu da bo-
zulursa yargı düzeltebiir, banka sistemi de, tapu sistemi de,
ama kendisi bozulursa onu düzeltecek bir kurum yok. Buna
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inanıyorum, ama bunun yan ında da üç tane avukatınıız şu an NU Şİ REVAN

içeride, tek delil dinlenme, ona ses ç ıkarmayacağız. Şu anda E1Çi'N İ N

hepimiz fiili olarak dinleniyoruz, buna ses ç ıkarmayacağız, KONU ŞAUSI

bir savcı, bir hakim dinlenmiş, dinlenmeleri de mahkeme ka-
ranyiadır, yani hakimin yanl ış bir karanyla dinlenniiş, bunu
bu şekilde kabul etmek gerekiyor.

Onun dışında ben kendimce şunu da düşündüm, isimleri-
ni zikretmeyeyim, gerçi hepimiz isimlerini de biliyoruz, yani
bu hakimimiz de, savc ımız da zaten hakimlik savcılık dışın-
da her şeyi yapıyorlar. Avukatlık da yap ıyorlar, siyaset de ya-
pıyorlar, her şeyi de yapıyorlar. 0 bizi ilgilendiren husus de-
ğil. Mademki yarg ıy ı çok düşünüyoruz, yargıyı en çok zede-
leyen yargı kararlan vard ır, Anayasa Mahkemesi'nin verdi ği,
HSYK'nın ilişkileri var hepimizi rencide eden. Yargılanmak-
ta olan bir adamla gizli toplantılarda ve yann o adamın dos-
yası da önüne gidecek. Bir kere bu hukuki olarak yap ılıyor. 0
zaman niye tepki göstermedik? 0 zaman tepkimizi göstersey-
dik, say ın yarg ıc ım, çok önemli bir mevkidesin, ülkenin gele-
ceği senin elindedir. 0 zaman tepkimizi gösterseydik.

Onun dışmda, Muammer Ba şkanımın bir önerisi vard ı,
"Yargı tay'la, Dan ış tay'la, Türkiye Barolar Birliği olarak meydzmla-

ra inelim", ben onu hiç de tasvip etmiyorum. 027 May ıs'taki
ortamın yaratılması dır... Onun dışmda da halcimi, savc ının
sokakta tepki göstermesi gibi bir durum söz konusu olursa,
farklı mecralar ın çekmesi durumu söz konusu olabilir. Demin
söylediğim gibi, 27 May ıs'ta yapılanlanrı bir fotokopisi olur.
Belli çevrelerin yapmaya çal ıştığı ve yanda kalan işin tamam-
lanmas ı olur. Biz hukukçularin tasvip edeceğimiz, talep ede-
ceğimiz, sunacağımız bir öneri olmamal ı. Ben şahsen Türkiye
Barolar Birliği'nden şunu temenni ederim: Hukuki olarak bu
mevzuatm değişikliği için oturup Birlik olarak, baro başkan-
lar ı olarak hükümete, TBMM'ye bir öneri götürüp yasal dü-
zenlemenin hukuki olarak yap ılmas ı .

Kürt sorunu konusunda da, PKK'y ı ayıralim, Kürtteri
ayıral ım, ay ırd ık. Kürtler için neyi getiriyoruz? Kürtler için
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NU51REVAN içini doldurınamız gerekiyor. Yıllarca efendim dili yasakla-
E[Ç İ 'N İN yin bölünecek. Vallahi ben kendim için diyeyim, ben üniver-

KONU ŞMASI sitedeyken, kıt imkanını olmasına rağmen ve yasak olmasına
rağmen, yenıinle söylüyorum, 300400 kasetten a şağı kasetim
yoktu, hepsi Kürtçe. Şu an istesem Allah'a şükür belki 5 mil-
yon tane kaset alabilirim. Şu an bende 9-10 tane CD vardır,
yoktur, 4-5 tanesi Kürtçe, 5-6 tanesi halk müziği, özgün mü-
zik, Türkçe, Rumca, vesaire.

Gaz ı da aldırıyor o yasağm kalkmas ı. TRT ŞEŞ denildi,
- sanki ülkenin yarıs ı bölünecek. Kuruldu, , yani şimdi ülkenin
- neresi gitti, kim sırtına aldı. Onun dışmda, paravanlaı oluştu-

rarak soruna yaklaşmak da çözüm getirmez. Hepimiz Sevr'i
biliyoruz. Sevr döneminde Kürtler isteseydi su içer gibi dev-
letini kurardı . Yunan' ı Bulgar' ı, Irak' ı, Suriye'si, Yemen'i, kim
nasıl kurmuşsa, hiç kimsenin müdahalesiyle kar şı karşıya
kalmadan, uluslararas ı sözleşme gereği devleti çok rahat bir
şekilde kurard ı, hepimiz bunu biliyoruz. Kendileri bunu iste-
medi. Kendileri şunu istedi, ben Türklerle bu ülkeyi kurmu-
şum, her ne kadar bugünkü tarihçilerinıiz kabul etmese, ben
olmasaydım Malazgirt'e Türkler Anadolu'ya giremezdi. H ı-
ristiyan Türkler Türklere kar şı savaştı Bizanslıların yanında,
Kürtler Müslüman olduğu iıŞn ona destek verdi. Kendisini bu
ülkenin asli unsuru olarak kabul etti ve Mustafa Kemal'in bu
konuda aç ıklamaları ve konuşmalar ı vard ır Mecliste, yani bu
ülkenin Kürtler ve Türkler tarafından asli unsurlar olarak ku-
rulduğu yönünde.

PKK, PKK bir sonuçtur, demin söyledi ğimiz gibi, tekrar
etmeme gerek yok. PKK'y ı Onur Öymen'in dediği gibi kılıçla
yok edelim. Size garanti, notere gider senet veririm, yann ba ş-
ka bir örgüt çıkacak. Belki daha güçlü, teknolojiden yararlan-
mış, daha farklı, çünkü şöyle bir gerçek de var: PKK' da da bir
olgunlaşma var. PKK'y ı savunmak için demiyorum, öyle bir
derdim de yok, PKK'l ı da değilim, yani muhtelif toplantılarda
dasöylüyorum, ama böyle bir gerçeklik varken, olay hepimi-
zin arzulayabileceğiz, kabul görebileceği bir zemine gelmi şse,
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bunu elimizin tersiyle itmenin, sorunu daha çok kangrenle ş- NU Şİ mAN

tirmenin, daha fazla girift hale getirmenin hiçbir anlamı yok.	 EIÇI'N İ N

Çok fazla zamanınızı aldım, söylediğimi de gerçekten 
KONUŞiMSI

inanarak söylüyorum ve tüm başkanların da, özellikle hukuk-
çulardan, çünkü biz hulcukçular ın konumu çok daha farklı,
baro başkanı olan olmayan, yani her zaman toplumun birkaç
ad ım önünde olmamız gerekiyor ve toplumu da yönlendir-
mek için de, tarafs ızlığımızı korumanıız gerekiyor. Biz taraf
olduğumuzda, emin olun gerçekliğimiz kalmıyor. Ben ken-
dim için diyeyim, ben Şırnak'ta çalışıyorum, vallahi hiçbir si-
yasi hareketle yak ın temasım olmuyor. Niye, yani belki siyasi
gelecek olarak kendime olumsuzluk da yaratıyorum, ama ol-
sun. Toplumun her kesimine hitap etmek istiyorsak, herkesin
bize inanmasım sağlamak istiyorsak, böyle bir çizgi çizmemiz
gerekiyor, çünkü ne CHP'yi korumak bize dü şen bir görev-
dir, ne AKIP'ye sald ırmak bizim görevimizdir. Geçmişte Bir-
lik olarak da bu hatayı yaptık, yani AKP'yi beğenmeyiz, ola-
bilir. Beğenen de olabilir. Bunu işimize karıştırmanın bir an-
lamı yok.

Hayvan kemikleri konusunda da say ın Çanakkale Baro
Başkanı 'na şunu söyleyeyim: Türkiye'de maalesef insan ke-
miği de hayvan kemiği olabilir, insan da geçmi şte gözaltında
olmas ına rağmen, almamış denilmiştir, bu ülkemizin gerçeği-
dir. Ben Türkiye'nin hiçbir yerinde hayvan mezarlığı olduğu-
na inanmıyorum, çünkü hayvan denilen kemikkrden birinin,
yani özellikle Cemal Temizöz hakkında dava açılmasına se-
bep olan Nuri Binzet yer gösterdi, 2 m. derinlikte köyde ç ıka-
nlan kemiklerdi ve hala da sonuçlar ı gelmeyen kemikler var-
dı, onlar ceset olarak çıkmıştı . Burada maalesef bizim bir ka-
dersizliğimiz, ülkenin bir gerçekliğidir öyle kabul etmek ge-
rekiyor, çünkü Hüseyin Üzmez'in raporunu kabul etmemek,
öbürünü etmek falan, bu bir şey olmaz cidden. Ya Adli T ıp ra-
porunun kararları hepimizin bildiği gibi şaibelidir, öyle kabul
etmek lazım, ya da verdiği tüm kararlar do ğrudur öyle yak-
laşmak gerekiyor. Herkese saygılarımı sunuyorum.
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Av. Berra BESLER: Efendim çok teşekkür ederiz saym
Başkanım. Söz sırası Hatay Başkanımızdayd ı, ama sizin sö-
zünüzü bölmedik, konu şmanızı da böylelikle dinlemiş olduk.
Sinan Başkarum buyurun.

SINAN	 Av. Sinan AKGÖL (Hatay Barosu Başkanı): Sayın Baş-

AKGĞL'ÜN kanvekilim, Yönetim Kurulumuzun çok de ğerli üyeleri, say-
ıcoNu şwsI gıdeğer baro başkanlarım; öncelikle burada bu konuşmala-

nn bir arada yapmaktan duydu ğum mutluluğu, bunlar ı duy-
maktan duyduğum mutluluğu ifade ederek ba şlamak istiyo-
rum. Aynı zamanda illerinde yapılan seçimleri kazanmak su-
retiyle bugün baro ba şkanı olarak aramıza katılan arkadaşla-
rımıza da hoş geldiniz diyorum.

Bir önceki, Ekim ayında yaptığımız toplantıda, baro baş-
kanlarının sık sık bir araya gelmek suretiyle hem Türkiye'nin,
hem hukukun güncel sorunlar ını aralarında konuşup tartış-
maları gerektiği ve bu nedenle bizi s ık sık toplayın şeklinde
bir arzumuz olmu ştu. Bu arzum, bugün bu şekliyle gerçek-
leştirilmesinden duyduğum mutluluğu da ifade etmek istiyo-
rum.

Yalnız günden-de ilgili ufak bir notum olacak: Tabii
Türkiye'nin güncel konulan deyince, benim akl ıma da bir,
kamuoyunda "Telekulak" diye adland ır ılan, iki, "Açı l ım" ola-
rak Türkiye'nin gündeminde yer alan iki farkl ı konu günde-
me geldi.

Telekulak konusunda a şağı yukar ı burada bulunan tüm
baro başkanlanmız benzer görüşleri paylaşıyor. 16 Kas ım
2009 tarihinde ulusal bas ında yer alan Barolar Birli ği Yönetim
Kurulunun yapmış olduğu ilana zannediyorum burada bu-
lunan bütün arkadaşlarım iştirak eder. Gerçekten sorunu iyi,
özetleyen, buna karşı hukuki tavrını açıkça ifade eden bir me-
tindi. Bu çalışmanızdan dolayı sizi kutluyorum. Ancak keşke
bu çalışma yayınlanmadarı bir-iki gün evvel bize gönderilsey-
di, biz de Türkiye Barolar Birliği Yönetim Kurulu'nun yanı
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sıra baro başkanlan olarak da bu bildiride veya bu ilanda yer SINAN

alsayd ık diye düşünüyorum.	 AKGÖrÜN

Ben dinlemeyle ilgili, arkada şların-un burada genel olarak 
KONUŞASI

ifade ettiği, hukuka uygunluk ötesinde gerek ileti şim özgür-
lüğü anlamında büyük sakıncaları olduğunu ifade ediyorum.
Daha önce avukatlann dinlenmesi, bizim bu konuda tepkile-
rin-tizin yetersiz kald ığı, şimdi sadece hakim ve savcı dinle-
niyor diye ayrıca tepki göstermemizin doğru olup olmadığı
konusundaki eleştirilere katılmıyorum. Hukuksuiluk nerede
varsa ve ne zaman yapılrmşsa bizim bunun karşısmda olma-
mız lazım. Dolay ısıyla, eskiden buna yeteri kadar tepki gös-
terilip gösterilmemesini hiç dü şünmeden bu hukuksuz dinle-
meler konusunda bugün burada toplanan baro başkanlarımı-
zın kamuoyuna sadece bu konuyla ilgili bir aç ıklama yapma-
sında da fayda oldu ğunu düşünüyorum. Bu benim tamamen
kişisel bir fikrim.

Demokratik aç ı lım, Kürt aç ılımı veya en sonunda hükü-
metimizin "Milli Birlik Projesi" diye nitelendirdiği açılım ko-
nusunda da, ben de bu açılımın içinin boş olduğu düşüncesin-
deyim. Değişik baro başkanlar ı toplantısına katıldım, bu be-
nim ikinci dönemim. Bu toplant ıların birçoğunda gerek ülke
sorunları, gerekse hukuksal sorunlarda bir k ıs ım baro başka-
nı arkadaşlarimızm Türkiye'deki sorunlar ın Kürt sorunu çö-
zülmeden çözülemeyeceği şeklinde bir görüşleri var. Bu gö-
rüşleri ben dinlemek istiyorum, bu görü şlere karşı kendileri-
nin önerileri nedir, çözümleri nedir, ne gibi yasal düzenleme-
ler yapılırsa, bu konuda bu sorun a şılabilir, bunları duymak
istiyorum. Biz bunları hep konuşuyoruz, ama içi hükümet ta-
rafından doldurulmadığı gibi, burada bulunan arkadaşları-
mız da gündem konusunun bu olmamas ı veya gündemin si-
nirli ve süreli olmas ı nedeniyle bu konudaki görü şlerini alma
şansliruk hiç olmad ı. Ben bilmiyorum, siz de iştirak ederse-
niz, yakın bir gelecekte sadece bu konuyla ilgili, gündemi sa-
dece bu olan, siyasi partilerin zaman zaman yaptığı veya bir
kısım kamu kurum kuruluşlar ı, özel kurulu şlann yaptığı gibi,
iki-üç günlük bir kampa gireliin. Konumuz bu aç ıl ım olsun,

-
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S İNAN konumuz Kürt sorunu olsun, bu konuyla ilgili görüşleri, bu
AKGĞL'ÜN konuyla ilgili çözüm önerileri nedir bunu bilelim. Biz de ar-

KONU Ş?MSl kadaşlanmızın iyi niyetli ve samimi olduklarına inanıyoruz.
Ben öyle inanıyorum. Ancak burada neler yapılmas ı gerekti-
ğini hiç duymad ım kendilerinden. Duymak istiyorum, yani
nedir, ne yapılırsa, Türkiye Barolar Birliği ve başkanlar top-
lantısında ne tür kararlar alınabilir veya ne tür önerilerde bu-
lunulabilir, bunlar ı aramızda konuşup, tartışmak istiyorum.
Bunu bir eksiklik görüyorum, bu hususu da bir öneri olarak
sunuyorum.

Ben konu şmamı bitirirken bir hususu ilave etmek istiyo-
rum: Bu benim katild ığım 10 veya 15. başkanlar toplantısı. Bu
toplantıların üç-beş tanesinde gündemin dışında, toplantının
usulüyle ilgili sorunlar yaşandı . Ben de burada İstanbul Baro-
su Başkanımızın görüşlerine katılıyorum. Bu toplantılar çalış-
ma toplantıları. Dolayısıyla bunların basın huzurunda yapıl-
ması doğru değil, bu bir mutfak çalışması. Burada farkl ı dü-
şünceler ortaya ç ıkıyor, burada ham düşünceler var. Bu ham
düşünceler aramızda tartışılıyor ve netice itibanyla, bir ortak
karar oluyor veya olmuyor, ama ham bir düşünceyle ilgili,
daha hiçbir çalışma yapmadan bunun aç ık olarak tartışılma-
smı ben de uygun bulmuyorum ve ben bir k ısım baro başkan-
larımızm bu toplantıların öncesinde veya sonrasında kişisel
olarak fikirlerini aç ıklamalarmı tamamen kendi ihtiyarların-
da olmasına rağmen, çalışma düzenimiz anlammda bu me-
kanda değil, farklı bir mekanda diledikleri gibi yapabilecek-
lerine inanıyorum. Ancak burada, başkanlar toplantısında ça-
lışma usulümüz anlamında bu tür konuşmaları doğru bulma-
dığımı ifade etmek istiyorum. Hepinize teşekkür ediyorum.

Av. Berra BESLER: Başkamm çok teşekkür ederiz, sizi bi-
raz geç başlattık söze, ama onu da hoş görüyle karşıladmız.
Ona da teşekkür ederiz. Efendim, s ırada Amasya Barosunun
Sayın Başkanı Adnan Hasip Yalçın var, buyursunlar.
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Av. Adnan Hasip YALÇIN (Amasya Barosu Ba şkanı): ADNAN

Sayın Türkiye Barolar Birli ği Başkanvekilim, değerli Yönetim HASIP

Kumlu üyeleri ve çok değerli baro başkanlarım; hepinizi say- YALÇIN' İ N

gılanıinla selamlıyorum.	 -	 KONUŞMASI

Değerli arkadaşlar, epeyden beri tüm arkada şları dinliyo-
ruz, ama dikkat ediyorsanız, hemen hemen herkeste bazı ko-
nularda bir görüş ayrılığı, bazı konularda görüş birliği var. Bu
meseleyi eğer hepimiz demiri bir tavda dövmek istiyorsak,
-bana göre bu barolann yapısına da uygun değildir- yani biz
barolarm önce bir yapısma bakmal ıyız. Bu ülkeyi de sadece
biz idare etmiyoruz, ama bazen öyle oluyoruz ki, sanki bir ya-
sama orgarunın mensubu gibi konuşuyoruz, bazen yürütme
organının mensubu gibi konu şuyoruz, bazen bir yarg ı organı
-gibi konuşuyoruz. Asl ında bizim yetkimiz, konumumuz, söy-
lemek istediğimizin kalıpları neler olmalıdır, biz onların içe-
risinde konuşmal ıyız, yani avukatl ık mesleğinin yakan, avu-
katlik mesleğinin ağırlığı, bir hukukçu kimliği ve bir hukuk-
çu söylemiyle ortaya konulabilir. Eğer biz bu kimliği bir tara-
fa bırakıp da, normal bir vatanda ş gibi veyahut da normal bir
politikacı gibi konuşursak, deminden beri ifade edilen veya
kısmen, üstü örtülü eleştiriler gibi, belki bir k ısmınuz diyelim
ki bir CHP'li gibi konu şur, bir kısnıımız bir AK Partili gibi ko-
nuşur, bir kısmımız başka bir partili gibi konuşuruz. Zaten o
zaman da kamplara ayr ılmış oluruz.

Eğer dikkat ederseniz zaten Türkiye Barolar Birli ği aşağı
yukarı artık bu çizgiye gelmi ştir arkadaşlar, yani bir şeyi ka-
bul etmek gerekli ki, artık hepimiz aynı şekilde düşünmeye-
ceğiz, ama bunun çaresi vard ır. Bunun çaresi nedir? Bunun
çaresi, bizim Avukatlık Kanunu'nun 76. maddesinde barolara
verilen bir şey var, yani hukukun üstünlüğtinü savunmak, in-
san haklarmı savunmak. Eğer bu perspektiften ele al ırsaic me-
seleyi, o zaman biz bize düşen görevi yapmış oluruz.

Aksi halde bunun dışına ç ıktığımız zaman, bizim herhan-
gi bir parti gibi, grup gibi veya kahvede konuşan bir vatandaş
gibi, bundan bir fark ımız olmayacak ve bir a ğırlığımız da ol-
mayacak.
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ADNAN	 Değerli arkada şlar, biliyorsunuz Türkiye Barolar
HAS İP Birliği'nin çok öteden beri ve bunu çok sanıimiyetimle söy-

YALÇIN'IN lüyorum, ben eski de bir baro ba şkanıyım, yıllardan beri biz
KONU ŞMASI yargı bağımsızlığmı, hakimin teminatıru savunduk. Doğru

mu, doğrudur. Hafta bazen kendimizi ihmal ettik, yani avu-
katm hak ve menfaatlerini ihmal ettik, daha doğrusu kendi
hak ve menfaatlerini ikinci plana dü şürdük. Ne zaman böyle
bir toplantı olsa, yargının bağımsızlığını vurgulad ık.

Bu yanlış değil tabii, yürekten katıldığım, çünkü yargı ba-
ğımsızlığmın olmadığı yerde, savunmanın da bağımsızlığı ol-
mayacak, vatandaşm da özgürlüğü, o ifade özgürlü ğü, ileti-
şim özgürlüğü veya avukatın bu tür şeye maruz kalarak sır
saklama hürriyetin mahrum kalması gibi birçok şeyler karşı-
mıza çıkacaktır, ama doğrusu ben Türkiye Barolar Birli ği'nin
bu aç ılım konusu tartışılmayacak, belki gündemimizde olan
bu telekulak meselesiyle ilgili, öyle algılad ım. İşin doğrusu
bu aç ılım olayına geleceğim, ama pek fazla dü şünmedim gibi,
yani düşündüm de, yani buraya aktaraca ğım düşünceleri ge-
tirmedim, ama bu telekulak i şini biraz düşündüm.

Bakm, en son Yargıtay'm dinlenmesi olayıyla ilgili son tu-
tuklanma, çok doğrudur ki, Türkiye'de belki en son dinlen-
mesi gereken kurum, tabii hepsi de kutsald ır, dinlenmemesi
gerekir, ama Yargıtay' ın dinlenmesi en son olmas ı gereken bir
şeydi, meğer o da kar şımıza gelince son damla ortaya ç ıktı ve
İstanbul Barosu bir bildiri koydu. Ona biz telefonla, faksla ka-
tildığımızı söyledik, fakat şeye katılamad ım.

Arkadaşlar, biraz da sığ düşünmek istiyorum, yani o ele ş-
tirilere de muhatap kalaca ğım, gerçi bir kısım arkadaşlar da
onu dediler, ona muhatap kalaca ğımı düşünerek, ona da de-
ğineceğim. Dikkat edin, yargı organı dinleniyor, Yargıtay din-
leniyor, inanın en başta biz tepki gösteriyoruz. Yanl ış anlama-
yın, hakimler, savcılarımız hiç yok.

Arkadaşlar hatırlar mıs ınız, Danıştay sald ırısı olmuş-
tu o gün biz Anıtkabir'e falan gittik, hafta Danıştay'a kadar
falan gittik. Bakıyorsunuz Türkiye Barolar Birliği'nden za-
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man zaman sitesinden ö ğreniyorum. 286-300'e yak ın avu- ADNAN

kat sald ırıya uğramış, 30-40'1 ölmü ş, bir k ısmı yaralanmış, HAS İ P

ama yanlış anlamayın, savunmayalım diye demiyorum, hiç YALÇIN'IN

Yargıtay Başkanlığı'ndan veya Yüksek İdare Mahkemesi KONUŞ MSI

Başkanlığı'ndan acaba Türkiye Barolar Birliği aranıp da "Geç-
miş olsun, Samsun'da bir arkada ş saldı rıya uğram ış veya ölümle so-
nuçlanm ış ." diyen var m ı? Yok, ama devamlı biz sahip ç ıkıyo-
ruz.

Bakın, onun üzerinde duruyorum, sahip ç ıkacağız, ama
YARSAV diyoruz, kaç tane üyesi var, 400 tane. 1.300 tane ol-
sun... Kaç tane hakim var? 10.000 tane. Niye kendileri de bi-
raz haklarına sahip ç ıkmıyorlar yani? Uygulamaya gelin-
ce- yine yanlış anlamay ın, protokol için dava açıyorıız, baro
başkanı savcının yarundad ır diyor yasa, efendim ayni hiza-
da olmas ın, 30. 40. s ırada, olur diyor. Yarg ı buna karar veri-
yor veya bir kanuna aykın yönetmeliği Adalet Bakanlığı ç ıka-
nyor, dava aç ıyoruz, tamam ı reddoluyor. Belediye harç alın-
dı, dava açal ım, ret çıkıyor. Yani hukuksal boyutta dahi, avu-
kat yargı organından dışlanıyor. Bunu biliyorsanuz, zonluyo-
ruz. "Üç sacayağ-ından biri biziz" diyoruz. Ama yine hakim sav-
c ı "beş dakika müsaade, biz savc ı beyle bir mütalaa edelim, ondan
sonra sizi çağı ral ım, bu ara kararı yerine getirelim." diyor.

Bakm devamlı dışlanımşız. Bu tür kabul edilir bu sığ dü-
şünceden başlayarak yargının bağımsızlığmdan herhangi bir
şekilde prim vermek istemiyorum. 0 ayn bir konu, o hepimi-
zin konusu, o Türkiye'nin konusu, ona sahip ç ıkacağız, ama
diyorum ki, yargı organı da, yani bizim d ışımızdaki yargı or-
gam da, biraz onlar da kendisine sahip ç ıksın.

Değerli İstanbul Baro Başkanımız sıra bize de gelecek
dedi. Yine Ağrı Baro Başkanım, geldi de geçti de. Sırf geldi
geçtiydi; telekulak dinlemesi de ğil, bizi hiçe sayarak, avukat-
lık stajmı, smavmı kald ırıyorsunuz. 2001 y ılında kanunla ve-
rilen haldanımızın büyük bir k ısmını yönetmelikle geri alı-
yorsunuz. Uygulamada belki bizim gibi- az çok temayül et-
miş avukatlar belki zorluk çekniiyor, ama gidin bak ın gerçek-

69



ON SEK İZ İ NC İ BARO BAŞKANLARI TOPLANTISI

ADNAN ten bir yıllık, beş y ıllık avukatlara, yani tabiri caizse adam ye-
HAS İP rine konulmuyorlar.

YAÇIN'IN

KONU Ş?M.S İ 
Burada o halde bizim gerçekten o s ıra bize geldi diyoruz

ya, bizden s ıra çoktan geçti arkada şlar. Siz isterseniz avukat-
lık staj ını, s ınav ın koyun, isterseniz s ınavınızı istediğiniz şe-
kilde koyun, eğer bu meslek 20 seneye kadar düzelirse ben
hiçbir şey bilmiyorum. Düzelmeyecektir bu meslek, o hale ge-
tirilmişt-iı, çok uzun bir sürece zaten olacak kadar olmu ştur.

Bunun için ben diyorum ki, bir hukukçu olarak, kusura
bakmayın sözümü uzatt ım, hukukçu kimliğinin d ışında baş-
ka bir eylem ve tasarruf burada olmaz. Türkiye Barolar Birli-
ği Türkiye'nin en büyük hukuk kurumudur. 0 halde Türki-
ye Barolar Birliği bir bildiri, bas ın açıklaması yaptığı zaman,
o hukukçu kimliğiyle ağırbaşlı, mesleğin vakarına uygun bir
şekilde meseleyi ortaya koymalid ır.

Dikkat edin arkadaşlar, eksikliğimiz de var. Bakın, sa-
bahtan beri konuşuyoruz, ama ciddi bir şekilde, örneğin
CMK m. 135'i tartışmadık, Anayasa'daki maddeyi tartışma-
dik. Polis Vazife ve Selahiyet Kanunu'ndaki, Planlama Te ş-
kilat Kanunu'ndaki hükümleri tart ışmadık da, onların nasıl
olmas ı gerektiğini, mademki Türkiye'de böyle bir hastal ık
var, bunun nasıl düzeltilmesi gerektiğini de hiç tartışmadık.
O halde bizim bunun üzerinde, yani pozitif hukuku düzgün
bir çizgiye getirmek gerekir diye dü şünüyorum. Bunun için
de şunu diyorum değerli arkadaşlar: Ben doğudaki bir baro
başkanı gibi düşünmeyebilirim, o benim gibi düşünmeyebilir
veya belli bir çizgiye kadar birbirimize ula şmayabiiriz, ama
birbirimizi anlayışla karşılayacağız, ama hukukun emıĞttiği
çağdaş hukuk, hukukun üstünlüğü ilkesi ve yine insan hakla-
n, bunlar bizim ölçütlerimizdir. Bu ölçüde gelin uzman aka-
demisyenlerle de görüşerek m. 135, Polis Vazife ve Selahiyet
Kanunu ve Planlama Te şkilat Kanunu'ndaki bu kurallar ı na-
sıl düzenlemek gerekir bu hususta görü şlerinizi pekiştirip o
şekilde bir açıklama yaparsak, sanırım ki birbirimize de düş-
meyiz, birbirimizi eleştirmeyiz, aramızdaki görüş ayrılıkları-
nı derinleştirmeyiz diyorum. Bu duygu ve düşüncelerle ara-
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mızdaki görüş ayrıliğının bu şekilde giderilmesini ve bütün ADNAN

barolanmız ın birlikte hareket etmesini ve herkesin birbirini HAS İ P

anlayışla, bir hukukçu kimli ğiyle, bir hukukçu olgunluğuyla YA[ÇIN' İ N

kucaklamas ını diliyor, hepinize selam ve sayg ılarımı sunuyo- KONUŞPMS İ

rum arkadaşlar.

Av. Berra BESLER: Çok teşekkür ederiz say ın Başkarum.
Efendim 14. konu şmac ımız Batman Barosu'nun sayın Başka-
nı Yusuf Tannsever, buyurun efendim. Dışarıdalar mı, gitti
mi acaba? Peki, eğer Yusuf Başkanınuz buradaysa, bir sonra-
ya alalım ve Samsın Başkanımız Necat Anıl, buradalar. Bu-
"Lui"'-

Av. Necat ANIL (Samsun Barosu Ba şkanı): Değerli Baş- NECAT

kanım, değerli Yönetim Kumlu üyeleri ve çok değerli baro ANWIN

başkanları ve yine son seçimle aramıza katılan baro başkanla- KONUŞ SI

rına hoş geldin der, bu toplantının hepimize hay ırli uğurlu ol-
mas ını temenni ederim.

Konuşmamın başında şunu belirtmek isterim ki, sabah-
tan beri yazıldıktan sonra birçok hazırlıklar yaptım kafama
göre, ancak tabii birçok arkada şlarımız bunu tekrar söyledik-
leri için bunları dahil etmeyeceğim, kısaca söyleyeceğim. Ay-
rıca şu anda akl ıma bir konu geldi: Doğu Karadeniz'deki çığ
felaketinden dolay ı oradaki s ıkıntı çeken kardeşleriniize de
geçmiş olsun diyorum. Zannediyorum ki, oradan da buraya
gelemedi baz ı baro başkarilarınıız, mazeretli kabul edilmesi-
ni de tabii diliyorum.

Efendim dinleme ve dinlemenin güzel ve iyi oldu ğunu
söylemek mümkün değildir, çünkü bu birebir insanın şahsi-
yetiyle ilgili, ki şiyle ilgili, kendisine özel konulann açığa yu-
rulmasıdır ki, hiç kimse bunu istemez. Anlaşılabildiği kada-
nyla söylüyorum, dinlemelerin yasa gereği yapıldığını, bazı-
lannda acele memattan olduğundan dolayı, önce dinlenili-
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NECAT yor, önceki yasa gereği olduğu gibi, onlardan da bilahare ha-
AN İ UIN kimden karar al ınarak dinlemeler yap ıldığını anlamaktay ız.

KONU Ş SI 
Fakat ben şunu açık seçik olarak söylemekteyım: Bu d ın-

lemenin yasas ı, tüzüğü, yönetmeliğinin ne şekilde olduğunu
kesin olarak bilmiyorum. Dinlemenin ne şekilde yapıldığını
da bilmiyorum, ama yap ıld ığı belli. Yüce makamdan, yüce
Türkiye Barolar Birliği'nden bu konunun bir incelemesinin,
bir altyap ısının araştırılma imkan ı varsa araştır ılmas ı , hele
hele bu dinlemelerin usul ve yasaya uygun olmas ının sağlan-
mas ı için baromuzun noksanlığı varsa, yasa veya yok, Türki-
ye Barolar Birliği'nin bu konuda bir haz ırlık yaparak gerek
TBMM'de, gerekse hükümete biz Türkiye Barolar Birli ği'nin
adaletin tecellisi, uygun adaletin yerine getirilmesi ve adil bir
yargılamada bulunmas ı için bir görüş olarak sunınas ında fay-
da görüyorum ben.

Efendim, tabii k ı sa kesmek istiyorum. Avukatlar birlikte
varsa avukatlard ır. Bu konuda tefrikaya bölünmenin, parça-
lara ayrılmamn bir gereği yok. Zaten onda görmüyorum, bi-
zim mabet gibi gördü ğümüz, ulvi gördüğümüz bir makamı-
nuz barolard ır. Onun üst kurulu şu Türkiye Barolar Birliği'dir.
Türkiye Barolar Birliği bizim gözümüz, kulağımız, dilimiz.
Tabii bizden gelecek olan bilgileri ve donan ımları onlar daha
etrafa yayacaklar, bizi en geniş manada temsil edeceklerdir.
Bu dinleme konusunda Barolar Birli ğinin bas ında ç ıkan hiç-
bir barodan daha çıkmadan bildirisini okudum, önce oku-
dum ve çok mutlu oldum, yani Türkiye Barolar Birli ği bu ko-
nuda yapılması gerekeni basiretli, dirayetli bir şekilde yerine
getirmiştir. Ben kendilerini ayrıca bundan dolay ı kutluyorum
ve son derece aydmlat ıcı, bilgilendirici toplant ı yapmışlard ır.
Baromuzu sevelim, Türkiye Barolar Birli ği'ni sevelim, bütün
baroların isteklerine yard ımlanna koşalım.

Ben herkesi saygıyla, sevgiyle selaml ıyorum. Son derece
faydalı bir toplantı geçmekte, ama bu toplantı d ışında bir şey
daha söylemek isterdim, o da şu olmalı : 10-11 Aralık günle-
rinde Erzurum'da yapılacak olan çalıştay ın hazırlıklanm in-
şallah bize daha önce, Türkiye Barolar Birliği ç ıkan sonucu
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bildirirse, toplu olarak, yekvücut halinde orada avukatlarm NECAT

isteklerini, fakültedeki, okullardaki durumun ne olaca ğım, ne AN İ LIN

olmas ı gerektiğini daha kuvvetli seslendirebiliriz. Te şekkür KOHU ŞAS İ

ederim, sağ olun, var olun.

Av. Berra BESLER: Efendim, saym Ba şkanımıza çok te-
şekkür ederim. Hemen sıcağı sıcağına ben size bir cümley-
le cevaplayayım. Az önce bahsetti ğiniz Erzurum toplant ısına
konu olan, tartışılacak olan konu hepimizce malum. Bu konu-
da barolarımızm görü şlerinin toplanmas ı için bütün barolar ı-
mıza yazı yazd ık. Zannediyorum, 8 veya 9 baromuzdan gö-
rüş geldi. Bunlar ı bekleyerek, ortak noktalar ı tespit edip siz-
leri bilgilendirmeyi istemiştik. Onlar geldi ve arkadaşlarımız
yeni toparland ı . Tabii ki, bizler de birer çal ışma yaptık. Bu
bayram tatilinde bir de ğerlendirme yapılacak ve inşallah ye-
tiştirebiliriz, hiç olmazsa e-mail ortam ında sizlere ulaştırma-
ya gayret göstereceğiz. Bu konuda da bilgilendirmi ş oldum.
Buna sebep oldu ğunuz için de size te şekkür ediyorum ayr ıca.

Efendim, Batman Baromuz Yusuf Tanr ısever, gelmedi.
Adana Baro Başkamrmz Aziz Erbek'te sıra o zaman. Buyurun
Aziz Başkanım.

Av. Aziz ERBEK (Adana Barosu Başkanı): Ben de saym AZIZ

Türkiye Barolar Birliği Başkanvekilimize saygılar sunuyo- ERBEK' İ N

rum, baro başkaniarımıza saygılar sunuyorum. Böyle bir top- KONU ŞAiASI

lantının yap ılmasını biz önceki hafta Birliğimize gönderdiği-
miz faksla talep etmiştik. Bu toplantının yapılmas ından dola-
yı da Türkiye Barolar Birli ği'ne teşekkür ediyorum.

Fakat gündemi belirlerken, Türkiye Barolar Birliği'nin
çok geniş tuttuğu kanaatindeyim. Ülke gündemindeki son
gelişen olaylarm değerlendirilmesine yönelik çal ışma doğal
olarak bu toplantının çok geniş boyutlu bir tartışmaya sebep
olmasına yol açtı . Buradaki konuşmalar özellikle iki konuda
odakland ı . Biri telekulak, di ğeri de Güneydoğu sorunu, ya da
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Ali? demokratik aç ıl ımın konuşulmas ı, ya da Kürt sorunu olarak
ERB[K'IN ifade edilen konunun konuşulmas ı . Dilerim ki, Birli ğimiz ile-

KONU ŞA%I riki zamanlarda gerçekten bu aç ıl ımla ilgili hukuki boyuttan
çıkmamak üzere, olayın siyasetini siyasilere b ırakmak üzere
hukukçu çerçevede kalarak özel bir toplantı yapalım. Zaten
Birliğimizin önceki yıllarda konuyla ilgili gerçekten çok cid-
di ve tutarlı bir çalışmas ı var, az önce de dağıttılar. Dağıtılma-
sayd ı da ben söyleyecektim bunu, böyle bir çal ışma olduğu-
nu biliyorum.

Dolay ısıyla, özellikle Doğu ve Güneydoğu'dan gelen
meslektaşlanmız, baro başkanlanmız, doğal olarak çokça ya-
şadıklan için belki de bu konuyu, bizden daha, Anadolu'nun
diğer kesimlerinde kalan barolardan daha yo ğun yaşadıkla-
n için bu konuya özel bir önem ve hassasiyet gösteriyorlar.
Bunu özel bir toplantıyla paylaşmakta, beraber değerlendir-
mekte, hem hukukumuz, hem de ülkemiz aç ısından fayda
olabileceğini düşünüyorum.

Bu toplantının esas konusu oldu ğunu tahmin ettiğim te-
lekulak meselesinde ve yargı bağımsızlığıyla ilgili konunun
konuşulmasmda, arkadaşlar, demokrasinin gelişmesi önce o
gelişmeyi savunan insanların demokratik duruşundan geçer.
İktidar bugün o parti, yarın başka bir parti, ama fark etmez.
Eğer kendi bütün bir siyasal yaklaşımında demokratik dav-
rannuyor, demokrasiyi sindirmemişse, o asla, hiçbir şekilde
demokratik açılımı da beceremez ve hukukun bütün, hem ev-
rensel, hem yerel koşullarını çiğner. Gelinen noktada mesele
sadece hakimin, savcının, avukatın telefonlar ının dinlenmesi
meselesi değil. Sayın Başbakan'ın yanı başında uzun yıllar ça-
lışmış, onu herkesten daha iyi tanıyan, eski devlet bakanlar ı-
mızdan bir şahsın iki gün önce söylediği laf bütün olayı özet-
liyor. Diyor ki, "Telekomünikasyon idaresi Başkanlığı birebir, biz-

zat Sayın Başbakan ın kurduğu, personelini çaycıs ına kadar kendi-
sinin belirlediği bir örgüt." Bu örgüt gelinen son olayla kendi-
ni deşifre etti, yani Başbakan hepimizi, herkesi, her yurtta şı
dinliyor, ama bardak şeyde taştı. Ülkenin en saygın, en seçkin
kurumu olmas ı gereken Yargıtay'm dünyanın gözbebeği bir
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kentin, İstanbul'un başsavc ısının telef onunurı dinlenn ıesi na- Ali?

sil bir korku toplumuna gittiğimizi gösteriyor.	 ERSEKIN

0 bakımdan, barolar ın bu konuda gösterdiği tepkiyi, yine 
KONOŞA%I

söylemek istiyorum ki, siyasal boyutu ayr ı bir konu, insanın
hukuk devletini savunmas ı için sağc ı ya da solcu olmas ı ge-
rekmiyor. Ben sosyal demokrat bir adam ım. inanıyorum ki,
bu konuda sağcisı, solcusu fark etmiyor, bütün meslektaşla-
rim, hukuku savunmak konusunda meseleye siyaseten de ğil,
hukukçu olarak bak ıyorlar ve yargı bağıms ızlığı sadece haki-
miii, savcının edindiği bir imtiyaz değil, yargının olması gere-
ken yerde durmasıd ır.

o bakımdan, avukatların tutuklanmalarma tepki gösteril-
miyor, avukatların telefonlarırun dinlenmesine tepki gösteri!-
miyor da, neden hakim, savc ı dinlenince bu kadar tepki orta-
ya ç ıktı denilmesi çok doğru değil. Evet, hukukun bir parça-
sı olarak avukatlanrı dinlenmesine de Türkiye Barolar Birliği-
miz, bizler hep beraber karşı çıkıyorduk asl ında. Lokal düzey-
de buna ilişkin aç ıklamalarımız vardı, ama gelinen son aşa-
ma, artık sınır tükendi, duvara dayandık. Bu da yargının din-
lenmesi, Yargıtay'm dinlenmesiyle ortaya ç ıktığı için, daha
bir üst boyut kazand ı . Bu bak ımdan güncelleşmesi önemlidir.

Baroların ve Türkiye Barolar Birliği'nin benim bildiğim
süreç boyunca her zaman darbelere, darbecilere kar şı durdu-
ğunu biliyoruz. Birisinin provakatif amaçlı bir pankart asma-
sının hiçbir önemi yok. Olan olumlu, son derece demokratik
olmaya çalişan, demokratik duruşu göstermeye özen göste-
ren bir tepkinin iki dakikal ık bir pankart as ımıyla gölgelen-
mesine müsaade etmemeliyiz.

Türkiye Barolar Birliği 1980 darbesine de karşı çıktı, sayın
Başkan, önceki başkanımız Atilla Say, bizim üniversite y ılla-
rımızda da özenle takip etti ğimiz bir aydın, bir hukukçu ola-
rak tepki gösteriyordu darbecilere. Ondan sonraki süreçte de
darbecilere karşı çıkıldı, yan hiçbir hukukçu darbelerle yan
yana durmaz zaten. Hukukun olmas ı, hukuk devletinin ol-
mas ı darbelere karşı çıkmak için yeter.
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Ali?	 Onun d ışında, teker teker şahısların duruşları çok önem-
ERBEK İN li değil. Darbenin ya da bir davan ın avukatı oluyorum, olmak

KONU Ş MAS İ sözünün edilmesi, bunlar çok detayda, ar ızi şeyler diye dü-
şünüyorum. Biz yarg ı bağımsızlığı derken, Hakimler Savc ılar
Yüksek Kurulu'nun oluşumundan başlayarak, yerel mahke-
nı eierdeki hakimlerin bağıms ız durmasını temine kadar her
alan ı kastediyoruz, yani sadece telefon dinlemeleri meselesi
değil, telefon dinlemeleri yargı bağımsızlığını yok eden, orta-
dan kald ıran önemli bir gösterge olduğu için biz bugün bu şe-
kilde tepkimizi koyuyoruz, ama bütününde yarg ı bağımsız-
l ığın ı yok eden ba şka başka şeyler var ki, onları da gündeme
getirip ben de, biz de Adana Barosu olarak Ankara'da bir et-
kinlik, bir yürüyüş yapılmas ı gerektiği kanaatindeyim.

Bu Güneydoğu'muzda, Doğu'mıızda çokça karşılaşılan
o faili meçhullerin, Istanbul' da karşılaştığımız faili meçhulle-
rin, çetelerin, hukuk d ışına çıkmış oluşumlann da karşıs ın-
da tepki koymak anlamına gelecektir. Yarg ının demokratik
ve çağdaş ilkelerle yürüdüğü yerlerde, çete de olmaz, darbe
de olmaz.

Bir de demin söyledim mi bilmiyorum, Ankara'da yürü-
yüş yapmanın dışında, Güneydoğu sorunu veya demokra-
tik aç ıl ımla ilgili kapsaml ı, herkesin bildiğini söyleyeceği ge-
niş boyutlu bir toplantı yapalım. Bu toplantı iki gün sürsün,
üç gün sürsün. Zira şu hassasiyeti daha önceki toplantılarda
da gördüm değerli başkanlarım: Güneydoğu'muzdan gelen
meslektaşlarınıız, hukukçu arkadaşlarmıız, baro başkanlar ı-
rnız bu konuyu hakl ı olarak irdeliyorlardı. Belli ki yaşanan
çok s ıkıntı verici şeyler var. 0 bakımdan bunu da hep bera-
ber paylaşal ım, paylaşmak için de böyle bir toplantı yapılma-
sını Birliğimizden talep ediyorum. Bu vesileyle beni dinledi-
ğiniz için çok teşekkür ediyorum. Bütün barolar ınııza başarı-
lar diliyorum. Bu yürüyüş konusundaki düşüncemin de dik-
kate alınmas ını özenle bekliyorum.

Av. Berra BESLER: Çok teşekkür ederiz, sayın Aziz Baş-
kan. Efendim, s ırada Diyarbak ır, Bal ıkesir, Muş ve Batman
barolarımız var. Ancak bir fıs ıltı gazetesi dolaştı. Değerli ar-
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kadaşlarımız bir çay ve sigara molas ı talep ediyorlarmış . Eğer AZ İZ

arzu ediyorsanız bunu yapabiliriz, hay ır devam edelim diyor- ERBEK'IN

sanız devam edebiliriz.	 KOHU Ş?MSI

Efendim, vaktimiz daha var, akşama kadar buradayız.
10 dakika diyorsanız, 10 dakika içinde bu istekleriniz tabii ki
memnuniyetle zaten yerini buluyor, ama 10 dakikadan faz-
la Gazanfer izin yok. 10 dakika sonra buradasu ıız, teşekkür
ederim.
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Baro Başkanlan Toplantısı

Üçüncü Oturum

Oturum Başkanı
Av. Berra Besler.

(Türkiye Barolar Birliği Başkan Yardımcıs ı)



Av. Berra BESLER: Say ın başkanlarım, bir kısa moladan BERRA

sonra devam ediyoruz. Zannediyorum Aziz Ba şkanımızı din- BESiLR'iN

ledik. Sırada Diyarbakır Barosu'nun say ın Başkanı Emin Ak- KONUŞMASI

tar, buyurun efendim.

Av. Emin AKTAR (Diyarbakır Barosu Başkanı): Teşek- EMIN

kur ediyorum. Saym Başkanvekilim ve Yönetim Kurulu üye- AKIAR' İ N

leri, değerli baro başkanı arkadaşlarım; sizleri saygıyla selam- KONUŞMASI

lıyorunt

• Gündüz, yani sabah biraz geç geldim, ama dinlediğini ko-
nuşmalardan evet, biraz irkildim işin doğrusu. Şunu fark et-
tim: Biz düşüncede farkl ı düşünebiiriz, ama öyle bir şey gör-
düm ki, biz duyguda farkhla şıyoruz. Bu çok tehlikeli. Kürt-
lerle Türkler bin yıldan beri, Malazgirt'ten beri birlikte ya şı-
yorlar: Malazgirt'te Bizans'a karşı 30.000 Kürt savaşçı Türk-
lerle birlikte omuz omuza çarpışmış ve Türklerin Anadolu'ya
geçişinin kapısını aralanuş. Çaldıran'da birlikte olmuşlar,
Çanakkale'de birlikte olmu şlar, Kurtuluş Savaşı'nda birlikte
olmuşlar ve hep etle tırnak gibiyiz denilmiş .

İşin doğrusu, belki etle tırnak tanımı bana çok uygun gel-
miyor, çünkü ben bir Kürt olarak bundan şunu anliyorum:
Hep tırnak olduğumuzu düşündüm. Uzad ıkça atıldık. Bura-
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EM İN da baro başkanlığı yapan bütün arkadaşlarım, bu ülkenin seç-
AXTARIN km hukukçularıd ır ve bu ülkenin temel problemleri konusun-

KONU ŞA%I da kafa yorarlar. Ben bir yıldır baro başkanlığı, 23 yıldır da
avukatlık yapıyorum. Baroculuğum yok mu, var. Evet, 10 y ı l
da baro yönetim kurulu üyeliği yaptım. Ben seçildi ğim gün-
den sonra bütün baro başkanlarımızla çok uygun bir dil, uy-
gun bir üslup oluşturmayı tercih ettim. Benden önceki dö-
nemde hiç ilişkinin olmadığı barolarla ilişki geliştirmeye ça-
lıştmt İstanbul Barosu Başkanımız buradaysa eğer, 23 Nisan
günü beni arad ı, "Biz bir bildiri hazırladık akademisyenlerle, im-

zalar m ısın ız?" dedi. Ben bildiriyi görürsem, ona göre kendile-
rine döneceğimi söyledim. Bu bildirinin altına imza attık. Sa-
nırım 60 civarında baro imza attı. Bir kısım baro ba şkanları-
mız da kendilerine ula şılmadığını, ulaşırlarsa kendilerinin de
imza atacaklarını söylediler.

Hiçbir beis görmedik, yani İstanbul Barosu'nun öncü-
lüğünde böyle bir çaLışmanm başlatılmış olmasından dolayı
bir rahats ızlık da duymadım, ama sonra duydum ki, üç gün
peş peşe üç ayn gazetede ilan edilmiş . Kalkıp Istanbul Barosu
Başkanımızı aradım. Dedim ki, "Bizim de ismimiz var, bu ilan

bizim adım ıza da yap ılmış . Bu ilan ın finansman ı ne şekilde sağlan-

dı bilmiyorum, ama bizim payı m ıza düşen neyse onu ödemeye ha-

zınz." dedim. Bunu söylerken doğrusu tabii ödeme amac ıy-
la söylememiştim, çünkü bize sorulmadan, nzamız alınma-
dan üç ayrı gazetede ilan edilmişti. Nezaketen bizim r ızamı-
zın alınması gerekiyordu.

Sabahki konuşmada Muammer bey dedi ki, bütün baro
başkanlarımızı paylaştık kendi aramızda. Evet, İstanbul Baro-
su Başkan Yardımcısı beni ayın 13'ünde aradı . Ben çağrı met-
nini görmem gerektiğini söyledim. Görünce dönece ğimisöy-
ledim kendilerine. Pazartesi sabah Muammer Beyin özel ka-
lem müdürü, alt ını çizerek söylüyorum, özel kalem müdürü
beni aradı, cep telefonumdan. "Ben İstanbul Barosu'ndan anyo-

rum." dedi. "Ay ın 18'indeki yürüyü şe ve gazeteye verilecek ilanda

isminizin olup olmayacağın ı öğrenmek istiyorum." dedi. Kendini
tanıtmadan, sadece İstanbul Barosu'ndan arıyorum dedi. Ben
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"Han ımefendi sizin s ıfatımz ne?" diye sordum, "Özel Kalem Mü- EMIN

dürüyüm." dedi. Ben sekreterime ve özel kalem müdürüme AKJAR'IN

başkanınızı aratmıyorum dedim. Özür dileyerek kapatt ı . Beş KONU ŞAMSI

dakika sonra da kendi sekreterimden, baronun yaz ı işleri mü-
dürünü ya da ilgili müdürü arayarak meMe imza atmayaca-
ğımız ı ve yürüyüşe de katılmayacağımızı iletmesini istedim.

iletişimin tespiti ve kayda almmasma ilişkin kaygılar he-
pimizin kayg ılan. Benim şu anda 7 aydan beri iki tane üyem,
Diyarbakır Barosu üyesi tutuklu, mesleki faaliyetleri nedeniy-
le. Kabul edersiniz, etmezsiniz, ama siz avukatı temsil ettiği
kişiyle özdeşleştirdiğiniz yerde hukukçu olmaktan ç ıkarsmız
ve o arkadaşlarımız buna maruz kald ılar. 7 ayd ır haklarında
dava ağlmad ı, Nisan ay ından beri bu arkada şlarımız tutuklu.
Bizim d ışımızda da sanırım açıklama yapan, tepki gösteren
başka baro da yoktu, kimse de sormadı bugüne kadar.

Bunu yadirgamıyorum, yani artık neredeyse kanıksar
hale geldik. Hep böyle bir yaln ızlık hissettik, yani kendi ba-
şımıza hissettilc ve bu nedenle de aslında bölgedeki barolar
olarak biz kendi aramızda bir dayanışma oluşturmaya başla-
d ık. Hukukçuların çifte standard ı olmaz, tek standard ı olur
ve biz avukatlarm devleti savunmak gibi bir yükünlülü ğü
yoktur. Biz bireyi savunuruz, bireyin haklarını savunuruz ve
bunu savunurken de zorlar ız, devleti de rahatsız ederiz, ku-
rumlar ı da rahats ız ederiz. Onları hukuk içinde hukuka uy-
gun davranmaya zorlarız, bu bizim görevimiz. Bizim devleti
ya da devletin belli kurumlannı savunma refleksi içinde dav-
ranmak gibi bir yükümlülüğümüz yok. Bunu yaptığımızda,
rahatsızlık orada başlar.

Neden ayyuka çıktı deniliyor. Yargı mensubü bir kısım
hakim, savcılar dinleniyor. Çoban Mehmet efendi dinleniyor-
sa, o da dinlenecek, eğer böyleyse. Ya bu işe bir düzen geti-
rilmesine ilişkin bir talepte bulunmamız gerekiyor, ya da ne-
den A şahsi ya da B şahsi dinlendiğinde tepki gösteriyoruz da
başka şalııs dinlendiğinde tepki göstermiyoruz, bunu sorgu-
lamamız gerekiyor.
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EMIN	 Evet, bizim telefonlanrnız dinleniyoruz, bunun da farkın-
AKTAR'IN day ız, çok da tepki vermiyoruz ve dü şündüklerimizin arka-

KONU Ş?MS İ sında duruyoruz. Evet, do ğru, ama benim özel ya şamıma iliş-
kin görüşmelerimin de başkaları tarafından dinleniyor olma-
sı, çok fazlas ıyla rahatsız ediyor. Burada söylediklerimin din-
leniyor olması beni rahatsız etmez, ama bir arkada şımla yap-
tığım çok özel bir sohbetin, özel bir görüşmenin dinleniyor
olması ve bunun kayda alınıp, belki bir süre sonra başka bir
dosyaya konulmas ı, bu temel insan hakk ımn ihlalidir. Buna
karşı durmak gerekiyor.

o zaman ne yapmak gerekiyor? Bence Barolar Birli ği'nin
öncülüğünde, bir ikili görüntü vermeksizin, 78 baroyu, 70.000
avukatı temsil ediyorsa Türkiye Barolar Birli ği'nin öncülü-
ğünde buna ili şkin bir çalışma yapılmalı. Mevzuata ilişkin ne
tür sıkıntılar var, hani 135. madde makul şüphe sebebi ba şka
deliilerle kanıtlaruna olanağı yoksa çok s ınırlamış bunu. Ama
bunun dışında, Jandarma Teşkilat Kanunu'nda, Polis Vazi-
fe ve Selahiyet Kanunu'nda ayrı düzenlemeler var ve mutlak
biçimde bunun kanunla düzenlenmesi ve s ınırlannm mutlak
biçimde çizilmesi gereğine vurgu yapan bir raporun haz ırlan-
mas ı, bunun Parlamento'ya sunulmas ı, Parlamento'da grubu
bulunan partilerin tümüne sunulmas ı ve bu konuda bir ka-
muoyu yarahimas ının gerektiğine inanıyorum. Türkiye Baro-
lar Birliği böyle bir çalışmayı yürü tebilir. Bu çahşmayı bizim-
le de paylaşırsa, biz de katkılarırmzı sunarız.

• Diğer asıl mesele, yani ülke gündemini şu anda işgal eden
demokratik aç ılım, Kürt aç ıl ımı, ne derseniz deyin, ben şunu
gördüm: Bir Kürt meselesi yoktur, Muammer bey dedi. Evet,
yokmuş, ben de onu anlad ım aslında. Bir Türk meselesi ç ıktı
ortaya, yani Türklerin önemli bir k ısmırun bu ülkede kanayan
temel bir sorun konusundaki bir algı ve teşhis problemi oldu-
ğunu fark ettim. Biz sorunlar ımızın teşhisinde ve algılanma-.
smda ortak bir anlayışı geliştirmezsek, ayrışırız zaten arka-
daşlar, bölünürüz o zaman.

Şunu görmüyor muyuz? Bakın, son iki seçimdeki tabloya
bakın, haritaya bakın. Gidin Seçim Kurulu, ya da herhangi bi-

84



ON SEK İ ZiNC İ BARO BAŞKANLARI JOPLANISI

rinin, aç ın 2009 Mart ay ında yapılan yerel seçim sonuçlar ına EMIN

ilişkin renk tablosunu görün. Bu beni rahats ız ediyor, beni ür- AKİARIN

kütüyor. Ben bu ülkede, sizlerle birlikte ya şamak istiyorum, KONU Ş>MS İ

ama yaşarken farkl ı lığımla birlikte yaşamak istiyorum. Bunu
derinleştirdiğimizde, bu kaç ınılmaz olacaktır. Yann ben An-
kara sokaklarında dolaşamaz, siz Diyarbak ır'a gelemeyecek-
siniz. Bu son derece tehlikelidir.

Bizim bu aynşmadan yeni bir birlik olu şturmarruz gere-
kiyor, bunun çabasını vermemiz gerekiyor. Bu hukukçu so-
rumluluğu, hem aydın sorumluluğudur, hem yurttaş olarak
birbirimize karşı sorunıluluğumuzdur. 0 zaman ne yapaca-
ğız, birbirimizi anlamaya çal ışacağız, bir empati kurmaya ça-
lışacağız. Sevgili Nuşirevan Elçi anlattı, Habur'da, evet, ben
de oradayd ım, Habur'da. Öyle bir talep geldi ve o süreçte ol-
mam gerektiğine inandığım için gittim. İşin doğrusu, avukat
olarak bulunmak gibi bir düşüncem yoktu baştan, ama tablo-
yu gördüğümde, müdafi olarak katılmamın daha yararl ı ola-
cağını düşündüm. Herkes eleştirdi, bizim meslek ilkelerimi-
zin biri, çok aç ık biçimde, avukat ın hukukla ilgisi olmayan
açıklamalardan kaç ınması gereğidir.

Soruyorum arkadaşlar, çadır mahkeme, yok mahkeme ta-
şındı, yargı taşmdı . Arkadaşlar ben şunu anlamıyorum, orada
bir soruşturma yap ıld ı, kovuşturfrıa yok. savc ının, soruştur-
ma merciinin adliye dışında ifade alamayaca ğına ilişkin bir
hükmü hatırlamıyoriım. Eğer varsa söyleyin arkada şlar lüt-
fen, yani CMK'da şu hüküm var, savc ı adliye binası dışında
kolluk biriminde ya da ayr ı bir birimde ifade alamaz şeklinde
bir düzenleme varsa bunu söyleyin. Tek problem ne? Tutuk-
lama sevkinden 5 ki şiye ilişkin Silopi Sulh Ceza Hakimi'nin
15 km.'lik mesafedeki yere gelmesi. Biz 15 km.'lik mesafeyi 1
saat 10 dakikada aldığımız ı düşünüyoruz. Yürüyerek alırsın
o mesafeyi, biz araçla ald ık o mesafeyi.

Bu koşullarda şahıslann oradan al ınıp, Silopi Adliyesi'ne
götürülmesinin fiziken olanağı yoktu. Biz i şin diğer tarafın-
da değiliz, yani işin gösteri, şov mu, ne derseniz deyin ayrı
bir tartışma, biz o tartışmanın içinde değiliz. Ben zaten çıkar-
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EMIN ken, soran televizyonculara, gazetecilere ayn ı şeyi söyledim.
4KARiN Ne olacak bundan sonra, ben avukatım, işim bitti, ben evi-

KONU ŞMASI me gidiyorum dedim. İşin bu yanı beni ilgilendirmiyor, ama
şunu görmek gerekiyor: Burada az önce bize da ğıtıldı, Baro-
lar Birliğinin 1999 yılında hazırladığı, daha önce okumu ştum,
Güneydoğu Raporu.

Burada can al ıcı olan nokta, yani 17 tane, 20 tane, 29 tane
isyanın olmas ı değil, ama 1984'ten beri süren çali şmalara iliş-
kin bölge valilerinin verileritıden hareketle ne kadar insan ya-
şamını yitirmiş? 214'ü subay, 405'i astsubay, 2.980'i er ve er-
baş, 183'ü polis, 1.165'i geçici köy korucusu olmak üzere 4.947
güvenlik görevlisi. Bunun yanında 498'i çocuk olmak üzere
4.372 vatandaşımız PKK sald ırılan sonucu yaşamını yitirdi.
Yine aynı süreç içinde 22.494'ü ölü, 602'si yaral ı, 2.797si sağ,
2.282'si kendi teslim olmak üzere toplam 28.880 örgüt men-
subu.

30.000 kişinin ölümünden söz ediyor arkada şlar. Bölge-
den yaşamını yitiren insan sayısındaki vahameti görüyor mu-
sunuz? Ben bunu bir skorboard kayd ı tutmak, sunmak ama-
cıyla söylemedim burada ve bu saatten sonra insan olarak,
hukukçu olarak hiçbir ölümü kaydetmek istemiyorum, vicda-
nen de, ahlaken de. Bu topraklar üzerinde şiddetin ebediyen
yok olmasını arzuluyorum. Şiddetin hayatınıızdan çıkmas ını
arzuluyorum ve bunu yaparken de, temel insan haklarından
yararlanarak olmas ını istiyorum bunların. Beraberinde istiyo-
rum, ayrı olarak istemiyorum.

Evet, Hatày'-.Barosu Başkanımız söyledi, Adana Barosu
Başkanımız söyledi. Liğçarkadaşlar sanırım hemfikir. Bu so-
runu ayn bir toplantıda tartışalım. Benim bir önerim var: Biz
Diyarbakır Barosu olarak, bu toplantın ın sorunların en yoğun
yaşandığı yerde, Diyarbakır'da yap ılmasını teklif ediyoruz.
Eğer kabul ederseniz, ev sahipliği yapmaktan onur duyar ız.

inanıyorum ki, iki gün, üç gün, kaç gün isterseniz, bunu
karşılarız Diyarbakır Barosu olarak. Ben diğer bölgedeki baro
başkanları arkadaşlarımdan da bunu rica ederim, onlar ın da
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katkılarmı alırız, birlikte bir organizasyon yaparız. Seve seve EMIN

bunu yaparız. 0 zaman birbirimizi daha iyi anlamış oluruz, AKIAR'IN

yani sorun ne, kaynakl ığı nereden geliyor. Kürt meselesi, için- KONU ŞMASI

de şiddet potansiyeli ta şıyan bir mesele. Rapor bizim birliğin
raporu, 17 tane isyandan söz ediyor, Cumhuriyet dönemi.
Demek ki, sürekli biçimde tekrar eden ve şiddetle ortaya ç ı-
kan bir problem var ortada.

0 zaman ne yapmak gerekiyor? Şiddetten kaynakli bu so-
runu çözmek gerekiyor. 1984'ten beri süren şiddet dalgası da
bu sorunun sonucu. Siz sorunu çözmeksizin sonuçlarm ı or-
tadan kaldıramazs ıniz, ama bunu yaparken, elinde silah tu-
tan, bu 1999 verilen, 22.494'ü ölü ele geçirildi deniliyor. Hala
5.000-7.000 arasmda silahl ı örgüt mensubu oldu ğu söyleni-
yor. Bu 1999'dan sonra bu çatışmalarda yaşamını yitiren in-
san sayısı dahil değildir. Bunlar düşünüldüğünde, 1984'ten
bugüne kadar örgüt yakla şık 35.000 silahl ı mensuba sahiptir,
ya da 40.000. Sizi temin ederim, eğer sürerse, yeniden katı-
limlar olacak ve bu eksilmeyecek. Siz sorunu çözerken, soru-
nun bir tarafını çözümsüz b ırakamazsmız. Onu bırakırsanız
olmaz.

Bizim, sevgili Nuşirevan Elçi, Van Barosu Başkanımız
Ayhan Çabuk'la birlikte, Habur'da bulunu şumuzun altmdaki
temel etken de bu, yani hukukçu kimli ğiniizden çok, aydın ve
yurttaş kimliğimizin gereğini yerine getirmeye çalıştık; 0 sü-
reçte bulunmamız gerektiğini düşündük. Burada sizinle tart ı-
şamayacağım, belki özel toplantıda çok daha aç ık bir biçimde
dile getireceğim, kimlere neler söylediğimiz, yani o görseli,
karşılamayı organize eden kesinılere neler söylediğimizi, ne
tür tepkiler verdiğimizi, eğer Diyarbakır'da böyle bir toplan-
tı gerçekleşirse ki, gerçekleşeceğini umuyorum, diliyorum, o
toplantıda çok aç ık biçimde söyleyece ğim. Diyarbakır'da söy-
leyeceğim.

Bizim hiçbir çekincemiz yok. Sizi temin ederim ki, böl-
gedeki baro başkanı arkadaşlarımız, hiçbirinizin olmadığı ka-
dar kendilerini özgür hissediyorlar. Herkese, her çevreye kar-
şı. Düşüncelerini söylerken bir kaygı içinde değiller. Kimin ne
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EMIN tepki vereceğine ilişkin bir kaygı içinde değilim, ama biz, ne
AK[AR' İN olur artık bundan vazgeçelim. Biz farkl ı algılarımak istemiyo-

KONU Ş S İ ruz. Bu ülkenin özgür, kendi insaıııyla demokratik haklarına
sahip yurttaşları olarak birlikte ya şamak istiyoruz. Bu duygu-
da yaşanan kırılmamn, ayrışmamn tekrar bir birliğe dönüş-
mesinin tek yolu, tek çaresi bu. Bu topraklarda hepimizin ec-
dadnıın, atalarının kanı, emeği, çabası var. Eğer siz bizi d ış-
larsanız, o aynşmay ı, bölünmeyi siz yaratmış olursunuz. Bi-
zim bu nedenle de yeni bir dil olu şturmamız kaçmılmazd ır.
Bu dili kendi aramızda önce oluştural ım.

Bu da şundan geçiyor: Belki biraz daha fazla bir araya ge-
lirsek, birbirimizi dinlemeye tahammül gösterirsek, birbirimi-
zin söylediğini daha iyi anlamaya çalışırsak, bunu aşacağımı-
zı düşünüyorum. Hepinize saygılar sunuyorum.

Av. Berra BESLER: Efendim Diyarbak ır Barosu Başkanı
saym Emin Aktar'a çok teşekkür ediyoruz. Koridorlarda da
konuşuluyordu, kendileri de böyle bir toplant ı daveti yaptı-
lar. Çerçevesini, zamanını bildirdiğiniz vakit, arkadaşlarimız
herhalde, katılmak isteyenler kat ı lırlar. Önce, madem ev sahi-
bisiniz zamaı-uııı, çerçevesini sizden bir öğrenelim, davetinize
teşekkür ediyoruz.

Sırada Balıkesir Baromuzun say ın Başkanı Muzaffer Ma-
vuk var, buyursunlar.

Av. Muzaffer MAVUK (Bal ıkesir Barosu Başkanı): Sayın
MUZAFFER Başkanvekilim, Yönetim Kurulu üyeleri, bu toplant ı için te-
MAVUK'UN şekkür ederiz. Toplantıların sık olmas ını her zaman talep edi-

KONU ŞMASI yoruz. inşallah bundan sonra devam eder. Yeni seçilen baro
başkanı arkadaşlarımı kutluyorum, başarıl ı çalışmalar diliyo-
rum.

Konuya girmeden önce, biz Diyarbak ır Baro Başkanım-
la trafikte kaybolduk, bir saat geç geldik Geli şmeleri bilini-
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yoruz. Cemal Başkanımın televizyonlar huzurunda bir mu- MUZAFFER

halif gibi, bence şov, bilinçli olarak yapılmış bir hareket. Yan- İMVUK'UN

lış, çok yanlış, bizler hiçbir zaman şova kaçmadan, hukukçu KONU Ş MSI

kiğ••zist kimlik gibi, her zaman hukukçu olduğumuzu
unutmadan davranış içine girmemiz gerekir.

Ayrıca Diyarbakır Baro Başkanımızm düşüncelerine ka-
hlmıyorun-ı ... Niçin katılmıyorum? Etle tırnak falan, biz dei-
liz, biz biriz arkadaşlar. Et ve tırnak, yani gerçekten Doğu'daki
meslektaşlarımız, baro başkanlarımız kendileri duygusal ola-
rak bunu büyütüyorlar, bu ayrımcılığı . Bugüne kadar Cum-
huriyet tarihinden sonra o kadar çok devlet başkanımız, baş-
bakanımız, bakanlarımız var ki Doğu'dan gelme, Kürt, benim
gördüğüm kadarıyla, ben Balıkesir'de ya şıyorum, İstanbul'da
yıllarca kaldım, hiç de öyle Kürtsün, Türksün, şusun, busun
diye bir ayrımcı lık olmad ı yani. Bunun biraz fazla abart ıldığı
düşüncesindeyim.

Diğer konu, bir sorun var gerçekten, ama çok abartılan
bir sorun var bence. Biz sorunu içimizde çözmek zorunday ız.
Nuşirevarı Başkan dedi, bazıları, binleri müdahale edecek, Ti-
mur da dedi, binleri çözmezse, Cumhurbaşkanı, başkalan çö-
zer şeklinde. Biz Amerika'nın veya AB'nin dayattığı formül-
lerle hiçbir zaman bir sorunu çözemeyiz arkada şlar. Bize for-
mül getiren kişi kendi çıkarlarını ortaya koyacaktır. Mutlaka
kendi menfaatini düşünecektir. Bu ne demektir? Hem Kürt-
lerin, hem Türklerin, Türkiye'nin kaybetmesidir, Türkiye'ye
zarar vermedir. Böyle bir tartışma mutlaka olmal ı, ben de
önerecektim Diyarbakır'da veya başka bir yerde olsun diye.
Diyarbakır'da mutlaka yapılmal ı, bu toplantı .

Önümüze sunulan aç ıl ım bomboş ... Sayın değerli baro
başkanlarım da konuşulsun, konuşulsun, bizi dinlemiyorsu-
nuz diyorlar, ama ba şta Diyarbakır Barosu Başkanım aç ıkla-
d ı, ama hiçbir içerik getirmedi. Cetirilmiyor arkada şlar. Ta-
mam, konuşalım, tartışalım, açık, net söyleyelim. Ben fede-
rasyon istiyorum, ben ayr ılık istiyorum, ben daha demokra-
tik, ben sadece dilimi özgürce konu şmak istiyorum, düşün-
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MUZAFFER celerimi bir Kürt gibi Kürtçe aç ıklamak istiyorum. Ne istiyor,
iMVUK'UN yani istenilen nedir?

KONUŞASI 
Amerika'nın sunduğu programı uygulamak değil, AB'nin

sunduğu önerileri yerine getirmek de ğil, kendimiz çözmek
zorundayız. Kan dökülmesini hiçbirinıi z istemiyoruz, iste-
yeni de ben düşünemiyorum içimizde, hiçbir baro ba şkam,
bir hukukçunun bu kan ın devam ètsin, asal ım, keselim sonu-
na kadar dediğini düşünmüyorum. Mutlaka çözülmeli, ama
kendi iç bünyemizde, bizim Diyarbak ır'da yapacağımız top-
lantı gibi, gerçek Türkiye Cumhuriyeti'ne zarar vermeden, ül-
kenin birlik ve bütünlüğünü, Cumhuriyetimizin temel ilkele-
rini çiğnemeden kan dökülmeyi kesebileceksek, küçücük kat-
kımız da olsa, bizim bir insan olarak, bir hukukçu olarak mut-
laka ona katkıda bulunma zorunluluğumuzun olduğunu dü-
şünüyorum.

Bu nedenle sevindim bu toplant ının olmas ına. Bu konu-
yu içi boş olduğu için tartışmanın anlamı da yok. önerilerimi-
zi de, gerçekten öneriler geldiğinde değerlendirmek gerekir,
ama esas çözüm bizdedir. Türkiye Cumhuriyeti vatandaşları
olarak ancak biz çözeriz bunu. İktidarıyla, muhalefetiyle, hu-
kukçusuyla, hepsiyle beraber olarak çözebiliriz ve kal ıcı çö-
züm de böyle olur.

Bu konuyu geçtikten sonra fazla söz almayaca ğım, son
zamanlara geldik, arkada şların sabrım zorlamayal ım. İstan-
bul'daki yürüyüş çok güzel oldu. Saym Cemal Başkamn söy-
lediği gibi 300-500 kişi değil, 5.000 kişiden aşağı değildi her-
halde. Değişik yorumlamalar geldi, yok siyasiler de geldi. Ar-
kadaş hukukçuysa, hangi partiden olursa olsun, yürüyece-
ğim diyorsa yuruyecektir. "Hadi arkadaş, sen partilisin, buraya

yürüyüşe giremezsin." Kim kime diyebilir bunu? Kimin haddi-
ne, kimin yetkisi? Sen bir partilisin, milletvekilisin, sen benim
yürüyüşüme katılamazs ın diyebilir mi? Böyle ele ştiriler su-
dan eleştiriler, yani Cemal Başkanım seçimlerde kalmış, hala
seçim derdinde, nas ıl kaybettim acaba diye. Gerçekten üzül-
düm onun o tav ırlarma. Kendisi de oradaydı, Muammer Baş-
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kanımm dediği gibi, salonda baro ba şkanlan ve temsilciler MUZAFFER

zaten vardı 100-200 kişi orada yemekte, dağıldıktan sonra.	 VUK'UN

Istanbul Barosu'nun yaptığı gibi, Türkiye Barolar Birli ği, 
KONU ŞMASI

asl ında daha da acele edip bir miting düzerılemeliydi, ama
gecikmiş de değil. Kesinlikle bir eylem yap ılmah, hafta daha
önce öneriler vard ı, gerekirse, yürüyüş şeklinde, illerden be-
şer, onar avukat bulup, Ankara'ya yürüyü ş şeklinde eylem de
konulabilir, bunu da öneriyorum buradan.

Bu 27 Mayısçı lık da olmaz, bizim hukukun üstünlüğünü
savunmak konusundaki mücadelemiz ve hukuk sava şırnız
olur. Hiçbir yanlış değerlendirme de yapmaz; kazan ımlan da
olacağı inancındayım.

Yargı bağımsızlığı, dokunulmazl ıklar, telekulak konu-
sunda arkadaşlarımızın hepsi çok detaya girdi, beı bu konu-
yu geçeyim, çünkü baz ı arkadaşlar alırsan mikrofonu bırak-
mazsm yarım saat dediler. Erken b ırakacağım onun için.

Ben Silopi'deki olay ın seyyar mahkemelerle çözülece-
ği inancmda değilim, özel yasalar çıkarılarak, burada yargı
y ıpratılmamalı. Özel yasa çıkararak, yasama çözüm bulmal ı
buna. Gerekli yasal düzenlemeleri yaparak, o şekilde bu açı-
lımda bu geri dönüşlerde ve yap ılan eylemler, ben inanıyo-
rum baro başkanlanm çok s ıkıntı çektiler, bizlerin de kabul
edemeyeceği, ben PKK'l ıy ım diyor, geliyor, pişmanım diyor,
halk kahramanı gibi karşıl ıyorsun. El üzerinde gezdiriyorsun,
tamam, onun da gururunu değerlendir, mahcup etme, ezme,
ama bu şekilde olursa, bu ülke gerçekten çok daha tart ışır, ka-
bul edemez.	 -

Geçen baro başkanları toplantısında, hakim, savc ılara bi-
raz fazla sald ırdım, heyecanl ıydım da. Haklıyım, hala da hak-
lıyım. Arkadaşlar, o gün de söylediğim gibi, polis hangi tele-
fonlan getirirse, savc ı hemen tamam diyor, hakime gönderi-
yor, hakim de tamam diyor, telefonlar dinleniyor. Bunun bir
sımriamas ı yapılmalı . Nedir? Sen savc ısn kardeşim, bir delil
iste ya. Hakim karar verirken sen de bir bak, niçin dinleyecek.

91



ON SEK İ Z İ NC İ BARO BAŞKANLARI TOPLANTISI

MUZAFFER Kuvvetli suç şüphesi var, nedir bu şüphe? Telefondan, her
VUK'UN şey telefonla olmuyor karde şim, bir örgüt kuruyorsarı bir ör-

KONU Ş(SI gütün var, bir suç işliyorsan altyapısı var. Işlediğirı suçlar var,
bundan tespit et. En ufak bir delil topla, bir şey yap. Bir elinle
ismini kapat; ondan sonra telefonlar ı kapat, isimleri yaz, de-
diğimiz gibi kendilerinin dinlendi ğine karar veriyorlar haber-
leri yok.

Bu nedenle, daha önce değerli başkanlanmın anlattığı
gibi, yasal olarak hakim kararıyla dinlense bile, hukuk göz
önüne almarak yap ılan bir dinleme değildir. Bu yasal değildir
arkadaşlar, mahkeme kararı da olsa, hiçbir altyap ı, delil top-
lamadarı dinleme kararı veriliyorsa, bence burada hukuksuz-
luk var. Hukukun üstünlü ğü burada çiğneııiyor. Bu nedenle
ben özellikle 1-1,5 ayd ır tüm hakim, savcılarımızı bulundu-
ğum bölgede eleştiriyorum, basın açıklaması yapıyorum, bi-
zim yargının sözcüsü olduğumuzu söylüyorum. Bunu hep-
si de kabul ediyorlar, ama bir gerçek var: Arkada şımızm an-
lattığı gibi Başbakanl ık kurmuştur orayı, başkanım atamıştır.
Bu bilerek bir sindirme politikasıd ır. Yanlı yargı yaratma po-
litikasıdır. Arkadaşlar, düşünüyor musunuz siz, Istanbul Baş-
savc ısı dinleniyor. Adana Başsavc ısı'nın ne hissettiğini düşü-
nüyorsunuz? "Vay be, bu dinleniyorsa ben de dinlenirim. Zaten
biliyorum da, ne suç i şledim acaba, ne yapabilirim, yani bir şey ya-

kalarlarsa?" Bilinçli olarak bazı şeyler ortaya çıkıyor, bazen is-
temedikleri halde ç ıkıyor, ama istemedikleri de kendi lehleri-
ne yanyor siyasi iktidar ın. Niçin, bütün hakim, savc ılar kor-
kuyor artık. Amaçları da bu. Neymiş, Zekeriya Öz başsavcıyı
dinletmiş, savc ının altında. Dinletir tabii, bunu da okursa, biz
kendi kendin-ize korku imparatorlu ğunu yarattık, yarattırdı-
lar. Bu şekilde yarattırd ılar.

Sözlerimi burada noktal ıyorum. Bütün baro başkanı ar-
kadaşlarımı gördüğüm için, çok sevindim, geldikleri için hep-
sine teşekkür ediyorum. Yönetim Kurulu'na da bu toplantıyı
düzenledikleri için tekrar te şekkür ediyorum, iyi günler dili-
yorum.
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Av. Berra BESLER: Biz de teşekkür ederiz efendim. De-
ğerli başkanlarını, son konu şmacımız Muş Barosu Başkanı-
mız Sabahattin Göçmen var. Şırnak Başkanımız 19. sıradayd ı,
ama o daha önce konuştu ve hakkını kullandı zannediyorum.
Evet, Muş Başkanımızı dinliyoruz. Buyurun.

Av. Sabahattin GÖÇMEN (Mu ş Barosu Başkam): Say- SABAHATİİ N

gıdeğer Türkiye Barolar Birli ği Başkanvekilimize ve değerli GÖÇMENİ N

baro başkanlarımıza selam ve saygılarımı sunuyorum. Tabii KONU Ş"]

yeni seçilmiş bir başkan olarak belki daha objektif düşünce-
lerimiz olabilir.

BLZiıTI seçinılerimizden belki bir örnek te şkil eder bizim
konumuzun anla şılmas ı için de. Bizim baroda asker e şi bir
avukat var. Ben de gittim, kendisinden oy istemeye. Dedim
ki, "Sizin oyunuza talibiz. Biz daha iyi bir baro yönetimiyle, daha

iyi çalışmalara, daha mesleki sorunlanm ız ı çözme noktas ında çalış-

malanm ız olacak, oyunuzu istiyoruz." "Say ın iaşkan adayı sizin

acaba askerlerle ilişkileriniz nas ıl olacak? Sizin ülkenin bütünlü-

ğüyle ilgili düşünceleriniz nedir?" dedi. Demek bir kaygı var ki,
bu şekilde söylüyor.

Ben de dedim ki, "20 yı l önce bana sorsaydm, bu konuda çok

da öyle önemli şeyler söyleyemezdim, ama 20 y ıl sonra, gerçekten bi-

zim birlikte ya şamamizi yaşayarak öğrenmiş birisiyim. Bir söz ola-

tak değil yani. Yaşayarak bunu öğrenmiş birisiyim. Bizim birlik ve

beraberlik içinde yaşamam ızın daha iyi olacağını kavramış birisi-

yim." Bunu sloganik bir düzeyde söylenıiyorum, bunu yaşa-
yarak, bizim ne kadar birbirimize aidiyet ba ğlarınuzm oldu-
ğunu, bir Filistin, Yahudi, İsrail sorunu gibi olmad ığını, bizim
çok iç içe geçtiğimizi, Türkiye'nin Milli Tak ımı diyelim ki, bir
takımla oynadığı zaman onu tutabileceğinıi, hafta o konuda
coşku duyabileceğimi söyledim ve ikna oldu. Oyunu da di-
yelim ki verdi.

Sanki telekulak meselesiyle demokratik açil ım karşı kar-
şıyaymış gibi tartışırsak bu doğru bir yaklaşım olmaz. Biz hu-
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SABAHATT İN kukun üstünlüğünü savunma olarak kendi merkezimize al-
GÖÇMEN İN mış bir birliğiz, meslek olarak bir birliğiz. Bu konuda, örne-

KONUŞMASI ğin İstanbul Barosu'nun ben bültenini okudum. Orada tele-
kulak meselesiyle ilgili yönetmeliğin değişmesirıde yürütme-
yi durdurma kararı almış. Benim hoşuma gitti gerçekten de,
dedim ki, bu olumlu bir yakla şım, yard hukukun hak ihlaliyle
ilgili bir durumuyla ilgili bir kar şıt durum olmuş ve çalışma-
sını yapmış, başarmış .

Nerede itirazlar başl ıyor? Diyelim ki, toplumun geneli
konusunda, toplumun genelini ilgilendiren bir konuda, Istan-
bul Barosu gibi büyük bir baro sessiz kaldığı zaman, hakika-
ten de itirazlarımtz olur. Toplumun daha büyük bir hukuk ih-
laliyle karşı karşıya olduğu, Anayasas ı'm ilgilendiren, huku-
kun üstünlüğünü ilgilendiren, toplumun ekonomisini ilgilen-
diren bir durumla kar şı karşıya kaldığımızda böylesi bir ba-
ronun, gerçekten bunu da merkezine almas ı gerektiğini belir-
tebiliiz. 0 yönde eleştirilerimizi sunabiliriz. Yoksa daha önce
yapmış olduğu hak ihlaliyle ilgili, bir hukuk ilılaliyle ilgili ça-
lışmalar ını, hem de somut olarak yapmış ve başarmışsa tak-
dir etmemiz gerekiyor.

Merkezimizde hukuk olduğu zaman, biz diyebilir miyiz
ki, 1982 Anayasas ı'm bilmiyorum hangi baro birli ğine üye
olan bir başkan veyahut da bir avukat savunabilir? Artık kırk
yamalı bir bohçaya dönüşmüş, yani toplum gelişmiş. Tarihi
biz geriye götüremeyiz ki, yani biz toplumu geriye götüreme-
yiz, toplum ileri gidiyor zaten. Biz istesek de istemesek de po-
zitif olarak ileriye doğru gideceğiz. 1982 Anayasas ı kırk ya-
malı bir bohçaya dönüşmüş ve bize giydirmeye çalışıyorlar.
Biz de baro olarak, avukatlar olarak dü şüncelerimiz olmaya-
cakmı?

Düşüncelerin-izin olması gerekiyor. Diyeceğiz ki: Evet,
tamam; ama Kürt meselesini b ırakmayalım ve yaklaşım me-
selesini bırakmayal ım, ama bizim hukukun evrensel ölçüleri-
ne uygun bir Anayasamız ın olmas ı gerekiyor. Buna da bağ-
lı olarak diyelim ki demokratik açılım süreci gelmişse, bunu
şimdiki siyasi iktidar anlamında diyelim ki örıcülüğü yapı-
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lıyorsa, ama bizler de bir baro olarak, Türkiye Barolar Birli- SABAHAİHN

ği olarak hukuksal anlamda, evrensel hukuk ölçülerine göre GÖÇMEN İ N

kendi düşüncelerinıizi söylersek, kimse şunun adma, bunun KONU ŞMAS İ

adma konuştuğıımuzu söyleyemez. Mesle ğimiz adma, Türki-
ye Barolar Birliği ad ına konuştuğumuzu ifade ederiz.

Zaten Türkiye'de birçok anlamda, Çetin Altan'm dedi ği
gibi "mesleksizler toplumu ", bizim mesleğimiz var Allah'a şü-
kür. Mesleğimiz varsa, mesleğimiz de yasama, yürütme, yar-
gı gibi bağımsızlığı çok 6nemli olan bir kurum ad ına konuşu-
yoruz. Bu kurum adına, bizim de gerçekten de çok somut ve
topluma katkı sanabilecek dü şüncelerimizi yaz ı lı bir şekilde
ilgili kurumlara veyahut da sunulan, yasa tasarılarına diye-
lim ki eklemek üzere dile getirebiliriz. Bak ıyoruz ki bu konu-
larda yetersiz kalabiliyoruz.

Örneğin, Adli Sicil Kanunu'yla ilgili diyelim ki yasa öne-
rileri var. Türkiye Barolar Birliği bu konuda, hakikaten de
hem diyelim ki demokratik açı lıma da katk ısı olabilir, ona yol
gösterebilir, kendi düşüncelerini dile getirebilir, orada akta-
rabilir, yani adli sicille ilgili, diğer Tebligat Kanunu'yla ilgi-
li, ne olabilir şeklinde kendi düşünce ve önerilerini sunabiir.

Bizler, bölgesel anlamda değil, düşüncelerimizi haki-
katen de orada yaşadığımız için belki işin sıcaklığı var, ba-
kıyorsunuz herkes kendi boyutuna g 6 re görüyor. Hay ır,ev-
rensel ölçüiere göre, hukuk ölçülerine göre hepimiz bakt ığı-
mızda ortak buluşma noktamızı göreceğiz. Evrensel ölçülere
göre Türkiye Cumhuriyetinin demokratik, hukuk, laik ve in-
san haklarına dayal ı bir devlet olmas ı noktasında Türkiye Ba-
rolar Birliği'nin katkısı olamaz mı? En büyük katkis ı barolar,
çünkü ben kendim şahsen, geçen Ankara Barosu'nun yapm ış
olduğu bir toplantı vard ı, o toplantıda sanki hakim ve savc ı-
lık smavmda başarısız olmuş, veyahut da almmamış kişiler
avukat olur dedim ki hay ır. Ben avukatlık daha özgür oldu-
ğu için, tercih etti ğim için avukat oldum. Ben avukatli ğı tercih
etmişim, niye? Çünkü bir memur değil, daha özgürdür, mes-
leğinde birçok kesimlerle daha fazla diyalog içindedir. Bu yö-
nüyle evrensel hukuk ölçülerine, Türkiye Cumhuriyeti'nin bu
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SABAHATT İN konuda aşama kat etmesinde daha büyük katk ıs ı olacaktır. Bu
GÖÇMEN İN yönüyle Türkiye Barolar Birli ğine çok büyük iş düşmektedir.

KONOŞASI 
Bunu küçük bir kategori içerisinde sıkıştırarak değil de,

genel ölçüler içerisinde; toplumu hakikaten de ilgilendirecek,
bir devinim yaratacak bir şekilde olabileceğini düşünmekte-
yim. Tabii ki-bölgedeki bulunan, yani Mu ş Barosu, Ağrı Ba-
rosu, Hakkari Barosu, Diyarbak ır Barosu, örneğin yaşıyorsun
içinde. Bakıyorsun ki, hakikaten daha s ıcak konular, insanla-
rm yaşamını ilgilendiren konular. Diğer barolar bu konuda il-
gisiz olduğu zaman biz de ne oluyor, duygusal yaklaşımla-
rınuz ortaya ç ıkabiliyor. Niçin bu sorunlar görülmüyor, ni-
çin bu konuda tepki verilmiyor noktasmda hakl ı eleştirileri-
miz olabiliyor.

Tabii teknik konulard ır, yani işin özü, örneğin Silopi'de
ne kadar hukuka uyulmuş, uyulmamış, hakikaten de ne ka-
dar ölçülere uyulmu ş, uyulmamış o ayrı bir konu, ama önem-
li olan orada diyorsun ki, Türkiye'nin ya şanabilir bir ortam
olabilmesi için, demokratik olarak yönetilebilmesi için;huku-
kun üstünlüğünün merkezine al ınabilmesi için bir ortamın
yaratılmasında acaba biz hukukçular ın ne katkısı olabilir? 0
konuda teknik hatalar olmuşsa eleştiriler yap ılabilir, ama biz-
ce işin özü toplumun temelini ilgilendiren, ekonomisinden si-
yasetine, bütün boyutlar ını ilgilendiren bir sorun var, bu so-
runun da çözümünü bizler hukukçu olarak mesleğiniiz itiba-
rıyla hukuk çerçevesinde dü şünmeliyiz, ona göre katkılarımı-
zı sunmalıyız ki bu konuda da önemli görevler üstlenebile-
ceğimizi düşünüyoruz ve o konuda yap ılacak bir toplant ının
daha geniş ve teferruath bir şekilde ele al ınarak, hukuk çer-
çevesinde öneri ve görüşlerini sunduğıımuz zaman, Türkiye
Barolar Birliği'nin büyük bir öncülük yapaca ğına inanıyoruz
o konuda. Selam ve sayg ılarımı sunuyorum.

Av. Berra SESLER: Değerli Başkanım, sizi iki defa tebrik
ediyorum. Bir kere bu güzel konuşmanız için ve bir de yeni
başkanlık döneminiz için. Çok teşekkür ediyorum.
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Av. Muzaffer MAVUK (Bal ıkesir Barosu Başkanı): Baş-
kanım, bir sonuç bildirisi haz ırlanmas ı iyi olur diye düşü.nü-
yorum. Her konuya değinmek zorunda değiliz. Hukukun üs-
tünlüğü ve dinlemeler konusunda bir sonuç bildirisi...

Av. Berra BESLER: Muzaffer Başkanım, sabahleyin ko-
nuşuldu o ve bugün için bu sadece bir çal ışma toplantısı şek-
linde olsun diye sayın başkanlarımız karar verdi. Sizin olma-
dığınız...

Av. Muzaffer MAVUK: Efendim, ben de buradayd ım,
ama öyle bir karar da verilmedi. Ortada, muallak kald ı, ha-
z ırlansm hazırlanmasm. Ben bu tür toplant ıların sonucun-
da mutlaka uzlaşılacak belli konularda, hukuksal konularda
açıklama yapılmasının uygun olacağı düşüncesindeyim.

Av. Berra BESLER: Genel görü şün bu şekilde olduğunu
ben hatırlıyorum. Değerli başkanlar, bugün toplantımız için-
de söz almak isteyen başkanlarımızın konuşmaları bitti. An-
cak, İstanbul Barosu Başkanının ikinci bir defa cevap niteli-
ğinde olmak üzere k ısa bir söz almak iste ği var. Fazla uzun ol-
mamak kaydıyla, Saym Başkana bir-iki dakikal ık bir söz hak-
kı tanıyalım ve kendisini de dinledikten sonra devam edece-
ğiz. Buyurun.

Av. Muammer AYDIN: Teşekkür ediydru	
MOÜWER

m.
	AIN'IN

Bu bir ayncalık değil, bazı arkadaşlarımın verdiği cevap-
lar var. 0 cevaplara en azından en az ından bir cevap verme
niteliğini taşıyor. Aslında, Yalova Baro Başkamımz dışanday-
sa, burada olmas ını tercih ederdim, zannediyorum ayrıldı .
G ıyabında da olsa söylemek durumunday ım.
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MUNIiJMR	 Ben bir insanın içinde olduğu şeyi bu kadar kötülemesini
AYDIN'IN anlayabilmek ve kabul edebilmenin mümkün olduğunu dü-

KONU ŞPMSI şünmüyorum. Bizzat kendisi bu işin içerisindeydi. Bu olay-
dan geçtiğimiz hafta sonu, Pazar günü "Marmara Bölgesi Baro

Başkanları Toplantıs ı "n ı biz Tekirdağ'da yaptık ve kendisi de
oradayd ı . Bütün her şey konuşuldu. Bizzat geldi, içinde yer
aldı .

Sonra 300-500 gibi bir sayı vererek, bunu böyle küçülte-
rek, acaba ne yapmak istiyor ben anlayamad ım ya göründü-
gün gibi olacaksın ya da olduğun gibi görüneceksin. Bundan
farklı bir şey yapmak mümkün de ğil. Ayrıca, İstanbul Barosu
tarihi boyuncu hiçbir zaman bir ba şkasının rolünü çalmamış-
tır, çalmaz da, hele Türkiye Barolar Birli ği gibi 40 yıld ır de-
mokratik olarak avukatlarm sesini duyuran bir Birli ğin rolü-
nü üstlenmek gibi bir rolümüz hiçbir zaman olmaz.

Biz İstanbul Barosu'nun duyarl ıhklar ını seslendirdik ve
Türkiye Barolar Birliği'nde de doğrulan söylemeye geldiği
zaman, eleştirimizi de yaptık, yanlarında da yer ald ık; bun-
dan sonra da aynı tavrı göstereceğimizden herkes emin olsun.
Bu kurumlar bizim kurunılarınıız arkadaşlar; bu ülke bizim
ülkemiz. Türkiye Barolar Birliği bizim vesayet organımız de-
ğil, ama temsil organıntız. Eğer, biz onun yanında yer almaz-
sak, eğer biz yaptıklarımızın arkasmda durmazsalc, zaten ne
bizden bir şey olur ne de bu ülkeden.

Şırnak Barosu Ba şkanıma açıklamalan için teşekkür edi-
yorum. Bana da bunlar ı yazıp ğönderdi. Sadece bana mah-
sus olmak üzere bir basm aç ıklaması var. Ben de birçok
şeyi oradan öğrendim. Ama tercih ederdim ki, Şırnak'ta,
Diyarbakır'da ya da diğerleri de buraya giderken, en azından
bizi de arasaydılar; başkanlarım buyurun, gelin deseydiler.
Biz de orada olsaydık, özgürlüklerin ve insan haklarının ya-
nında olsaydık, nasıl yap ıldığını biz de görseydik, biz de kat-
kı verseydik. Ama siz de bunu yapmad ınız. Yani, keşke yap-
saydınız.
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Av. Nuşirevan ELÇİ: Tüm başkanları da yanımızda gör-
mekten sevinirdik yani. Sadece her olayda değil, her olay-
da, her sıkmtıda tüm meslektaşlarımızı, başkanları yanınuz-
da görmek isteriz. Olduklar ı zaman da sevininiz. Ama maale-
sef, yargılandığımız dönemlerde bile kimseyi yan ımızda gö-
remiyoruz.

Av. Muammer AYDIN: Ben şu anda Istanbul Barosu'nu 
MUAhWER

temsil eden ki, biliyorsunuz Avukatl ık Kanunu'na göre tüzel- 	
DININ

kişiliği gerçek kişi olarak baro ba şkanları temsil ediyor. Ben 
KONUŞh% İ

kendi dönemimle ilgili söylüyorum. Benden önceki dönem-
lerde de herkes bilir ki, İstanbul Barosu'nda daima demokra-
si ve hukuk devleti savunulmuştur, kişi değil.

O nedenle; ben de ayn ı düsturla hareket etti ğimden emin
olunuz. Dolayıs ıyla, buradaki söylemlerin böyle hep "biz, biz,
biz..." diye gelmesinden son derece rahats ızım. Siz biz var-
sa, zaten bizim bir araya gelmemiz mümkün de ğil. Hepimiz
varsa, bir araya gelmemiz daha kolay, daha mümkün. Ama
dikkat edin, Doğu ve Güneydoğu baro başkanlarım söz al-
dıklarında hep "biz" diyorlar. Sanki gerçekten sizin d ışmızda
olanlar da burada "biz" diye konuşuyormuş gibi. Hayır, siz-
ler "biz" diye konuşuyorsunuz. Rica ediyorum, bunu hepimiz
yaparsak, daha kolay birbirin ıizi anlanz ve daha kolay bunu
çözeriz. Bunu özellikle istirham ediyorum.

Yaptığımız öneriyle ilgili olarak "27Mayıs ın yarım bı raktı-
ğım tamamlamış oluruz" dediniz.

Sevgili Başkanım, değerli başkanlarım; 27 Mayıs bu ül-
kede farkl ı bir şeydir. Sonucu yanlıştı, yani bir başbakanm ve
onunla beraber görev yapanların idam edilmesi bu ülkenin
geleceğiyle yüzleşmemesi bakımından bir yanlıştı. Bu benim
değerlendirmem. Ama 27 Mayıs farklı bir yapılarımaydı. 27
Mayıs ne sonrasmda gelen askeri darbeler gibi ne de birçok
hukuka aykırı işlemler gibi onlarla özdeşleştirilemez. Hele ki,
bir demokratik tepkimizi dile getirmek ad ına yaptığımız öne-
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MUAJÜAER rinin 27 Mayıs gibi bir sonuç doğuracağını düşünebilmeyi bir
AYDIN'IN hukukçu olarak ne kabul edebilirim ne de hiç kimseye yakış-

KONUŞ?MSI	 tırabilirim.

Dolayıs ıyla, bunun 27 May ıs'la özdeşleşmesi mümkün
değil. Tekrar dikkat çekerek söylüyorum. Bu ülkede ne bu-
gün olmaya ve gerçekleştirilmeye çalışıldığı gibi sivil darbe-
lere izin veririz ne de birilerinin askeri darbe yapmas ına geçit
veririz. Gerçekten söylüyorum, hepimiz demedi ğimiz müd-
detçe, hepimiz için tehlike kap ıda; bu ülke için tehlike kapı-
da. Zaten, emperyalizm ve Avrupa Birliği'nin Türkiye'yle il-
gili geliştirdilcleri yeterli. Bunun için bizim oraya destek ver-
memize ihtiyaç yok.

İrak örneğin yanı başımızda, benzer bir sürü örnek dün-
yada yaşandı. Bu adamlar bu anlayışla dhnyanın neresine de-
mokrasi getirdiler; neresine özgürlük getirdiler? Bugüne ka-
dar girdikleri hiçbir yerden kan ve gözya şı, ölüm eksik olma-
dı . Irak'ta 1 milyonun üstünde insan öldü; hala ölüyor. Bugün
oradan kendilerini nas ıl kurtaracaklannın hesabını yapıyor-
lar. Afganistan'da oldu ğu gibi, Vietnam'da yaşadıklan gibi.
Çünkü, Ortadoğu petrollerinin üstüne oturmak için, "Büyük
Ortadoğu Projesi "ni hayata geçirmek için uğraşıyorlar, bunu
hepimiz biliyoruz.

Onun yerli işbirlikçileri de bugün buna hizmet ederler-
se, inanıyorum ki gerçekten bu ülkede s ıkıntı yaşanz. Ben çok
net biliyorum, hukukçular doğruyu seslendirirler ve doğru
yaparlar. Yaparken, inand ığımız doğruları gerçekten bilerek
ve herkese anlatabilerek yaparsak, sonucu doğru olur; herkes
için doğru olur. Sadece senin veya benim için değil, bu ülke
için doğru olur. Onun için objektif olmakta fayda var.

Kesinlikle iddia ediyorum, önerinin altında bir kalkışma
yok; önerimin altında sadece demokratik olarak Amasya Baro
Başkanumn da ifade ettiği gibi, bu sürece katılmayan hakim
ve savcıları bu sürece katmak var. Siz ne kadar şikayet ediyor-
sanız, ben de o kadar şikayet ediyorum. Aslında, belki farkın-
da değilsiniz. Yaşad ıklarımızın hepsi ortak.
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Istanbul'da, Izmir'de, Ankara'da ya da bir ba şka baronun MUMMAER

üyesi avukat bir fiili sald ırıya maruz kaldığında ya da silahlı AYDIN'IN

bir sald ırıya maruz kaldığında, yaralandığmda ya da öldüğün- KONU ŞASI

de, kaç barodan tepki geldi? Sadece, Do ğu ve Güneydoğu'yu
kastetmiyorum. Birçok baro sessiz kald ı. Oysa en masum ola-
yı dahi 78 baronun mutlaka kınaması gerekiyor.

Geçen gün Batman Barosu sayın Başkanım bir basın bil-
dirisi gönderdi. Kendisini telefonda arad ığımda da söyledim.
"Burada yazdıklarm ız ın alt ına imza atıyorum" dedim. Tamamı-
na, çünkü meslektaşlarımın orada yaşadıkları olaylara ilişkin-
di. Hukuk dışılıklara ve fiili sald ırılara karşı. Dün de atıyo-
rum, bugün de atıyorum, bugün de atıyorum, yann da ata-
cağım.

O nedenle; birlikte hareket edersek, bu i şi çözeriz. Eğer,
birlikte olmazsak, bu işi çözemeyiz, mümkün değil. Hem yar-
gıyı, hem de ülkeyi bunlann ikisi birbiriyle de çok ilintilidir.
Aksi takdirde, gerçekten hepimiz bu i şten yara alırız.

Bir de söylediğiniz bir şeye kesinlikle katılmıyorum.
"Kürtler isteseydi, Sevr'den sonra devlet kurard ı " diye. Bir sefer
Sevr'deki azınlıklar dini azmlıklard ır. Bu çok açık ve nettir,
halbuki Avrupa Birliği'nin bugün dayatmaya çalıştığı azınlık-
lar maalesef bu ülkedeki her türlü etnik kökenden gelen ya-
tandaşındır. İkisi arasında önemli bir fark var.

O nedenle; Sevr'le bugünü karıştırmanıak gerekiyor. 0
gün Sevr'de yapamad ıklarını bugün yapmaya çal ışan zihni-
yeti de herkesin görmesini özellilde altını çizerek söylüyo-
rum. Dinlemek istemem, ben de kar şıyımdır, ben dinlendi-
ğimden kesinlikle eminim; ama benim yaptıklarim bir baro
başkanının demokratik, özgür bir hukukçunun duru şudur.
Ben bunu seslendirdiğine inanıyorum. Tepki görsem de, biri-
leri eleştirse de, onları da çok seklilik olarak algılıyorum. Ama
yaptıklanmın doğru olduğundan sonuna kadar inanıyorum
ve ne senin, ne benim ne de hiçbir hukukçunun, hiçbir ya-
tandaşınıın hukuk dışı, Anayasa'nın 20 ve 22. maddelerinde-
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MUMWER ki hakları ihlal edilerek, dinlenmesini özel hayatına sald ıni-
AYDIN'IN masina hiç kimse seyirci kalamaz, bu kabul edilemez.

KONU ŞMASI 

Diyarbak ır Baro Başkanıma şunu söylemek istiyorum:
Biz geçtiğimiz hafta Perşembe-Cuma günü aldığımız ka-
rar doğrultusunda, bütün baro ba şkaıılarımızı ayni gün ara-
mak istedik. 77 baroyu bir Başkan olarak ayn ı günde bitire-
bilmem mümkün değil ki... Buna rağmen, üç gün aramarnı-
za rağmen, yine dört ya da be ş baroya ulaşamadık; mesai sa-
atleri içinde dahi ulaşamad ık. Dolayısıyla, bu başta da açıkla-
ma yapmıştım, kendisi gelmemişti zannediyorum. Hiçbir za-
man bir nezaketsizlilc değildir. Tersine, gönderdi ğimiz yazıla-
rm altına dikkat ederseniz, bütün barolara aymsmı rica ettim.
"Lütfen, Pazartesi günü 12'ye kadar bize dönünüz, olumlu ya da

olumsuz" dedik, ama dönmeyen baro ba şkanlanm oldu.

o nedenle; aynı doğrultuda Pazartesi günü de hem bir ta-
raftan duruşmalarım vardı, hem de baroya gelmemiştim he-
nüz. Bulunduğum yerden de herkesi arama şansına sahip de-
ğildim. Ne yönetim kurulundan ne de baro ba şkan yardım-
cım henüz baroya gelmemişti. Sabah saat 10 civarındayd ı ya
da 10:30-11:00 dolay ısıyla, baro ba şkanlarımdan dönüşü ala-
bilmek için 12'de gazeteye göndereceğimiz için, mümkün ol-
duğu kadar dönüşü almak adma arandım. Bu hiçbir zaman,
hiçbir baroya ya da ba şkanına kişisel ya da kurumsal nezaket-
sizlik değildir. Eğer, öyle algılanıyorsa, bundan üzüntü duya-
nm. Ama bir üzüntü duydu ğum da, ben sorumluluğumu ye-
rine getirmek için yaparken, lütfen siz de sorumluluklar ınızı
yerine götürün. Zamanında dönün, en azmdan olumsuz dö-
nün, olumlu dönmeyecekseniz dahi, bir daha, bir daha ara-
maya fırsat vermeden dönün, ricam bu, çok zor bir şey değil.

• Biz sizi zorla buraya katmak istemiyoruz, ama "bizim ha-
berimiz yok" diyen bir sürü baro ba şkanım oldu, Cuma günü
göndermemize rağmen. Çünkü barosuna uğrayamamıştı,
çünkü dışarıda işleri vardı; çünkü toplantıdayd ı, çünkü du-
ruşmadaydı. Biz Türkiye'nin 77 barosunun nerede oldu ğunu
bilebilecek değiliz. 0 nedenle; buradan da bir ba şka mana ç ı-
kartılmasmı kabul edebilmek mümkün değil.
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Ben yaşanılanların ortak olduğunu bir kez daha ifade et- MUMM[R

mek istiyorum; ama galiba bundan birço ğumuzun haberi yok. AYDININ

Arkadaşlar; ben Istanbul'da ne ya şıyorsam, siz de 
KONUŞAS İ

Şırnak'ta, Diyarbakır'da, Amasya'da, Bartın' da, diğer yerlerde
bunları yaşıyorsunuz. Siz ne ya şıyorsanız, biz de Istanbul'da
aynısını yaşıyoruz. Bunun farkında değilsiniz, mesleki ola-
rak, orada verilen kararlarla, burada verilen kararlar aras ında
çok büyük farklılık yok. Gerekli özenin gösterilmedi ğini çok
net şekilde ifade ediyor.

o nedenle; bizi bırakır da bu mesleki dayanışmada hepi-
miz dersek, bence sonucu daha kolay al ırız. Bir de hiç kimse-
nin mesleki ya da bu ülke duyarl ılığı noktasında ön kabuller-
le ve öç almalarla hareket etmesi do ğru sonuç getirmeyecek-
tir. Ne ben, Doğu ve Güneydoğu'daki ya da ülkemin di ğer
yerlerdeki insanın ı, meslektaşımı farklı görüyorum, ne de bir
başka baro başkanımı. Hepimiz kesinlikle ifade ediyorum,
buradaki neyse, oradaki de aynıdır. Ben yıllarca Doğu ve Gü-
neydoğu Anadolu'da ve bütün Anadolu'da y ıllarca dolaştım.

Türkiye 67 vilayetken, 62 vilayeti gezdim. Doğu ve
Güneydoğu'da insanların, hacze gittiğim insanlann beni eve
davet edip, evine götürüp, yemek yedirdiklerini biliyorum.
Bismil'de borçlu kaldığım otelin sobasına evinden getirdiği
odunlarla beni ısıtmaya çalıştığını biliyorum.

İstanbul'da birlikte çal ıştığımız, babam esnaf olduğu için
o çevredeki Kürt vatanda şlarımızın birbirleriyle, o çevredeki
Ermeni'si, Rum'u, her türlük azmiiktan ya da bu ülkenin et-
nik yapısı içerisindeki genel anlamda Türk vatandaşları ola-
rak birbirlerine verdikleri desteği ben çocukluğumdan yaşa-
dım, hiç unutmad ım.

Anadolu'da da bugün var; hala var. Ama eğer, "biz" de-
meye devam edilirse, bunun sadece körüklenece ği ve ayrıl ık-
çı bir söyleme dönüşeceğini bir kez daha ifade etmek istiyo-
rum.
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MUMWER	 Şunu ben hiç duymad ım. Eğer, gözümden ya da ku-
AYDIN'IN lağımdan kaçtıysa hepinizde özür diliyorum. Doğu ve

KONUŞMASI Güneydoğu'da barolar PKK'y ı ve yaptıklarını, terörü kma-
dıklarını hiç ifade ettiler mi acaba; evet acaba bu ifade edil-
di mi? Eğer, bu ifade edilirse, inanın ki bu sorun çözülür; en
azından sorunun çözülmesine katkı verir. Yine bugüne kadar
Doğu ve Güneydoğu baroları tüm Türkiye'deki barolar gibi
demokratik olmayan yasalarla ilgili önemli bir çal ışma yap-
tılar rm ya da gelen yasa tasarılarıyla ilgili görüşlerini zama-
mnda bildirdiler mi? Eğer, bunlar da yap ıhrsa, inanıyorum ki,
sonuç değişir. Bunu hep beraber yapmamız gerekir.

Sonu olarak şunu söylüyorum: Siz-biz yok arkada şlar.
Ses çıkartın, bakın sonuç nas ıl değişecek. Güneydoğu barola-
rıyla, Doğu barolanyla bütün Türkiye'deki barolarla beraber
ortak hareket ettiğimizde, inanıyorum ki, her türlü sorunu-
muza çare bulmak mümkün olacakt ır.

Ben İstanbul Barosu adına, kendi ad ıma söz veriyorum.
Eğer, bu söylediğiniz çalışmaların içinde olmazsam, burada
söylediklerimin arkasında olmazsam namerdim.

Hepinize sevgi ve saygılarımı sunuyorum.

Oturum Başkanı: Teşekkür ederim.

Av. Nuşirevan ELÇİ: Efendim, bir iki söz söyleyecekle-
Tim var.

Sayın Başkanım; anladığım kadarıyla biraz yans ıma ya-
p ıyor, hiç kusuruma bakmas ın. Ötekileştiren sizlersiniz Sayın
Başkanım. Tüm baroları davet ederken, Şırnak Barosunu ara-
d ınızmı?

Av. Muammer AYDIN: Evet, arad ım.

Av. Nuşirevan ELÇİ: Hayır.

Av. Muammer AYDIN: Size ula şamadım.
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Av. Nuşirevan ELÇİ: Faks da gelmedi, şahsıma da tele-
fon da gelmedi, Baronun hiçbir yerinden de gelmedi. Bura-
da açık söyleyeyim de, imza da koymazd ım, o ayrı bir olay.
Onun dışmda...

Av. Muammer AYDIN: Sevgili Başkan; sizi dört kez ara-
dım.

Oturum Başkanı: Bir dakika, sevgili başkanlar. Bu top-
lantı müsaadenizle fevkalade güzel gidiyor.

Av. NUŞİREVAN ELÇİ: Efendim, bu bir şey değil, şim-
di zaten o kısmı bitti.

Oturum Başkanı: Bir saniye bana müsaade edin.

Av. Nuşirevan ELÇ İ: Onun dışında, biz bölge barolarmın
en büyük s ıkmtısı ötekileştirmemizdir.

Oturum Başkanı: Ben sizi devam ettireceğim.

Av. Nuşirevan ELÇİ: Geçen kongrede "dinci bölücü" ya-
kıştırması bize yapılan yakıştırmayı biz yapmad ık. Yani, za-
ten en mustarip olduğumuz konulardan birisidir bu. Onun
dışında, PKK terör örgütü mü, de ğil mi, biz Susurluk siya-
set bilimcisi de ğiliz; ü bizim işimiz de değil. Biz bağımsız bir
yapı kurarak, yani hekeste kabul görecek bir konum yaratma-
ya çalışıyoruz.	 NUŞİ REVAN

Onun dışmda, PKK terör örgütü mü, Ergenekon terör ör- ELÇNIN

gütü mü? Buna girersek, işi zora sürmekten başka bir yere KONU Ş!MSI

varmayacak. Doğru mu değil mi?

Av. Muammer AYDIN: Doğru değil.

Av. Nuşirevan ELÇİ: PKK terör örgütü mü, de ğil mi; Er-
genekon terör örgütü mü değil mi? Bu bizim işimiz değil. Biz
siyaset bilimcisi değiliz; bir siyasetçi de değiliz, PKK'nın raki-
bi de, dostu da değiliz, içinde de değiliz. Bu üstümüze vazife
olan bir durum değildir. Biz kavramı da Kürtçede de çok sık
kullandığımız bir kavramd ır, yani kendimizi ötekileştirmek
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için değil ya da kendimizi farklı gördüğümüz için değil. Her
zaman için şunu deriz. Biz ayrılmak istemiyoruz, istememe-
mizin sebebi de bölünmesi Kürtlerin yararına değildir. Bu ül-

NU ŞİREVAN keye Kürtler ve Türkler beraber tabii ki, öbür unsurlar da için-
RÇ İ N İN de; yani Çerkezi, Arap ı, Arnavutu falan dışında tutmuyoruz,

KONU Ş?MS İ hepsi de içinde. Beraber kuruldu ğu için, nimetlerinden de be-
raber yararlanacak.

Rahmetli Musa Anter'in dediği gibi, "Akdeniz, Karadenizi

sana vereceğim, Bursa'y ı, Istanbul'u, Izmir'i sana vereceğim,

Dicle'yi, Fırat': alacağım, yok öyle uyan ıkl ık. Beraber kurtarm ışsak,

beraber yiyeceğiz, beraber yaşayacağız, ama eşit koşullarda." insan-
lann onursuzlaştınidığı, tüm haklarının elinden almdığı, si-
yasi kirnliğinde, kültürel kimli ğinde, hepsinin odaklaştığı bir
şekilde de yaşamak istemiyoruz.

Bugün gelinen dünyada da zaten bunlar ı konuşmak ayıp-
tır. Gelişmiş ülkelerin hedeflerini görüyoruz, önüne koydu-
ğu projeleri görüyoruz. Çağdaş bir ülkede oturup Türkiye
Cumhuriyeti'nin iki asli halk ı vardır ve bunlar hala bunları
konuşuyor desek bizimle dalga geçerler. Bu ça ğda, 2009'da
bunların konu şulması hepimizin özeleştiri yapmas ı gereken,
hepimizin kusuru olan, eksikliği olan bir husustur.

Ben böyle değerlendiriyorum, herkese saygılarımı sunu-
yorum.

Oturum Başkanı: Teşekkür ediyorum sayın Başkanlar...

Av. Mehmet Emin AKTAR: Başkanım bir cümle söyle-
yeceğim.

Oturum Başkanı: Artık kimseye söz vermiyorum.

Av. Mehmet Emin AKTAR: Başkanım, bir cümle, bir
yanlış anlaşılmayı düzeltmek aç ısndan söyleyeceğim. Mu-
ammer beye cevap olsun diye söylemiyorum.

Oturum Başkanı: Karşı l ıklı cevap istemiyorum.
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Av. Mehmet Emin AKTAR: Kendileri bu arada bir soru
da yöneittiler, bu aç ıdan söylüyorum.

Birincisi; ben sekreterime ya da kalem müdurune asla hiç-
bir baro başkanırıı aratmad ım, bir tek bir meslekta şıma şunu
iletmesi için söylemi ştim. Alınganlık göstermişti bir arkadaşı-
mız. Mail attım, mailine baks ın sadece, bunu iletin demiştim.
Doğrudan doğruya özel kalem müdürü beni arad ı, müdürü-
mü aramad ı . Bu bilinsin, bunu söylüyorum.

İkincisi şu: Muammer bey şunu söylüyor. "Hiç kmadm ız
mi? " evet, kınadık, Diyarbak ır Barosu olarak k ınadık. Web
sayfamıza bakarsanız, PKK'nın yaptığı eylemleri de kınadığı-
ımza ilişkin açıklamalarımızı görürsünüz, Diyarbakır Barosu 

MEHMETolarak söylüyorum, bunu görurusünüz. 	
EMIN ArAR'IN

Diğer bir husus; evet yasa değişikliğine ilişkin önerileri- KONU ŞMASI

miz oldu, geçmişte de oldu, ben 97 yıl ında Diyarbak ır Barosu
adına bir rapor haz ırladım, bu raporu 97 y ılından beri bunu
yapıyoruz. 92-93 y ıllarında da benzer çal ışmalarımız oldu. Şu
anda da bu süreçleri haz ırlad ık. 5 Aral ık'ta da bizim bölge ba-
rolarıyla bir ortak toplantımız var. Batman'da san ırım orada
bir orak çalışmayı sunacağız, kamuoyunun bilgisine.

Oturum Başkanı: Çok teşekkür ederim.

Av. Osman ÇİMEN: Ben kesinlikle bir şey söyleme-
den buradan kalkmayacağım. Kesinlikle, ben Diyarbak ır
Bismil'de 91-92 yı lında yaşad ım. Diyarbak ır Bismil'e gitti-
ğimde, benim ad ım "TC"ydi. Ben Kuşadas ı'nda turnuvaya
futbol takımımı götürdüm. Oraya gelen Şırnak Barosu aynen
söylüyorum, Şırnak Barosu'ndaki arkadaşlanmız oraya tur-
nuvaya geldiler ve aynı otelde kald ık. Ben oraya gittiğimde,
"TC"ydim, ama ben onlara KC'sin ya da Kürtsün demedim.
"Siz Türkiye Cumhuriyeti'nin vatanda şlans ı n ız. Biz birlik içinde
yaşıyoruz" dedim. Ben Diyarbakır'da gezemiyorum, ama be-
nim Kürt vatanda şım, Kürt vatanda ş demiyorum, Türkiye
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OSN vatandaşı, yani hepimiz Türkiye'nin bu taraf ında istediğimiz
Ç İ MEH' İN gibi geziyoruz. Lütfen buna da dikkat çekelim.

KONU ŞJMSI	

Ben Şırnak'a gideceğim, Şırnak'ta ne kadar karşılanaca-
ğım, çok merak ediyorum.

Oturum Başkanı: Peki, say ın Başkanım...

Değerli başkanlanm; bugün hakikaten ben kendi ad ıma
fevkalade yararlandığım ve çok da güzel buldu ğum bir top-
lantıyı birlikte yaşadık.

Değerli başkanlar; hakikaten bütün dileğimiz Türkiye'de,
ülkemizde, her şeyin hukuk çerçevesinde, hukuka uygun ola-
rak gerçekle şmesidir. Sayın başkanlarımızm bugünkü toplan-
tıda Türkiye Barolar Birliği'nden hakl ı beklentilerinin oldu-
ğu bir defa daha ortaya konulmuştur. Bunları gördük, Türki-
ye Barolar Birliği çalişmalarım elbette yapmalıd ır, yapıyor ve
yapmaya da devam edecektir.

Değerli başkanlarım; açılış konuşmamda da belirttiğim
gibi, birtak ım yasal düzenlemeler öneriyorsunuz, çok gü-
zel. Ama bunlar ı hep birlikte yapmal ıyız. Bunlara ortak çö-
züm getirmeliyiz. Çünkü hukuk yolunda, hukuki düzenle-
meler yolunda yapacağımız her türlü çalışma hepimizi alaka-
dar eder. Eğer, bunları birlikte yapabilirsek, hem kurtarılma-
sını daha kolay sağlarız, hem de ortak çözümleri daha geniş
çapta yer vermiş oluruz.

o itibarla, barolarımıza, Türkiye Barolar Birliği'yle bu ça-
lışmaları dayanışma ve beraberlik içersinde yaparsak, hem
mesafe alınmas ı daha kolaylaşır, hem de doğru olan da bu-
dur diye düşünüyorum. Çünkü Türkiye Barolar Birli ği olarak
hem sıkıntılar ortaktır, koşullar ortaktır, çözümler de ortak ol-
malıdır diye dü şünüyoruz.

Değerli başkanlarım; bir de size kısaca bir de bilgi ve-
rerek, toplantıyı kapamak istiyorum. Biliyorsunuz, Türkiye
Barolar Birliği'nin Insan Haklar ı Merkezi var. İnsan Haklar ı
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Merkezi çalışmalarına başladı ve aktivitelerini bire birer siz-
lere sunacak. Barolannuzdan bu merkez çalışmalarına elbet-
te katkı beklediğimiz de ifade etmek istiyorum. Çünkü ne ka-
dar katkı verirseniz, çahşmalar o kadar daha zenginle şir diye
düşünüyoruz.

önümüzde 10 Arahk'ta İnsan Hakları Günü var ve Mer-
kezimiz belirli aktivitelerle bu günü de ğerlendirecektir. Şu
anda bana Insan Haklar ı Merkezi'nden gelen nota göre gizli
dinlemeye ilişkin 10 Aralık'ta bir toplantı yapılacak. Eğer ba-
rolanmız bu toplantılara duyarlılık gösterip, katılirlarsa etki-
si de, verimi de fazla olur.

Ben hepinize bugün buraya geldiğiniz için, Türkiye Baro-
lar Birliği adma tekrar tekrar teşekkür ediyorum ve çalişma-
larınınm beraber olması halinde çok daha ileriye gidece ğine
inanarak, hepinizi teşekkür ediyorum, sayg ılar sunuyorum.
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